
با ۹۰۰ میلیون می توان در تهران خانه خرید؟
خریــدار  اگرچه بر اســاس میانگیــن قیمت 
مسکن شــهر تهران قیمت یک واحد ۵۰ متری 
به یک میلیــارد و ۸۰۰ میلیون تومان رســیده، 
در مناطقــی از جنــوب پایتخــت می توانید با 
بودجه حدود ۹۰۰ میلیــون تا یک میلیارد تومان 

آپارتمان خریداری کنید.
 متوســط قیمت مســکن در شــهر تهران طبق 
آخریــن آمار ارایه شــده مربوط به اردیبهشــت 
۱۴۰۱ بــه ۳۶.۳ میلیون تومــان در هر متر مربع 
رسیده است. این بدان معناست که یک آپارتمان 
۵۰ متری بــه طور میانگین یــک میلیارد و ۸۱۵ 
میلیون تومان ارزش دارد. با این حال آمار نشــان 
می دهد فقــط در شــش منطقه تهران شــامل 
مناطق ۱ تا ۶ قیمت ها بالاتر از متوسط شهر است 
و در ۱۶ منطقه خانه ها با قیمت کمتر از میانگین 

معامله می شوند.
البته با توجه به ناهمگن بودن مسکن، خانه ها در 
یک منطقه، یک محله یا حتــی یک خیابان لزوما 
هم قیمت نیســتند. به طور مثال در حال حاضر 
قیمت واحدهــای کمتر از پنج ســال در منطقه 
تهرانپارس حدود ۳۵ تا بیش از ۴۵ میلیون تومان 
در هر متر مربع اســت و در محله های تهرانپارس 
غربی به بــالای ۵۰ میلیون تومان نیز می رســد. 
متوســط قیمت مســکن در منطقه ۴ تهران که 
محله تهرانپــارس در آن واقع شــده متری ۴۰ 

میلیون و ۷۰۷ هزار تومان است.
اما اگر نقدینگی شــما حدود یک میلیارد تومان 
یا کمتر اســت می توانیــد در مناطــق ۱۵ تا ۲۰ 
صاحب خانه شــوید. میانگین قیمت مســکن در 
مناطق مذکــور متری ۱۸ تــا ۲۱ میلیون تومان 
است. بر اســاس آمار اردیبهشت ۱۴۰۱ میانگین 
قیمت خانه در منطقه ۱۵ به میزان ۱۹.۹ میلیون 

تومان، منطقه ۱۶ بالغ بــر ۲۰.۲ میلیون، منطقه 
۱۷ معــادل ۱۹ میلیــون، منطقه ۱۸ بــه میزان 
۱۸.۳ میلیون، منطقه ۱۹ بالغ بــر ۲۱ میلیون و 
منطقه ۲۰ معادل ۱۹.۲ میلیون تومان در  هر متر 
مربع است.البته آگهی های فروش را که مشاهده 
می کنیم نرخ های پیشــنهادی بعضا بیش از این 
مقدار است اما مســاله ی مهم، چیزی است که در 
قرارداد منعقد می شود.بازار ملک در اردیبهشت 
ماه تا حــدودی به رونق رســید. در مــاه مذکور 
۱۰.۵ هزار فقره  معامله مســکن در شــهر تهران 
منعقد شد که نســبت به ماه قبل و ماه مشابه در 
ســال ۱۴۰۰ به ترتیــب ۲۰۶.۱ و ۱۶۶.۴ درصد 
افزایش را نشــان می دهد. متوسط قیمت نیز ۳۶ 
میلیون و ۳۵۰ هزار تومان بوده که نســبت به ماه 
قبل و ماه مشابه ســال قبل به ترتیب ۶.۱ و ۲۶.۲ 
درصد افزایــش یافت.درخصوص علت رونق بازار 
در اردیبهشت ماه با کارشناسان صحبت کردیم. 

سعید لطفی ـ عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران 
املاک به ایسنا گفت: معمولا  در ماههای پایانی و 
ابتدایی هر سال بازار مسکن رونق می گیرد و غالبا 
با مقداری افزایش قیمت همراه اســت. به همین 
خاطر رشد معاملات مسکن در اردیبهشت ۱۴۰۱ 
قابل پیش بینی بود. امسال یک عامل محرک نیز 
در هیجان بازار تاثیرگذار بود.وی افزود: با توجه به 
تغییر قیمتی که در کالاهای اساســی ایجاد شد و 
انتظارات تورمی، قیمت مسکن در تهران به طور 
میانگین ۶.۱ درصد نســبت به فروردین افزایش 
پیدا کرد. البته نرخهای پیشــنهادی بالاتر از این 
رقم بود اما لزوما قیمتی که مدنظر فروشنده است 
در معاملات تحقق پیدا نمی کند.این کارشــناس 
بازار مســکن با بیان اینکه به نظر نمی رسد رشد 
هیجان گونه بــازار در ماههای آینــده ادامه یابد، 
گفت: چیزی که ما از کف بازار مشاهده می کنیم 

در خردادماه بازار افت کرده است. 

باپایانمهلتواریزوجهمنتخبانطرحیکپارچهخودروصورتمیگیرد

وش ۵ محصول سایپا بدون قرعه کشی فر
حذف قرعه کشی ۵۰ مدل تا شهریور ماه

سه شنبه      24 خرداد14۰1     سال هفتم     شماره 1۰7۰      8 صفحه     3۰۰۰ تومان

صفحه4

w w w . E J R A A R O . i r

پایگاههنری

ما را دنبال کنید

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

پایگاهخبری
w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

پایگاهتحلیلی
w w w . R O O Z L I N E . i r

miraarthouseفلسطینجنوبی،لبافینژاد،کاشی87

خانه  هنر   میرا

سازمانامورمالیاتی:
هنوز خانه  خالی جدیدی معرفی 

نشده است

سخنگویوزارتامورخارجه:

 توافق ویـن در دسترس 
است اگر...

ارزیابیمثبتصرافانازابلاغیهجدیدبانکمرکزی

ارزهای صادراتی در راه صرافی ها

وزیرنفت:
وه ویژه راهبری مخازن مشترک  کارگر

نفت و گاز را به عهده می گیرد

صفحه 4

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 5

صفحه 3

وزیـرجهادکشاورزی:

 چک های برگشتی و بدهی ها 
مانع دریافت تسهیلات 
تولیدکننـدگان نمی شود
 وزیر جهاد کشاورزی گفت: مصوبه ای دریافت کردیم 
که از این پس چک های برگشتی و بدهی ها مانع دریافت 
تسهیلات تولیدکنندگان نخواهند شد

مناقصه عمومی تأمین نیروی انسانی بابت انجام 
عملیات خدمات شهری

)رفت و روب سطح شهر، حفظ و نگهداری فضای سبز( - تجدید

 شــهرداری محمدشهر در نظر دارد فراخوان تأمین نیروی انسانی بابت انجام عملیات خدمات شهری )رفت و روب سطح شهر، حفظ و نگهداری فضای سبز( به 
شماره )سیستمی( 2001005314000008 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیــه مراحل برگــزاری فراخــوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا 
بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 

به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به 
ثبت نام و دریافــت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه 

صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان:   1401/03/19  از ساعت 12:00
- مهلت دریافت اسناد فراخوان:  1401/03/23 تا ساعت 10:00

- مهلت ارسال پیشنهادات: 1401/04/02 تا ساعت 10:00
- زمان بازگشایی پاکت ها: 1401/04/02ساعت 11:00

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مزایده:  ســپرده  شركت در مزایده مورد 
اشــاره به مبلغ 19,153,586,079 ریال می باشد که مي بایست به صورت 
ضمانتنامه معتبر بانکی با اعتبار حداقل سه ماهه یا رسید سپرده نقدی ارائه 

گردد.
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه:  اســتان البــرز، محمدشهر، بلوار امام 
خمینی )ره(، خیابان شهید شاه حسینی، شهرداری محمدشهر. شماره تماس: 

026-35705

مهرداد حسن زاده، شهردار

شناسه آگهی: 1333240

 آگهي مناقصه عمومي
 )دو مرحله اي(

 نوبت اول

روابط عمومی شركت توزیع نیروي برق استان یزد

شــركت توزیع نیروي برق اســتان یزد در نظر دارد کالاهای  مشروحه ذیل را از طریق برگزاري مناقصه عمومي دومرحله ای از  فروشندگان دارای 
تائید شرکت توانیر و واجد شرایط خریداری  نماید . لذا متقاضیان شركت در مناقصه  مي توانند از تاریخ 1401/03/25  لغایت 1401/03/30 
از طریق ســامانه ســتاد ایران به آدرس  www.setadiran.ir  نسبت به دریافت اسناد مناقصه اقدام نمایند و  پیشنهادات خود را باتوجه به 
مندرجات دفترچه مناقصه ظرف مهلت مقرر در جدول زیر در سامانه ستاد ایران بارگذاری و ضمنا پاکت های مناقصه را به دبیر خانه این شركت 

تحویل نمایند .ضمناً به پیشنهادهاي تحویل داده شده بعد از انقضاء  مدت و بارگذاری نشده در سامانه ،  ترتیب اثر داده نخواهد شد.

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد :        2001005066000028

تضمین شرکت در مقدار عددشرح مناقصهشماره مناقصهردیف
زمان تحویلنوع ضمانتنامهمناقصه

پاكتها
زمان  بازگشائي
پاکت الف و ب 

11401/124/603
250,000کابل کنستانتریک 6+6*1

5,270,000,000
1-ضمانتنامه بانکی
2- از محل مطالبات

3-فیش نقدی
ساعت1401/04/09ساعت 14

1401/04/11 10:30 صبح
30,000کابل کنستانتریک 6+6*3

هزینــه درج آگهي مناقصه و كســورات قانوني به عهده برنده مناقصه 
میباشد.

به پیشنهادات مشروط، مبهم، مخدوش و فاقد سپرده و پیشنهاداتي كه 
بعد از موعد مقرر ارســال گردد و یا در سامانه ستاد بارگذاری نگردد 

ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

داوطلبان مي توانند جهت كســب اطلاعات بیشــتر با شــماره تلفن : 
36248989-035 و 36243111-035 امور تدارکات تماس حاصل 

نمایند .
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/03/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/03/25

شناسه آگهی: 1334768 شركت توزيع نيروي برق استان يزد

فراخوان مزایده عمومی

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای ایلام

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام در نظر دارد نسبت به برگزاری مزایده ذیل اقدام نماید. 

 شماره 
مبلغ تضمین ریالبرآورد - ریالمدت اجراموضوع مزایدهمناقصه/مزایده

مزایده خدمات سیم کارت به منظور ارائه بهینه خدمات اپراتور همراه اول 83/301/3
12 ماه– تجدیدی نوبت سوم

480/000/000 مبلغ سالیانه 
)قیمت پیشنهادی شرکت کنندگان در سامانه ستاد 

براساس قیمت سالیانه ثبت گردد.(
34/000/000

مزایده فروش لاستیکهای فرسوده واقع در اداره ماشین آلات و انبار پیج 83/401/3
30137/608/0006/380/400 روزآشوری

آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه:1401/03/26

آخرین مهلت تحویل پیشنهادات: 1401/04/05

تاریخ بازگشایی پاکات: 1401/04/06 

نوع تضمین: تضمین معتبر شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت یک با ترکیبی 

از ضمانت نامه های موضوع بندهای الف، ب، پ، ج، و ح ماده 4 آیین نامه تضمین 

معاملات دولتی ) شماره 123402/ت 50659ه مورخ  94/09/22می باشد فیش 

  IR560170000002176378009000 واریزی نقدی به حســاب ســپرده

تمرکز وجوه سپرده نزد بانک ملی مرکزی می باشد. کلیه مراحل برگزاری مناقصه 

از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات و 

مراحل بعد از آن از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس  

www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 

عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

 محل تحویل پاکت الف - ایلام - بلوار مدرس اداره کل راهداری و حمل و نقل 

جاده ای اســتان ایلام واحد دبیر خانه جهت دریافت اطلاعات منالعه به ســایت 

اینترنتی www.setadiran.ir  مراجعه نمایید. 

.اداره   084333284-08433330195  -08433362922 تماس:  تلفن 

پیمان و رسیدگی فاکس 3341638 

شناسه آگهی: 1334916 ري و حمل و نقل جاده اي استان ایلام اداره کل راهدا
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و  چه چالش هایی مانع توسعه صنعت خودر
کشور شده اند؟

رضا موسایی  صنعت خودروســازی یک کالای استراتژیک محسوب 
می شود، به طوری که سالیانه یک میلیون و پانصد هزار دستگاه خودرو 

مورد نیاز کشور است.
اگر بنابــر واردات صرف آن باشــد با توجه به قیمــت خودروی کلاس 
معمولی در سطح دنیا حدود ۱۵۰۰۰ دلار به ازای هر خودرو لازم است 
که با یک محاســبه ســاده حدود ۲۲ میلیارد دلار ارز جهت تامین این 
میزان خودرو نیاز خواهیم داشــت. با توجه به تامین کالای اساسی که 
۱۵ میلیارد دلار نیاز اســت، تهیه این میزان ارز جهت وارادات خودرو 

امکان پذیر نیست.
صنعت خودرو به طور مســتقیم حدود ۱۰۰ هزار اشــتغال و به صورت 
غیرمســتقیم حدود ۳۰۰ هزار اشــتغال شــامل قطعه ســاز و غیره 
ایجاد کرده اســت. صنعت خودرو همچنین به واســطه ارتباطی که با 
زنجیره های بالادســتی و پایین دســتی خود دارد به عنوان شــاخص 
توسعه یافتگی کشورها محسوب می شود. این صنعت حدود ۳.۵ درصد 
از تولید ناخالص کشور و ۱۰ درصد از میانگین ارزش افزوده کل صنعت 

کشور را شامل می شود.
این چالش ها در سه سطح تقسیم می شوند؛ چالش سطح اول وابستگی 
به دولت است، که با وجود حمایت ۵۰ ســاله همچنان صنعت خودرو 
وابســته به حمایت های دولت اســت. مواردی که در ســطح اول این 
چالش ها وجود دارد شامل تحمیل ســرمایه گذاری های غیراقتصادی 
مانند فشــارهای سیاســی که توســط نمایندگان مجلــس در ادوار 
مختلف به این صنعت وارد کرده اند که خورو یــا قطعات آن را در حوزه 
انتخابیه خود داشته باشند. به طوری که در شرایط فعلی ۷ کارخانه در 
شهرستان ها وجود دارد. تحمیل نیروی انســانی زائد و مشروط نبودن 
سیاست های حمایتی از دیگر موارد این سطح از چالش ها است. از جمله 
موارد مهم این سطح از چالش ها، قیمت گذاری دستوری بوده است که 
این اختلاف قیمت کارخانه و بازار موجب افزایش تقاضای ســرمایه ای 

در خصوص کالای مصرفی خودرو شده است.
ســطح دوم چالش های صنعت خــودرو مربوط بــه چالش های کلان 
اقتصادی و سیاســی این صنعت شــامل کاهش ارزش پول ملی، نظام 

تامین مالی ناکارآمد و ساختار رگولاتوری پیچیده این صنعت است.
ســطح ســوم نیز چالش هایی در ســاختارهای داخلی صنعت خودرو 
کشور اســت. مورد اول از سطح ســوم مربوط به کم توجهی به تحقیق 
و توسعه می شود، به طوری که خودروســازها در دنیا حدود ۴ درصد از 
ارزش افزوده خود را به تحقیق و توسعه اختصاص می دهند در صورتی 

که این شاخص در خودروسازهای داخلی کمتر از ۰.۵ درصد است.
از موارد دیگر این ســطح از چالش ها مربوط به وابســتگی وارداتی به 
واســطه عدم تکمیل زنجیره تولید صنایع بالادســتی است. از جمله 
موارد دیگر چالش هــای موجود می توان به عدم ثبات در سیاســت ها، 
ســرمایه گذاری در امور غیرمرتبط و نوع همکاری با خودروســازهای 
جهانی اشــاره کرد. همچنین از مهمترین چالش هــا در این خصوص 
می توان به ســهام داری چرخه ای اشــاره کرد، به طوری کــه دولت با 
وجود داشتن کمتر از ۱۷ درصد از سهام خودروسازی همچنان کنترل 

مدیریتی این شرکت ها را در اختیار دارد.
حمایت از شــرکت های دانش بنیان خودرویی، تشکیل واحد تحقیق 
و توســعه مشــترک، شناســایی اقلام گلوگاهی و برنامه ریزی جهت 
داخلی ســازی، رتبه بندی و ایجاد شبکه ای از قطعه ســازان، ادغام در 
صنعت خودرو با تعریف پلتفرم مشــترک، مشروط کردن قراردادهای 
همکاری خارجی و رفع مشکلات ساختاری و حذف شرکت های تابعه 
فرعی غیرضرور از جمله اقداماتی اســت که می توان بــرای بهبود این 

صنعت استراتژیک انجام داد.

رئیسجمهور:
 بخش های اجرایی با تمام توان برای تقویت 

منزلت نخبگان بکوشند
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت بهره گیری از توان کارشناسی نخبگان 
و دانشگاهیان در نظام حکمرانی، تصریح کرد: مهم است سازوکارهای 
کارآمدی برای شــکل گیری یــک رابطه موثر میان دولــت و نهاد علم 
فراهم شود تا بتوانیم کاملا مسئله محور از توان علمی مراکز دانشگاهی 
و نخبگانی بهره ببریم.جمعی از روســای دانشگاه های کشور و تعدادی 
از مسئولان اجرایی در نشستی به ریاســت آیت الله دکتر سیدابراهیم 
رئیســی، راهکارهای بهره گیری حداکثری از ظرفیت نخبگان را مورد 

بحث و بررسی قرار دادند.

در این نشســت مقرر شــد کارگروهی با محوریت مرکز بررســی های 
استراتژیک ریاست جمهوری تشکیل شود تا با مشارکت دانشگاهیان و 
مقامات اجرایی، روش های مناسب عملی و سریع الوصول اجرایی برای 
بهره مندی بهتر از توان علمی و تحقیقاتی دانشگاه ها در دولت را ارائه و 

تحقق آنها را پیگیری کنند.
رئیس جمهور در این جلســه با تاکید بر اهمیت جــذب و بهره گیری از 
توان کارشناســی و علمی نخبگان و دانشــگاهیان در نظام حکمرانی، 
طراحی ســازوکارهایی برای تســهیل و تحکیم ارتباط دولت با شبکه 
نخبگانی کشور را ضروری خواند و گفت: این مهم است که سازوکارهای 
کارآمدی برای شــکل گیری یــک رابطه موثر میان دولــت و نهاد علم 
فراهم شــود تا بتوانیم کاملا کاربردی و مســئله محور از توان علمی و 

پژوهشی مراکز دانشگاهی و نخبگانی بهره ببریم.
وی با تاکید بر ضــرورت تکریم جایگاه نخبگان و دانشــگاهیان و توجه 
به دغدغه های آنها خصوصا در حوزه معیشــت، افــزود: چنانچه ضعف 
و کاســتی قانونی در مســیر برطرف کردن دغدغه های نخبگان کشور 
وجود دارد بایــد از طریق تدوین لایحه و تقدیم آن به مجلس شــورای 

اسلامی پیگیری شود.
رئیســی همچنین با تاکید بر اهمیت حفظ منزلــت و کرامت نخبگان 
و دانشــگاهیان و لزوم توجه به معیشــت آنان اظهار داشت: بخش های 
اجرایی مرتبط حتما باید در این زمینه بکوشــند و در راســتای حفظ و 

تقویت جایگاه و منزلت و کرامت نخبگان گام بردارند.
رئیس جمهور گفت: نخبگان، فرهیختــگان و اعضای هیات علمی باید 
بدون دغدعه معیشــت و تامین زندگی، به ایفای نقش مهم خود در امر 

آموزش و تربیت نیروهای متخصص و متعهد و کارآمد بپردازند.
در این جلســه شماری از روســای دانشــگاه ها ضمن طرح دغدغه ها، 
نگرانی هــا و چالش های موجود در اســتفاده و بکارگیری ظرفیت های 
مراکز علمی، آمادگی دانشــگاه ها و اعضای هیات هــای علمی را برای 
مشارکت در حل مسائل و کمک به تامین نیازهای کشور در عرصه های 

علمی و پژوهشی و فناوری اعلام کردند.

یادداشت

تریبون

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفت:تصمیم ایران برای افزایش ظرفیت غنی سازی و 
خاموش کردن برخی دوربین هــای فرا پادمانی اثبات 
می کند که ایران در مقابل قطعنامه های آژانس ساکت 

نخواهد نشست.
فدا حســین مالکی در مورد درباره قطعنامه  ضد ایرانی 
شــورای حکام گفت: مفــاد و ماهیت ایــن قطعنامه 
کارشناسی شــده نیســت و همزمان با ســفر رافائل 
گروسی به ســرزمین اشغالی صادر شــده است و این 
قطعنامه زیر فشــار لابی صهیونیســتی تدوین شده 

است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان اینکه تاکنون سابقه نداشته که ماهیت مستقل 
فنی و کارشناسی آژانس اینگونه زیر سوال برود گفت: 

صدور قطعنامه ضد ایرانی آژانس بین المللی 
انــرژی اتمــی ضربه هــای جبران ناپذیر به 

رسالت این سازمان  وارد کرده است.
نماینــده مــردم زاهــدان تصریــح کرد: 
آژانس بین المللی انرژی اتمــی با این اقدام  
صلاحیت فنی و کارشناســی اش را نزد افکار 

عمومی جهان از دست داد.
وی افــزود: آمریکا و طــرف غربی پشــت صحنه این 
سناریوی تصویب قطعنامه هســتند تا افکار عمومی را 
از بحران اوکراین منحرف کننــد، زیرا با وقوع تحولات 
اوکراین از نظر غربی ها برجام از دســتورکار خارج شد، 
در شرایط کنونی آمریکا و غرب به جنگ اوکراین وارد 
شده  و بر شــعله ور شــدن آتش جنگ کمک می کنند 
لذا ممکن اســت جنگ را به سمتی کشــیده شود که 

آمریکایی ها در آن گرفتار شــوند لذا به این 
راهبــرد روی آوردند تا افــکار عمومی دنیا 
از جنگ اوکراین به ســمت و ســوی برجام 

منحرف شود.
عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس گفت: تصمیــم ایران برای 
افزایــش ظرفیــت غنی ســازی و خاموش 
کردن برخی دوربین های فــرا پادمانی اثبات می کند 
که ایران در مقابل قطعنامه های آژانس ساکت نخواهد 
نشســت و برای تامین منافع ملی ملت ایران کوتاهی 
نخواهد کرد. هر وقت نیاز باشــد از موضــع اقتدار وارد 
عمل خواهیم شــد تا غرب بداند جمهوری اسلامی در 
موضع ضعف نیست. شامگاه چهارشنبه ۱۸ خرداد)به 
وقت وین(، شــورای حکام آژانــس بین المللی انرژی 

اتمی، دومین قطعنامه دو سال اخیر علیه فعالیت های 
هســته ای ایران را صادر کرد و مدعی شــد؛ جمهوری 
اســلامی همکاری لازم را با آژانس انجام نداشته و این 
نهاد عمیقا نگران فعالیت های هســته ای ایران است. 
پیش نویس قطعنامه انگلیس، فرانسه، آلمان و آمریکا 
علیه ایران که روز سه شــنبه به نشست شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه شــده بود، شامگاه 
چهارشــنبه با ســی رای مثبت، ۲ رای منفی چین و 
روسیه و آرای ممتنع هند، پاکستان و لیبی به تصویب 
رسید. پیش از تصویب این قطعنامه »رافائل گروسی«، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش خود 
)نهم خــرداد-۳۰ ماه مه( مدعی افزایــش ۱۸ برابری 
غنی ســازی اورانیوم در ایران و نیز وجــود مکان های 

پنهان غنی سازی شده بود.

آژانس

ایران در برابر قطعنامه های آژانس سکوت نمی کند

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان با بیان اینکه در روز سه شــنبه 
وزیر خارجه پاکستان به تهران سفر خواهد 
کرد، گفت: رئیس جمهور ترکمنســتان نیز 
به زودی به ایران ســفر خواهد کرد و رئیس 
مجلس ارمنســتان نیز در ایــن هفته عازم 

تهران خواهد بود.
ســخنگوی وزارت خارجه کشورمان صبح 
روز دوشــنبه در نشســت هفتگی خود با 
خبرنگاران داخلی و خارجی که بیش از یک 
ساعت به طول کشید در پاسخ به سوالی در 
ارتباط با سفر اخیر گروسی مدیر کل آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی به ســرزمین های 
اشــغالی تصریح کرد: ما با یک کنشــگر و 
رژیم یاغــی در منطقه روبرو هســتیم که 
بیش از هفت دهه اســت که تداوم دار ترین 
رفتارهای یاغی گرانه، تروریســتی، جنگ 
طلبانه و قانون گریزی را در نظام بین الملل 

به منصه ظهور گذاشته است.
وی افزود: این رژیم جعلــی تا کنون از هیچ 
تلاشــی فروگذار نکرده که ســاختارهای 
حقوق بین الملل را به ســخره بگیرد و ابراز 
کند و همه را با چک ســفیدامضای برخی از 

کشورهای مدعی انجام داده است.
خطیب زاده ادامه داد: جای تاسف است که 
مدیرکل آژانس به عنوان کارگزار آژانس این 
ساختار را در اختیار چنین رژیم قانونگریزی 
قرار داده اســت یعنــی توســط کارگزار، 
ســاختار را به ســخره گرفته و بــه چالش 
کشیده است و دستاوردها در حوزه پادمانی 
توسط خود مدیرکل آژانس بی اعتبار شده 

است.
خطیب زاده با بیــان اینکه فکر می کنم پیام 
این ســفر مثل هر اقدام دیپلماتیک دیگری 
روشــن اســت، افزود: مدیرکل آژانس باید 
نگران بی طرفی و اســتقلال باشــد و طبق 
اساســنامه آژانــس در این زمینــه وظیفه 

قطعی دارد.
وی افزود: در این اقــدام مدیرکل آژانس در 
زمان غلط و جای غلط، افراد غلط را ملاقات 
کرده اســت و با این اقدام بــه اعتبار آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی در چشــم عموم و 
صحنه بین الملــل ضربه بدی زده اســت. 
پاســخ ما به این موضوع داده شــده است و 

امیدواریم تصحیح رویه شود.
خطیب زاده همچنین در پاســخ به ســوال 
دیگری در مورد قطعنامه اخیر شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمــی علیه ایران 
گفت: صدور این قطعنامــه کاملا یک اقدام 
سیاسی و طراحی شــده بود در مسیری که 
بین ایــران و آژانس تعریف شــده بود خلل 

ایجاد کرد.
خطیب زاده افزود: بر اساس بیانیه مشترک 
که ۱۵ اســفند ســال ۱۴۰۰ بیــن ایران و 
آژانس توافق شده بود رفت و برگشت هایی 
بین دو طرف انجام شــد اما این اقدام، تغییر 
لحن و گفت وگو و بیان های گروســی نشان 
می دهد که یک دســتورپذیری از یک مرکز 
انجام شده اســت، قطعا نمی توانستیم این 
اقدام سیاسی غیر فنی آژانس را بدون پاسخ 
بگذاریم. در همین چارچوب اقدامات خود 
را انجــام دادیم. من فکر می کنــم اقدامات 
صورت گرفته از سوی ایران قاطع و متناسب 
بود. هر چنــد که آنها بگوینــد که قطعنامه 
شــکلی و توصیه ای بوده است. اگر ضرورتی 
بر انجام قطعنامه نبود آنها حتما باید مسیر 

دیگری را می رفتند.
ســخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با رفت 
و آمدهای دیپلماتیک اخیر به تهران افزود: 
هفته گذشته سفر آقای امیرعبداللهیان به 
هند را داشتیم ایشان در این سفر با مقامات 
ارشد هند دیدار داشــتند. با ایرانیان و تجار 
در دهلــی نو، حیدرآبــاد و بمبئــی دیدار 
کردنــد، چندیــن توافقنامه و یادداشــت 
تفاهم بین مقامــات دو کشــور در جریان 
این سفر امضا شــد و در این ســفر در واقع 
موضوع دیپلماتیــک منطقه ای مورد تاکید 

ما پیگیری شد.
خطیب زاده همچنین به ســفر اخیر رئیس 
جمهور ونزوئلا به ایران اشــاره کرد و گفت: 

در ادامــه رفــت و آمدهــای دیپلماتیک 
به تهران فــردا وزیر خارجه پاکســتان به 
کشور ما ســفر خواهد کرد. رئیس جمهور 
ترکمنســتان بــه زودی به ایــران می آید. 
رئیس مجلس ارمنستان نیز در هفته جاری 
عازم ایران خواهــد بود و ســفرهای آقای 
امیرعبداللهیان نیــز در هفته بعد پیگیری 

می شود.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه در مورد  
اخبار منتشــر شــده دربــاره توقیف یک 
فروند هواپیما  ماهــان در آرژانتین با پرچم 
ونزوئلا و ادعاهــای مقامات آرژانتین در این 
خصوص  گفت:  روز گذشــته در این ارتباط  
روابط عمومی ماهان توضیــح دادند . هیچ 
هواپیمایی از ایران متعلق به شــرکت های 
ایران در هیچ کجایی چنین اتفاقی برای آن 

نیفتاده است.
وی تصریح کرد: این چنــد هفته اخیر مدام 
پر از خبرســازی و عملیات روانی اســت و 
برخی اظهــارات برای ایجــاد حس ناامنی 

انجام می گیرد.
این دیپلمات ارشد کشــورمان خاطر نشان 
کرد : براســاس اعلام شــرکت ماهان این 
هواپیما بیش از یک سال است که  به ونزوئلا 
فروخته شــد و خدمه آن هم  تنهــا ایرانی 
نیستند و اتباع کشورهای دیگر هم هستند.

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی 
مبنی بر این که عده ای معتقد هســتند که 
پاسخ داده شده از ســوی ایران به قطعنامه 
اخیر شــورای حکام مبنی بر  توقف فعالیت 
دوربین های فراپادمانی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در ایران کافی نبوده است و باید 
اقدامات جدی تری انجام می شــد ،خاطر 
نشــان کرد:  پاســخ ایران قاطع و متناسب 

بود.
وی افزود :  اگر در مسیر مذاکرات همکاری 

ببینم متناسب به آن پاسخ می دهیم.
این دیپلمات ارشد کشــورمان  در پاسخ به 
سؤال دیگری درباره وضعیت داخلی  عراق 
نیز تصریــح کرد : در خصــوص موضوعات 
داخلــی عراق بایــد گروه ها و مــردم عراق 
صحبت کنند. مردم عــراق در این مرحله از 
بلوغ سیاســی قرار دارند که در توافقاتی که 

با هم دارند، بتوانند مشکلات را حل کنند.
وی در همین راستا افزود : آنچه برای ایران 
مهم اســت حفظ تمامیت ارضــی ، ثبات و 
امنیت عراق اســت. ما همواره بر حاکمیت 
قانون و مسیرهای قانونی و حفظ آرای مردم 
تأکید کرده ایم و انشــالله همــه گروه های 
عراقی تلاش خواهند کرد کــه عراق از این 

امنیت و آرامش دور نشود.
خطیب زاده  در پاسخ به ســوال دیگری در 
مورد اخبار منتشــر شــده  درباره برگزاری 
مانور مشترک رژیم صهیونیستی با قبرس 
و ادعاهــای مقامات صهیونیســتی در این 
باره علیه ایران تاکید کــرد  :  این گونه اخبار 
نادرست و جعلی نشــان می دهد که رژیم 
صهیونسیتی و برخی طرف ها چه پازل هایی 
را بــرای جنگ روانــی ایجاد کردنــد . این 

ادعای رژیم صهیونیســتی از اســاس غلط 
است.

خطیــب زاده ادامــه داد : در دعوتی که از  
سفیر قبرس در تهران  در این ارتباط انجام 
شد ، ایشــان تأکید کردند  که چنین حرفی 
از اساس غلط اســت و کذب محض است و 
اینکه روابــط ایران و قبرس ممتاز اســت و 
اجازه نمی دهیــم طرف های ثالث اقدامی را 

صورت دهند.
خطیب زاده  با تاکید براین که سفیر قبرس 
در تهران  به صورت کامل ایــن اخبار را رد 
کردند، گفت :  این گونه اخبار در راســتای 

عملیات روانی است.
ادامــه  در  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
گفت وگوی خــود با خبرنگاران در پاســخ 
به ســوالی مبنی بر زمان ســفر لاورف وزیر 
خارجه روســیه به تهران اظهار کرد: لاورف 
به تهران ســفر می کند و ان شــاءالله وقتی 
زمان آن قطعی شــد در ایــن زمینه اطلاع 

رسانی خواهیم کرد.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال دیگری در ارتباط با آخرین وضعیت 
اسدالله اسدی دیپلمات بازداشت شده ایران 
در بلژیک و آخریــن اقدامات وزارت خارجه 
برای پیگیری وضعیت این دیپلمات تصریح 
کــرد: از روز اول ما تاکید کردیــم که اقدام 
صورت گرفته از ســوی چند کشور اروپایی 
در ارتباط با بازداشــت آقای اسدالله اسدی 
نقض آشکار کنوانســیون وین است. دولت 
آلمان نقض فاحــش در این زمینه انجام داد 
و همزمان با ســفر رئیس جمهــور وقت به 

اتریش این اقدام را انجام داد.
وی بــا بیان اینکــه کشــورهای اروپایی از 
جمله آلمان و بلژیــک در این زمینه بدعت 
خطرناکی را گذاشــتند و ما بــه آنها تذکر 
دادیم، افزود: اکنون نیــز می گوییم که باید 
آقای اسدی بدون قید و شــرط آزاد و اعاده 

حیثیت شود و خسارت وارده جبران شود.
وی همچنین گفت: با دستور رئیس جمهور 
انجام شــکایت حقوقی در این زمینه را در 
دستور کار گذاشــته ایم و این مســیر را با 

جدیت دنبال می کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوال دیگری در ارتباط با خبر منتشر 
شده از سوی وزارت خارجه آمریکا مبنی بر 
اینکه هر کسی اطلاعاتی در مورد فعالیت ها 
و کانال هــای اقتصادی ســپاه پاســداران 
انقلاب اســلامی در اختیار آمریکا قرار دهد 
جوایزی به آن اهدا می شــود، افزود: اینکه 
سپاه غیور پاســداران اسلامی ایران کابوس 
یاغیان، متجــاوزان تروریســت ها، قانون 
گریزان و بر هم زنندگان نظــم منطقه ای، 
آغاز کنندگان جنگ در منطقه و متجاوزان 
به کشــورهای منطقه باشــد باعث افتخار 

ایران است.
خطیب زاده گفت: ســپاه ســرفراز ایران به 
عنوان تامین کننده صلح و ثبات در منطقه 
مورد کینه و بدخواهی اینگونه کشــورها و 
کنشگران قانون گریز و یاغی قرار می گیرد. 

اینها سند افتخار است.
خطیــب زاده گفت: طرح اینگونه مســائل 
بیش از اینکه معنای واقعی داشته باشد یک 
عملیات روانی از جنس زرد اســت و نشان 
می دهد که چقدر آنها در حوزه واقعی ناتوان 
هستند که چنین کارهای زرد اطلاعاتی در 

فضای رسانه ای انجام می دهند.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال 
دیگری در ارتباط با خبر منتشــر شــده از 
ســوی یکی از رســانه های کویتی مبنی بر 
دیدار وزیر خارجه ایران و عربستان و آخرین 
روند مذاکــرات صورت گرفتــه بین تهران 
و ریاض گفت: در حال حاضــر تمرکز ما بر 
موضوع حج است. اینکه حج به خوبی برگزار 
شود. با توجه به رایزنی هایی که بین ایران و 
مقامات سعودی صورت گرفته شاهد اعزام 
حجاج به عربســتان هســتیم. این اعزام از 
روز گذشته آغاز شد و ان شــاءالله حج آرام 

و مطمئنی داشته باشیم.
خطیــب زاده افــزود: امیدواریــم که این 
موضوع به خوبی انجام شــود و بعد از انجام 
این موضــوع در مورد مباحــث دیگر اقدام 

می کنیم.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاسخ به ســوال دیگری در مورد بازگشایی 
ســفارتخانه های ایران و عربستان در تهران 
و ریاض گفت: بازگشــایی ســفارتخانه ها 
یکی از موضوعاتی اســت که در ادامه مسیر 
باید انجام شــود ولی همانطــور که گفتم 
اکنون تمرکز ما بر روی موضوع حج اســت 
و بر این موضوع تمرکز داریــم که توافقات 
صورت گرفته بین دو کشــور در این زمینه 
به خوبی انجام شــود و در مراحــل بعد در 
ارتباط با موضوعات مطرح شــده به فراخور 

آن تصمیم گرفته می شود.
وی همچنین در پاســخ به ســوال دیگری 
در ارتباط با اخبار منتشــر شــده مبنی بر 
درخواست ایران جهت عضویت در بریکس 
تصریح کرد: موضوع بریکس در دستور کار 
ما قرار داشــته و دارد و اگــر تحول خاصی 
انجام شــود در مــورد آن اطلاع رســانی 

خواهیم کرد.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی 
در مورد لغو ســفر امیر عبداللهیان به ترکیه 
گفت: سفر ایشــان به ترکیه لغو نشده بلکه 
به تعویق افتاده اســت. انجام سفر از سوی 
ایشــان به ترکیه و چند کشــور آفریقایی 
در دســتور کار اســت. ســفر ترکیه جزو 
اولویت های ماســت و ان شــاءالله در حال 
برنامه ریزی هستیم که در صورت توافق دو 
کشور این ســفر طی چند روز آینده انجام 
شود و امیدواریم بتوانیم برنامه ریزی در این 

زمینه را قطعی کنیم.
وی در ادامــه نشســت خود در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکــه یکــی از مقامات 
ترکیه اظهــارات مقامات ایــران مبنی بر 
اینکه سدســازی ترکیه در ایجــاد افزایش 
گرد و غبار در منطقه تاثیر گذاشــته است را 
رد کرده و از دیگر ســو طبق برخی از اخبار 

ایران در کنوانســیونی که درباره ریزگردها 
در ســاحل عاج بوده حضور نداشته است، 
تصریح کرد: اتفاقا ایران یکی از بنیانگذاران 
کارگروه مبارزه با پدیده ریزگردهاست و در 
جلســات مختلف مرتبط با ایــن موضوع از 
جمله جلساتی که در فائو در کمیته مرتبط 

برگزار شده حاضر بوده است.
سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به وظایف 
محول شده در این ارتباط به سازمان محیط 
زیست و ســفر اخیر رئیس سازمان محیط 
زیســت در ارتباط با موضوع گــرد و غبار به 
عراق و ســوریه افزود: این رفت و آمدها قرار 

است ادامه پیدا کند.
وی همچنین با بیان اینکــه بزرگنمایی در 
مورد مواضع کشورهای غیر از ایران کمکی 
به اصــل موضــوع نمی کند، افــزود: ایران 
تلاش کرده کــه با رویکــرد منطقه ای این 
موضوع را حل کند. مدیریت اشــتباه آب ها 
و سدســازی ها در رودهای بالادستی وجود 
داشــته است پیوســتگی محیط زیست در 
کل منطقــه وجود دارد و ایــن موضوع باید 
مورد توجــه همه کشــورهای منطقه قرار 

بگیرد.
وی با بیان اینکه باید در فضای غیر سیاسی 
این موضوع پیگیری شــود، گفت: هر کسی 
بگوید که پیوســتگی محیط زیســتی در 
منطقه وجود ندارد قطعا حرف اشتباهی زده 
اســت و باید این موضوع را در یک رویکرد 

منطقه ای به پیش برد و حل کرد.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به ســوال دیگری مبنی بر اینکــه در حال 
حاضر ایران در چند کشــور مهــم اروپایی 
سفیر ندارد و از طرفی دیگر صحبت از تغییر 
نماینده ایران در ســازمان ملل شده است و 
چرا مدتی است که برخی از نمایندگی های 
ایران بدون حضور سفیر فعالیت می کنند و 
جانشین های آنها مســتقر نشده اند، گفت: 
فرآیندهــای بروکراتیــک در ایــن زمینه 
که بخشــی از آن در وزارت خارجه اســت، 

فرآیندهای خاص خود را دارد.
وی با بیان اینکه چرخش نیروها در وزارت 
خارجه امری عادی و مرســوم اســت در 
مورد نماینده ایــران در آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی گفت: در حــال حاضر آقای 
غائبی به عنوان سرپرســت در نمایندگی 
ایــران در آژانس بــا هماهنگــی وزارت 
خارجه و دســتگاه های مربوطه فعالیت ها 
را به پیش می بــرد. همانطور که می دانید 
معرفی ســفرای جدید و گرفتن آگرمان 
برای آنها روند خاص خود را دارد. در مورد 
برخی از کشورها سفرا در مرحله آگرمان 
و گرفتن ویزا هســتند و در مورد برخی از 
آنها مراحل داخلی موضــوع در حال طی 

شدن است.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به پرســش دیگری در مورد آینده برجام با 
توجه به تحولات اخیر، گفت: آنچه که ایران 
در روزهای اخیــر انجام داده در پاســخ به 

اقدامات طرف مقابل بوده است.
خطیب زاده گفت: سال هاســت که برجام 
برای ایران کار نکرده و منافع اقتصادی برای 

مردم ایران نداشته است.
وی با تاکید بــر اینکه تمــام اقدامات ایران 
برگشت پذیر است، افزود: اگر همین فردا در 
وین توافق نهایی شود تمام اقدامات ایران در 
ارتباط با کاهش تعهــدات برجامی از لحاظ 
فنی برگشت پذیر است و آنچه که برگشت 
ناپذیر اســت تروریســم اقتصادی آمریکا 
و همراهانش علیه ملت ایران اســت. درد و 
رنجی که آنها بر مردم ایــران اعمال کردند 

برگشت ناپذیر است.
خطیب زاده تصریح کرد: توافق در دسترس 
و ممکن است. اگر آمریکا دو کار انجام دهد. 
اول اینکــه از این توهم اهرم ســازی عبور 
کنــد و دوم اینکه بپذیرد بــه تعهدات خود 
ذیــل برجــام و قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای 
امنیت ســازمان ملل عمل کند و اگر چنین 
موضوعــی صــورت بگیــرد همیــن فردا 
می توانیم بــه وین برویم و توافــق را نهایی 

کنیم.



سازمانامورمالیاتی:

هنوز خانه  خالی جدیدی معرفی نشده است

اقتصاد
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 3
شماره1070 24خرداد1401 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسهشنبه

دارایی های طلایی که هیچ وقت به چرخه 
اقتصادی وارد نشدند

با توجه به دستگیری سارقان بانک ملی، بیشتر اموال سرقت شده پیدا 
شدند که تصاویر منتشر شــده از آن ها حاکی از آن است که بسیاری از 

افراد اموال خود را به صورت طلا، ارز و سکه نگهداری می کنند.
پس از دستگیری ۱۳ سارق بانک ملی، تصاویر اشیاء این صندوق ها  در 
فضای مجازی منتشر شد که طبق آن بسیاری از این اموال شامل طلا، 
ارز و حجم زیادی سکه بودند. این حجم از اموال، به گفته آقای مونسان 
عضو هیئت مدیره بانک ملی، تنها در ۱۶۲ صندوق به ســرقت رفته از 

هزار صندوق امانات، آن هم فقط در یکی از شعب بانک ملی بوده است.
پایین بودن نرخ سود سپرده، مانع سپرده گذاری مردم در بانک ها

کامران ندری کارشــناس اقتصادی، گفت: مردم به دلیل میزان بالای 
تورم و پایین بودن نرخ ســود سپرده، بســیاری از اموال خود را به طلا، 
سکه و ارز تبدیل می کنند. دســتوری بودن نرخ سود سپرده باعث شده 
اســت تا نتواند میزان تورم فعلی را پوشــش دهد. به همین دلیل مردم 

دارایی های خود را تبدیل به این اموال می کنند.
او می گوید: افراد می توانند با هرمیزان سرمایه وارد این بازار ها شوند و از 
طرفی هم از ریسک کمتری مواجه باشند. تا زمانی که نرخ سود سپرده 

پایین تر از تورم باشد این روند ادامه دار خواهد بود.
به گفته این کارشــناس اقتصادی، دولت می تواند با افزایش نرخ سود 

سپرده، میزان تورم فعلی در کشور را کنترل کند.
پیمان قربانــی، معاون اقتصــادی بانک مرکزی در رابطه با نرخ ســود 
سپرده در کشــور گفته بود:  نرخ سود ســپرده ها در کشور از تیر۱۳۹۵ 
به دلیل وجود عوامــل و ملاحظات مختلف تغییری نکرده اســت؛ اما 
سیاســت گذار پولی می تواند در افق پیش رو و با توجه به شرایط نسبت 

به تعدیل نرخ سود سپرده و تسهیلات بانکی اقدام کند.
مردم باید به اقتصاد و دولت اعتماد کنند

علیرضا شــهبازی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس می گوید: 
مردم به دولت اعتماد ندارند و همین باعث شــده است که در راه تولید 
و اشــتغال ســرمایه گذاری نکنند. خیلی از این ثروت ها و دارایی ها در 

منازل اشخاص نگداری می شود که میزان آن ها کم هم نیست.
به گفته او، اشــتباه اینجاست که دولت ســعی دارد بستر های سرمایه 
گذاری را برای ســرمایه گذاران خارجی فراهم کند درصورتی که این 
ســرمایه ها در داخل کشــور وجود دارد. همچنین نبود یک اقتصاد با 

ثبات مانعی برای سرمایه گذاری مردم در داخل کشور است.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اســلامی گفت: به 
عنوان مثال پارســال دولت مردم را تشویق به ســرمایه گذاری در بازار 
بورس کرد، اما هیچ حمایتی از سرمایه گذاران نکرد و همین باعث شد 
تا اعتماد مردم از بین برود. مشــکل دیگر در زمینه موانع موجود بر سر 
راه تولید کنندگان است؛ سنگ اندازی مراجع قانونی در راه تولید، یکی 
دیگر از دلایلی است که مردم سرمایه های خود را وارد چرخه اقتصادی 
نکنند.۲۰ خرداد بود که بنابر اعلام دادســتان تهران، ۱۳ نفر از سارقان 
بانک ملی شناسایی و دستگیر شدند. در  تعطیلات ۱۵ خرداد، سارقان 
با ورود به شــعبه بانک ملی رو به روی دانشــگاه تهران، چند صندوق 
امانات و بخشی از تجهیزات اتاق سرور و مرکز مانیتورینگ این شعبه را 

به سرقت برده بودند.
طبق گفته آقای مونســان، عضو هیئــت مدیره این بانک، ســرقت از 
صنــدوق امانات بانک ملی ۱۴ ســاعت طــول کشــیده و بانک ۴ روز 
بعد متوجه این ســرقت می شــود. این شــعبه دارای ۸ لایه امنیتی و 
گاوصندوق هایی با درب های ۴۰ سانتی بوده اســت! از تعداد یک هزار 
صندوق موجود در این شــعبه، تعداد ۲۵۰ صندوق در اجاره مشتریان 
بوده که از این تعداد، ۱۶۲ مورد به سرقت رفته و تعداد کمی هم آسیب 

دیده؛ از این تعداد صندوق های آسیب دیده، اموالی سرقت نشده است.
طبق گفته مدیران بانکی، این سرقت پنجشنبه شب و در ساعات بامداد 

روز ۱۳ خرداد از صندوق امانات بانک ملی شعبه دانشگاه رخ داد.
 لایه های امنیتی که براساس تصاویر زیر چندان موفق عمل نکردند.

ســردار رحیمی، رئیس پلیس تهران بزرگ  گفته بــود: پلیس یک ماه 
قبل به همین شعبه بانک موارد ضعف و ایمنی را تذکر داده بود و صورت 
جلسه شــده بود، اما هیچ کدام از موارد رفع نشــده بود عوامل بانک در 

بحث ایمنی قصور داشتند و دو نفر جزو بازداشتی ها هستند.
دســتبرد زدن به اموال صاحبان این صندوق و به گفته مال باختگان، 
عدم پاســخ گویی مدیران در ســاعات اولیه، موجب ایجاد تجمع های 

اعتراضی در مقابل این شعبه شد.
یکــی از مالباختگان گفته بود، شــعبه هفت تیر بانــک ملی قصد دارد 
صلح نامه ای با صاحبان صندوق های سرقت شــده امضا کند و آن ها را 

از شکایتشان منصرف کند.
اما به گفته یکی از اعضای هیئت مدیره بانــک ملی، واکنش بانک ملی 
در اولین اقدام بعد از باخبر شدن از ســرقت، پرداخت نیمی از خسارت 
وارده به صورت علی الحساب به مالباختگان بود. این پرداخت با امضای 
صلح نامه جهت شــکایت مالباختگان از ســارقان صورت گرفت. صلح 
نامه به هیچ عنوان جهت صرف نظر افراد از شکایت نبوده چرا که تاکید 
به انجام شــکایت داشــتیم.در همین حین بانک ملی در ۱۸ خرداد، از 

برکناری رئیس و معاون ریالی این شعبه خبر داد.
پس از اعلام بانک ملی برای پرداخت خســارت بــه صاحبان صندوق، 
آقای جمشــیدی، دبیر کانــون بانک هــای خصوصی گفــت: بانک 
درصورتی می تواند خســارات وارد شــده به صندوق ها را بپردازد که 

مشتری بتواند ثابت کند چه میزان کالا یا اشیا در صندوق داشته است.
بانک مسئولیتی در قبال محتوای داخل صندوق امانات ندارد

 کاووسی، کارشــناس امور بانکی گفت: بانک هیچگونه مسئولیتی در 
قبال محتوای صندوق نــدارد و به دلیل بی اطلاعی از اشــیاء به امانت 

گذاشته، آن ها را بیمه نمی کند. 

وش نان در سوپرمارکت ها با هوشمند سازی  فر
یارانه نان تغییر می کند؟

مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: فرآیند بازفروش نان به شرط 
ثبت هویت در سامانه مربوطه، مانند قبل انجام خواهد شد.

 محمد جلال گفت: فعلا بحثی در خصوص نرخ آزاد نان نشده و تصمیم 
گیری آن با وزارت صمت است. در موضوع مصارف پرحجم مانند کسب 
و کارها، نهادها، مصارف سوپر مارکت ها و خرید های پرحجم رفتار غیر 
متعارف محسوب می شــود مگر اینکه فرد خریدار یکبار هویت خود را 
به عنوان یک کســب و کار، نهاد یا مرکزی که باز فروشــی نان را انجام 
می دهد، در سامانه تعبیه شده ثبت کنند؛ لذا هیچ نگرانی نباید داشته 
باشند و همان فرآیند ســابق ادامه پیدا می کند و مشکلی پیش نخواهد 

آمد.
۱۶ اردیبهشت امســال، طرح آزمایشی هوشمندســازی یارانه نان در 

استان زنجان آغاز شد.

بازار

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی ضمن اتمام 
حجت بــا دریافت کننــدگان تســهیلات ارزی برای 
برگشــت آن به نرخ روز تاکید کرد که اگر در این رابطه 
اقدام نکنند حتما نســبت به تملــک دارایی های آنها 
قدام خواهد شــد، بنابراین نه به رئیس جمهوری نامه 

بزنند و نه وقت خود را تلف کنند.
مهــدی غضنفــری، از آخریــن تصمیــم در رابطه با 
درخواست تســهیلات گیرندگان ارزی به ویژه بخش 
خصوصــی جهــت پرداخت بــا نــرخ  ۴۲۰۰ تومان 

توضیحاتی ارائه کرد.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با بیان این که 
هیچ راهی بــرای بازپرداخت تســهیلات معوق به نرخ 
ارز ۴۲۰۰ تومانی نیســت، گفت: تنهــا راه باقی مانده 
این اســت که تســهیلات صندوق را  با نرخ روز تسویه 
کنند. این که فکر کنند قرار است آن را ما با نرخ گذشته 
دریافت کنیم، یک خیال خام اســت که در ذهن خود 

پــرورش داده اند، اگر دنبال هــر راهی برای 
پرداخــت تســهیلات بــا ارز ۴۲۰۰ تومان 
باشند، مطمئن باشند صندوق، آن را خواهد 
بســت. از این رو نه به رئیــس جمهوری نامه 

بزنند نه وقت خود را تلف کنند.
برخــی  این کــه  بــه  اشــاره  بــا  وی 
کــه  می گوینــد  تســهیلات گیرندگان 

می خواهند بیایند و طلب صنــدوق را به قیمت فعلی 
پرداخت کنند، یادآور شــد: اما نگرانند که شرکایشان 
که در خفا با هم عهد بســته بودند تا منابع صندوق را به 

نرخ روز ندهند، مانع از این اقدام شوند.
غضنفری تاکید کــرد: اگر تســهیلات گیرندگان به 
توصیه های صندوق توجــه کردند که بــا یکدیگر به 
توافق خواهیم رســید اما اگر بخواهنــد همچنان بر 
موضع خــود اصرار کننــد، آنگاه ناچــار خواهیم بود 
از کانــال قانون اقــدام کنیم؛ به طوری که براســاس 

مصوبــه ای تحــت عنــون تملــک دارایی 
تســهلات معوق که در پایان ســال گذشته 
هیات امنای صندوق توسعه ملی مجوز آن را 
صادر کرد، نسبت به تملک دارایی تسهیلات 
معوق اقدام می شود. این مصوبه به صندوق 
اجازه داده تا دارایی های تسهیل گیرندگان 
را بــرای جبــران منابع صنــدوق به تملک 

درآوریم.
وی همچنین  با انتقــاد از عملکــرد بانک ها در معوق 
شدن تسهیلات صندوق توســعه ملی گفت که آنها را 
نیز در این مورد خاطی می دانیم چــرا که به قراردادی 
که در ابتدا امضاء کرده اند،  عمــل نکرده و به عهد خود 
پایدار نبوده اند، بانک ها رفتار حرفه ای و اســتانداردی 
نداشــته اند که ایــن شایســته نظام بانکی نیســت، 
موضوعی که حتی رئیــس کل بانک مرکــزی و وزیر 

اقتصاد از آن مطلع هستند.

در این رابطه یادآور می شــود که با توجه به منابع ارزی 
که در سال های گذشــته از صندوق توسعه ملی توسط 
بخش های مختلف اخذ و به دلیل شــرایط اقتصادی و 
نوسان ارزی، حجم زیادی از این تسهیلات معوق شده 
است، دریافت کنندگاه تسهیلات درخواست محاسبه 
بــا ارز ۴۲۰۰ و یا پرداخت ریالی داشــته اند و در مدت 

اخیر هم حواشی در این رابطه مطرح بوده است. 
چنــدی پیش هم صندوق توســعه ملی اعــلام کرده 
بود که طی ســال های اخیر به دلیل شرایط تحریمی 
و مشــکلاتی که در تامین ارز و تجهیزات وجود داشته 
اســت، برخی تســهیلات گیرندگان امــکان ورود به 
موقع تجهیزات و تولید را نداشــته اند، بر این اســاس  
درخواست اســتمهال وام داشــته اند و صندوق نیز با 
بررسی شــرایط موافقت کرده  است؛ به طوری که برای 
۲۰۰ طرح ارزی حدود ۴۰۰ بار اســتمهال انجام شده 

است.

 بانک ملی ایران از مالکان اموال مسروقه صندوق های 
اجاره ای خواست برای تســریع در فرایند شناسایی و 

تحویل این اموال، مدارک مثبته خود را آماده کنند.
بانک ملی ایران اعــلام کرد: تفکیک اموال مســروقه 
و تعییــن مالکیت مشــخص هر یک از آنهــا ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت و اجــرای دقیق ایــن موضوع، 
مستلزم اقدامات اساسی توسط مرجع قضایی، پلیس 

آگاهی، صنف طلا و جواهر و بانک ملی ایران است.
بر اســاس اعلام مقام قضایی و در راســتای تســهیل 

و تسریع در شناســایی دقیق مالکان اموال مکشوفه، 
ارائه اســناد عرفی مالکیت مانند فاکتور خرید، عکس 
احتمالی، اعلام نشانی محل خرید و سایر قراینی که به 
نظر بزه دیدگان می تواند در تعیین موضوع موثر باشد، 
ضروری است.در موارد متعارض نیز حل وفصل قطعی 
موضوع بر عهده مرجع قضایی و مســتلزم رســیدگی 

دقیق است که با دعوت از مشتریان صورت می پذیرد.
بر این اســاس، مالکان اموال مکشــوفه می توانند در 
اسرع وقت نســبت به تهیه مدارک و مستندات اقدام 

و به محض دعوت توسط دادسرای ناحیه ۳۴ تهران و یا 
پلیس آگاهی، نسبت به تحویل آنها اقدام کنند.

جانشــین فرمانــده کل انتظامی کشــور در خصوص 
ادامه رســیدگی به پرونده ســارقان صندوق اجاره ای 
شعبه دانشــگاه اظهار داشت: طی جلســات متعدد و 
تعامــلات صورت گرفته بــا مدیران ارشــد بانک ملی 
ایران، راهکارهای اساســی برای تعیین تکلیف اموال 

مال باختگان ارائه شده است.
ســردار قاســم رضایی یادآور شــد: اموال در اســرع 

وقت بــا هماهنگی مرجــع قضائی، نماینــده پلیس 
و بانک ملی ایران پس از شناســایی و احــراز هویت به 

خسارت دیدگان تحویل خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه کارکنان پرتلاش بانک ملی ایران 
امین مردم هستند اظهار کرد: بانک باید پس از تحویل 
گرفتن اموال مســروقه از پلیس آنها را در سریع ترین 
زمان ممکن به صاحبان اصلــی بازگرداند چرا که این 
اقدام باعث خرسندی همه کســانی خواهد شد که در 

بازگرداندن اموال به صاحبانشان سهمی داشته اند.

صندوق 

ملی

خریدار  در شــرایطی کــه وزیــر راه و 
شهرسازی از گزارش حدود ۴۰۰ هزار خانه 
جدید خالی خبر داده اســت، سازمان امور 
مالیاتی می گوید کــه هنوز اطلاعات جدید 
خانه های خالی به این سازمان ارسال نشده 

است.
 براساس قانون وظیفه شناسایی خانه های 
خالی و ارســال اطلاعات مربوط به  آن ها به 
ســازمان امور مالیاتی برعهده وزارت راه و 

شهرسازی است.
در این زمینــه، پس از کــش و قوس های 
بســیار بین ایــن دو دســتگاه از چگونگی 
ارسال اطلاعات تا بررســی صحت آن ها در 
سال گذشته، ســازمان امور مالیاتی اعلام 
کرد که ۵۶۸ هــزار واحد مســکونی خالی 
شناســایی شــد که بالغ بر ۴۸۸ هزار واحد 
از آنها در شــهرهای بالاتر از صــد هزار نفر 
جمعیت بوده و مشــمول پرداخت مالیات 

شدند.
پیش از این، ســازمان مالیاتی درباره روند 
و میزان اخذ مالیــات از این تعــداد خانه 
خالی گفته بود که فقط یک میلیارد تومان 
مالیات خانه خالی پرداخت شــده اســت 
و حدود ۵۰۰۰ نفر از مالــکان این خانه ها 
در درگاه ســازمان اعلام کردنــد که خانه 
آنها خالی نبوده و عــدم پذیرش را انتخاب 

کردند.
همچنیــن، حــدود ۵۰۰ نفــر از صاحبان 
خانه های خالی نیز پذیــرش مالیات خانه 
خالــی را اعلام کردنــد اما همه ایــن افراد 
مالیات خود را پرداخت نکرده اند بلکه نصف 

این افراد مالیات خود را پرداخت کردند.

برخی دیگر از مشمولان مالیات خانه خالی 
نیز وارد درگاه سازمان امور مالیاتی شدند و 

هیچ عکس العملی نداشته اند.

وزارت راه: 4۰۰ هزار خانه خالی جدید 
گزارش دادیم

در شرایطی که مشــمولان مالیات خانه ها 
خالی اعتراض داشــتند که خانــه آن ها به 
اشتباه، خالی شناســایی و مشمول مالیات 
شده اســت، وزارت راه و شهرسازی فرصت 
داد تا دریافت کنندگان پیامک از سرشماره 
V.MASKAN اطلاعات ســکونتی خود 

را در سامانه املاک و اســکان ثبت یا به روز 
کنند.

در ایــن بیــن، وزیــر راه و شهرســازی در 
اظهارات اخیرش دربــاره اجرای قانون اخذ 
مالیــات از خانه های خالــی گفت که ۵۶۰ 
هزار واحد مسکونی خالی به وزارت اقتصاد 
و دارایی معرفی شــده که از این میزان ۶۰ 
هزار واحد اعتــراض کردند و این اعتراضات 
در دست بررســی اســت. وی همچنین از 
گزارش حدود ۴۰۰ هزار خانه جدید خالی 

خبر داده است.
بدین منظور، برای بررسی آخرین وضعیت 

ارســال اطلاعات جدید خانه هــای خالی، 
مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرآیندهای 
مالیاتــی در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: 
هنوز اطلاعات جدیــدی از خانه های خالی 
به ســازمان امور مالیاتی ارســال نشــده و 
اطلاعات جدید ممکن اســت که اطلاعات 
دقیق و موثق همان ۵۷۶ هــزار خانه خالی 
قبلی پس از بررســی های صــورت گرفته 

باشد.
وی افــزود: اعتراضــات درباره شناســایی 
خانه هــای خالی از ســوی صاحبــان این 
واحدهــای مســکونی بــه وزارت راه و 

شهرســازی رفته و تغییرات وارد شــده در 
اطلاعات خانه های خالی را به سازمان امور 

مالیاتی ارسال خواهد کرد.

افزایش وصول مالیات از خانه های 
خالی از تیرماه به بعد

جهانگیر رحیمی ادامــه داد: بخش ابتدایی 
که از تعــداد خانه هــای خالــی در اختیار 
سازمان امور مالیاتی قرار گرفت، زیاده نبوده 
و ســازمان هنوز برگ مطالبه ارسال نکرده  
اســت. افزایش وصول مالیات از خانه های 
خالی به اطلاعات جدید بســتگی دارد زیرا، 
احتمال اینکه شناســایی این خانه ها دقیق 
باشــد، بیشــتر اســت و هر چه اطلاعات 
دریافتی درست تر باشــد، آمار وصولی نیز 

بالا می رود.
مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرآیندهای 
مالیاتــی در پایــان ســخنانش تاکید کرد 
که بعد از تیرماه اطلاعــات خوبی از وصول 
پایه های مالیاتی از جمله مالیات خانه های 

خالی اعلام خواهد شد.
طبق این گزارش، بر اســاس قانون مالیات 
خانه هــای خالــی مصــوب آذرماه ســال 
گذشته، اگر واحد مســکونی در شهرهای 
بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی 
از سکنه باشد،  مشــمول مالیات می شود و 
به ازای هر ماه بیــش از زمان مذکور،  ماهانه 
مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد 
اجــاره به شــرح ضرایب ســال اول معادل 
شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل 
۱۲ برابر مالیات متعلقه و ســال سوم به بعد 
معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شد.  

نه به رئیس جمهوری نامه بزنید و نه وقت خود را تلف کنید؛وام را تسویه کنید

مالباختگان بانک ملی به پلیس مراجعه کنند

رمز تصویب قانون رمز ارزها در دستان کدام دستگاه ها جا مانده؟
سارا فضلی  نایب رئیــس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شــورای اسلامی گفت: بانک 
مرکزی به عنوان یکی از متولیان اصلی، قانون 
گذاری در بــازار رمزارز ها را در دســتور کار 
خــود ندارد.قانون گذاری در بــازار رمز ارزها، 
موضوعــی که رئیــس مجلس، اردیبهشــت 
پارســال در نامه ای به بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد ایــن دونهاد را ملزم بــه قانون گذاری 
کرده بود.رئیس کل بانک مرکزی هم در آبان 
۱۴۰۰ گفته بــود: موضوع رمزارز هــا باید در 
کشور به یک جمع بندی برسد؛ به همین دلیل 
بانک مرکزی با هماهنگی با مجلس و استفاده 
از خبــرگان در این حــوزه، موضوعات خود را 
جمع بندی می کند.۱۷ فروردین بود که بنابر 
اعلام رئیس کارگروه اقتصــاد دیجیتال، قرار 
بود کارگروهی در رابطه با قانون گذاری حوزه 
رمز ارز تشکیل شــود. در ۲۵ فروردین آقای 
رضا صدرآبادی، دبیر کارگــروه رمز ارز گفته 
بود: این کارگروه به دلیل موازی کاری با ستاد 
هماهنگی اقتصاد دیجیتال تشکیل نمی شود.

بانک مرکزی توپ قانون گذاری را در 
زمین ستاد اقتصاد دیجیتال انداخت!

اما طبق اعــلام اعضای کارگــروه اقتصاد 

دیجیتال، این کارگروه پشت درهای بسته 
تشکیل شــده اســت. پس از پیگیری های 
باشــگاه خبرنگاران جوان از بانک مرکزی 
در رابطــه با قانون گــذاری بــازار رمز ارز، 
آقــای مصطفی قمــری وفا، مدیــر روابط 
عمومی بانک مرکزی گفت: تمام بحث های 
کارشناســی در بانک مرکزی انجام شــده 
و برای بررســی و تصمیم گیری در ســتاد 
هماهنگی اقتصاد دیجیتال ارســال شــده 

است.
میرتاج الدینــی، نائب رئیس کمیســیون 
برنامه و بودجه مجلس شــورای اســلامی 
می گوید: در ســال های گذشته طرح قانون 
گذاری در بازار رمزارز از ســوی نمایندگان 
مجلس یازدهم ارائه شــد اما بــه نتیجه ای 
نرســید. همچنین در جلســاتی که در این 
زمینه تشکیل شد، مجلس به تعیین تکلیف 
بازار رمز ارز از نظر قانونی بار ها تاکید داشته 

است.
به گفته او، متولی اصلــی این قانون گذاری 
بانک مرکزی اســت و پس از آن وزارت نیرو 
با همکاری وزارت صمــت وظیفه دارد که 
برق مورد نیاز این صنایع را با ایجاد نیروگاه 
تامین کرده و دســتورالعمل های آن را به 

مجلس ارائه دهد؛ اما هنوز طرحی از سمت 
دولــت و بانک مرکزی به مجلس شــورای 
اسلامی ارســال نشــده و بانک مرکزی به 
عنوان یکی از متولیان اصلی، قانون گذاری 
در بازار رمزارز هــا را در دســتور کار خود 

ندارد.
ســراغ دســتگاه ها و انجمن های متولی 
می رویم که آقای آشــتیانی، مدیرعامل 
انجمن بلاکچین می گویــد:  پیش نویس 
مربوط بــه قانون گــذاری بــازار رمز ارز 
تدوین شــده، اما هنوز به مجلس راه پیدا 

نکرده است.
در این بیــن آقای مصباحــی مقدم، رئیس 
شــورای فقعی ســازمان بورس هم گفته: 
در صورت بررســی جوانب مثبــت و منفی 
بازار رمز ارز از ســوی شــورای پول و اعتبار 
و مجلس شــورای اســلامی و پس از تایید 
شــورای نگهبان، معاملات در بازار رمز ارز 
منعی نــدارد، اما این اتفاق تــا الان نیفتاده 

است.

تعلل در قانون گذاری بازار رمز ارز موجب 
خروج سرمایه از کشور می شود

 امید علــوی، رئیس هیئــت مدیره انجمن 

بلاکچین با اشــاره به این تعلل ها در قانون 
گذاری بازار رمز ارز گفت: بی قانونی در بازار 
رمز موجب می شود تا سودجویان در خارج 
از کشور با ایجاد تارنما های قلابی سرمایه ها 
را به صــورت ارزی و ریالی از کشــور خارج 

کنند.
تصویب نشــدن قانون در بــازار رمز ارز ها 
بعــد از ۵ ســال موجب شــده اســت که 
ســرمایه گذاران بی اطــلاع از ایــن بازار 
بــه مالباختــگان آن تبدیل شــوند، این 

را ســرهنگ پاشــایی معــاون فرهنگی و 
اجتماعی پلیس فتا می گوید.

به گفته او، حدود ۱۲ تــا ۱۵ میلیون نفر از 
ایرانی ها در این بازار فعالیت می کنند. روزانه 
پرونده های زیــادی در رابطه با کلاهبردای 

در بازار رمز ارز تشکیل می شود.
ایــن تعلل در قانــون گذاری بــازار رمز ارز 
درحالی است که آقای صالح آبادی، رئیس 
کل بانک مرکزی از راه انــدازی رمزریال از 

شهریور امسال خبر داده است.
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ح جدید برای حذف واسطه ها در خرید  طر
لوازم خانگی

 مدیر اجرایی طرح حمایتی جهاد کالا گفــت: با هدف تامین نقدینگی 
مورد نیاز تولیــد در جهت حمایــت از بنگاه های کوچک و متوســط  
و مصرف کنندگان، در اقدامی جهادی، نمایشــگاه ســالانه جهاد کالا 

برگزار می شود.
بهنام شــیری با بیــان اینکــه در راســتای سیاســت های اقتصادی 
دولت و با هدف تأمیــن نقدینگی مورد نیاز تولیــد در جهت حمایت از 
بنگاه های کوچک و متوســط و مصرف کنندگان، در اقدامی جهادی، 
نمایشگاه ســالانه جهاد کالا برگزار می شود، اظهار کرد: فرآیند اجرایی 
طرح حمایتــی جهاد کالا بــه گونه ای برنامه ریزی شــده کــه منافع 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان توأمان حفظ می شود.
وی افزود: در این طرح برخلاف دیگر طرح های فروش اقساطی در سایر 
فروشگاه ها که ۲۰ درصد کالا از خریدار به صورت نقد و الباقی به صورت 
اقساط با نرخ سود ۳۶ درصد دریافت می شــود، مشتری می تواند تمام 
یا بخشی از قیمت کالای خریداری شده را از تسهیلات بانکی با نرخ ۱۸ 
درصد استفاده کند. وجه کالا به طور مســتقیم به حساب تولیدکننده 

واریز می شود.
مدیر اجرایی جهاد کالا با اشــاره به اینکه در این روش مشکل نقدینگی 
واحدهای تولیدی مرتفع می شــود، تصریح کرد: در بســتر جهاد کالا 
انتفاع مصرف کننده در خرید کالای با قیمت مناســب توســط حذف 
واســطه ها به همراه دریافت کالا با کیفیت مناســب، تضمین شــده و 
انتفاع تولیدکننده در تأمین نقدینگی و بازگشــت سریع سرمایه است 
و به منظور جلوگیری از انحراف تســهیلات بانکی، پرداخت تسهیلات 
در انتهای زنجیره در زمــان تحویل کالا به مصرف کننده، به حســاب 

تولیدکننده واریز می شود.
وی خطاب به تولیدکنندگان اقلامی که در سبد جهیزیه قرار می گیرد، 
از جمله لوازم خانگی، فرش، لوســتر، مبلمان و کالای خواب اعلام کرد: 
از تمامــی بنگاه های کوچک و متوســط فعال در ایــن حوزه ها دعوت 
می شود تا با مشــارکت در طرح ملی جهیزیه ایرانی و مشارکت در طرح 

جهادی در مسیر توسعه بنگاه خود و اقتصاد کشور گام بردارند.
شــیری ادامه داد: متأســفانه در اقدامات مشــابه که عمدتاً با مداخله 
واســطه های حاضر در زنجیــره تأمین اجرایی می شــود، صرفاً منافع 
واسطه ها مدنظر است و تولیدکننده برای ماندن در بازار باید بخش قابل 
توجهی از ســود خود را به این بخش اختصاص دهد و مصرف کننده نیز 

کالای مورد نیاز را با سود زیاد و قیمت بالا خریداری می کند.
وی تصریح کرد: جهــاد کالا همانطور که از نامش پیدا اســت، اقدامی 
جهادی است که برای اصلاح نظام تأمین و توزیع کالا با محوریت کالای 

ایرانی بنیانگذاری شده است.
مدیر اجرایی جهاد کالا با بیان اینکه در فــاز اول برای خرید حضوری با 
حمایت وزیر صمت و سازمان صمت استان تهران، سالن های ۲۵ و ۲۶ 
نمایشگاه بین المللی تهران به این امر اختصاص داده شده است، تصریح 
کرد: علاوه بر ایــن مصرف کنندگان در دیگر نقاط کشــور می توانند با 
مراجعه به سایت جهاد کالا محصول مورد نظر خود را به صورت آنلاین 

خریداری کنند.
وی خاطرنشــان کرد: امیدواریم با همراهی و حمایت نهادهای ذیربط 
این اقدام جهادی به دیگر شــهرها نیز تعمیم داده شود و مردم در دیگر 
شهرها نیز بتوانند با همکاری شورای سیاست گذاری ائمه جمعه کشور 
به صورت حضوری به نمایشگاه جهاد کالا مراجعه و کالای مورد نیاز را 

خریداری کنند.
شــیری با تاکید بر اینکه فرصت مشــارکت در جهاد کالا برای تمامی 
تولیدکنندگان ایرانی فراهم است، گفت: امیدواریم جهاد کالا بستری 
برای توســعه بازار و متعاقباً گســترش تولید محصول ایرانی باشد و در 
نهایت امکانی برای ورود بنگاه های کوچک و متوسط به عرصه صادرات 

و در امد ارزی را فراهم کند.

قائممقاموزیرصنعت،معدنوتجارتاعلامکرد
وه مشترک برای جلوگیری از زیان  تشکیل کارگر

احتمالی صنایع در پیک مصرفی برق
 قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت از تشــکیل کارگروه مشــترک 
برای جلوگیری از زیان احتمالی صنایــع در پیک مصرفی برق خبر داد 
و گفت: در تابستان سال گذشــته قطعی برق واحدهای تولیدی بدون 
اطلاع قبلی انجام می شد، اما اکنون مقرر شد این اقدام نه تنها با اعلام به 

آنها بلکه با توافق تشکل ها صورت بگیرد.

»محمدصادق مفتح« بــه برنامه ریزی های انجام شــده برای کنترل 
قطعی برق صنایع در تابســتان اشــاره کرد و افزود: بــه دنبال ضرر و 
زیان سال گذشــته صنایع تحت تاثیر قطعی پیاپی برق آنها، کارگروه 
مشــترکی مابین وزارت صنعت، معدن و تجارت و نیرو تشــکلی شد تا 
بتوان از طریق تصمیمات اتخاذ شده در این کارگروه مانع از ضرر و زیان 

احتمالی صنایع در پیک مصرفی برق برای تابستان شویم.
وی اظهار داشــت: در زمستان ســال گذشــته، اقدامات درستی برای 
کنترل مصــرف گاز صنایع در دســتور کار قرار گرفــت و در آن زمان 
توانســتیم به موفقیت های زیادی در عدم قطعی گاز صنایع دست پیدا 
کنیم.مفتح خاطرنشان کرد: اکنون در حال مدیریت قطعی برق صنایع 
هستیم و تصمیمات اتخاذ شــده به گونه ای است که کمترین آسیب به 

صنایع مختلف وارد شود.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجــارت اعلام کرد که در وضعیت فعلی 
به دنبال اولویت بندی برای قطعی برق صنایع هســتیم تا ضمن جبران 

کمبود برق، کمترین خسارت به صنایع وارد شود.
به گفته وی قطعی برق صنایع در اســتان های مختلف، متفاوت اســت 
بر این اساس قرار شــد تا نیروگاه برق CHP شهرک های صنعتی به کار 
گرفته شوند.مفتح تاکید کرد: بر اســاس تصمیمات اتخاذ شده، قطعی 
برق واحدهای تولیدی از قبل اعلام می شود تا صنایع خسارت چندانی 

بابت این قطعی ها متحمل نشوند.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت بــا بیان اینکه برخی از صنایع در 
ابتدای زنجیره قرار دارند و در صورت قطعــی یکباره برق، صنایع تبعی 
آنها هم ضربه خواهند خــورد، گفت: صنایعی مانند ســیمان کلینکر 
زیادی تولید کردند؛ بنابراین اگر فقط آســیاب روشــن باشد در تامین 
سیمان به مشــکل بر نخواهیم خورد.وی اظهار کرد: به مرور تصمیمات 
اتخاذ شده برای صنایع اعلام خواهد شد.مفتح اظهار داشت: در تابستان 
ســال گذشــته قطعی برق واحدهای تولیدی بدون اطلاع قبلی انجام 
می شد اما اکنون قرار بر این اســت تا قطعی برق صنایع نه تنها با اعلام 
آنها بلکه با توافق تشکل ها صورت بگیرد.قائم مقام وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: با توجه به آغاز فصل تابســتان امــا همچنان برق هیچ 
صنعتی قطع نشده اســت و تمام تلاش مجموعه دو وزارتخانه صمت و 

نیرو کاهش تبعات قطعی برق صنایع است.

تولید

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: مصوبه ای دریافت کردیم 
که از ایــن پس چک هــای برگشــتی و بدهی ها مانع 

دریافت تسهیلات تولیدکنندگان نخواهند شد.
 سید جواد ســاداتی نژاد در همایش نقش تشکل های 
بخش کشــاورزی در گام دوم انقلاب که به مناســبت 
گرامیداشت هفته جهاد کشــاورزی برگزار شد، اظهار 
کرد: زمانی که در کمیسیون کشاورزی بودم تا به امروز 
همچنان اعتقاد دارم که بخش کشاورزی مردمی ترین 
و خصوصی ترین بخش اقتصادی کشور است و باید به 
تشــکل ها و اتحادیه های مربوطه نقش و وظایفی داده 
شود، زیرا آنها  برخواســته از مردم هستند و می توانند 

مشکلات این حوزه را رفع کنند.
وی ادامــه داد: در مرحله ســوم طرح مردمی ســازی 
یارانه ها هســتیم که به بخش تولید کنندگان مرتبط 
اســت. قبل از اجرای طرح با اتحادیه ها و تشــکل های 
بخش کشاورزی جلساتی برگزار شد و دغدغه های آنها 
شنیده شــد. با قدرت پیگیر دغدغه ها و رفع مشکلات 

آنها هستیم.
وزیر جهاد کشــاورزی اضافــه کرد: تامین ســرمایه 

در گــردش و خرید مــازاد محصــولات از 
موضوعاتی بود که تشکل ها بیان کردند و ما 

نیز پیگیر رفع آن هستیم.
وی در ادامــه به تســهیلات تخصیص داده 
شــده به دامداران و مرغداران اشــاره کرد و 
گفت: ۲۰ هــزار میلیارد تومان تســهیلات 
برای تولیدکننــدگان در نظر گرفته شــده 

اســت که امکان دریافت آن وجود دارد. اگر چه گرفتن 
تسهیلات از بانک کار سختی است اما بانک کشاورزی 

تلاش می کند تا به این کار سرعت بخشد.
ســاداتی نژاد تصریح کرد: بر اســاس آخرین آمار ۲۵ 
هزار نفر تا شب گذشته توانســتند را ظرف دو هفته از 
زمان آغاز پرداخت تســهیلات دریافت کنند. یکی از 
مهمتریــن موانع برای دریافت تســهیلات، چک های 
برگشــتی و بدهی ها بــود که در آن مــورد هم مصوبه 
گرفتیم و از این به بعد بدهی و چک های برگشتی مانع 

دریافت تسهیلات نخواهد شد.
وزیر جهاد کشــاورزی در رابطه با مازاد تولید نیز گفت: 
شرکت پشتیبانی امور دام و ســازمان تعاون روستایی 

اقدام به جمع آوری مــازاد تولیدات کرده اند. 
از ۲۰۰۰ تن مــرغ منجمد که قبلا خریداری 
می شــد به ۸۰۰ تن مــرغ در روز گذشــته 
رســیدیم. این یعنی مرغ های مــازاد جمع 
آوری شده اســت. تخم مرغ های مازاد نیز به 

همین صورت خریداری می شود.
ســاداتی نژاد تصریح کرد: خرید قراردادی 
هم در دستور کار اســت که در این خصوص قرار است 
با کمک اتحادیه ها و تشــکل ها اقدامــات لازم را انجام 

دهیم.
وی همچنین به کشــاورزی قراردادی نیز اشاره کرد و 
گفت: امسال تلاش داریم در حوزه گندم اقداماتی که از 
گذشته به جا مانده را پیش ببریم. بخش خصوصی باید 
پای کار بیاید تا بتوانیم کل گندمزارها را تحت پوشش 
کشــاورزی قراردادی دراوریم. از شــرکت های بزرگ 
درخواست می کنیم که کشاورزی قراردادی را در همه 
بخش ها فعال کنند تا کشــاورز ما از روز اول مشــتری 

خود را بشناسد و از او حمایت شود.
به گفته وی هر کاری که در بخــش دولتی انجام دهیم 

با ضریب ۱۰ برابر تشــکل ها و اتحادیه ها آن را مطلوب 
تر انجــام می دهنــد. امیدواریم آنچه را کــه در ذهن 
داریم یعنی واگذاری حوزه بازار بــه اتحادیه ها زودتر 
انجام شود.ســاداتی نژاد در ادامه گفت: یکی از دلایل 
نگرانی واگذاری بازار به بخش خصوصی این اســت که 
گفته می شــود بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
تفاوت گذاشــته می شــود. ولی بزرگترین حمایت از 
مصرف کننده در واقع حمایت از تولید کننده اســت. 
چون وقتی تولیدی نباشــد عملًا قیمــت گذاری معنا 

ندارد.
وی عنوان کرد: برخی احســاس می کنند ممکن است 
تشکلها از تولید حمایت کنند و مصرف کننده جا بماند. 
ولی اینطور نیســت، زیرا اگر قیمت به درستی تعیین 

نشود مصرف کننده هم وجود نخواهد داشت.
وزیر جهاد کشاورزی در پایان گفت: امیدواریم در گام 
دوم انقلاب با برجسته سازی نقش اتحادیه و تشکل ها 
بتوانیم  وظایف خود را انجام دهیم و با واگذاری وظایف 
به اتحادیه ها و ایجاد اعتماد متقابل به  ســمت رشــد 

و توسعه و تجاری سازی بخش کشاورزی پیش رویم.

عضو ســابق اتاق بازرگانی ایران با افزایش قیمت دلار 
در بازارهــای داخلی، انگیــزه برای صــادرات کالا به 
کشورهای همســایه از جمله عمان افزایش پیدا کرده 

است.
مهدی علیپور اظهار کرد: بر اساس آمارهای ارائه شده 
از سوی سازمان توسعه تجارت، میزان صادرات ایران به 

عمان افزایش قابل توجهی داشته است. این آمار که در 
ماه های گذشته به ثبت رسیده نشان از آن دارد که با بالا 
رفتن قیمت ارز و با توجه به اینکه ارز داخلی عمان یکی 
از قدرتمندترین ارزهای جهان به شمار می رود، انگیزه 

برای صادرات به این کشور افزایش پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه راهبــرد صادراتی بایــد از تفاوت ها 

در نــرخ ارز فاصلــه بگیرد، بیــان کرد: متاســفانه با 
افزایش قیمت ارز، فشــار چه بر معیشــت مردم و چه 
بر تولیدکننــدگان بــرای تولید محصــولات جدید 
بالا می رود اما در عین حال فضایی نیــز برای افزایش 
صادرات بــه وجود می آید کــه می تــوان از آن به نفع 

اقتصاد کشور استفاده کرد.

این فعال اقتصادی در حوزه عمان، درباره کالاهایی که 
در این کشور بیشترین اقبال را دارد، گفت: محصولات 
کشــاورزی، قیر، برخی محصولات معدنــی و مصالح 
ساختمانی اصلی ترین کالاهای ایران است که به عمان 

وارد شده و خریداری می شود.
علیپور درباره امکان افزایش بیشــتر صادرات ایران به 

وزیر

اتاق

خریدار  طبــق اعلام ســخنگوی وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت، همزمان با پایان 
یافتن مهلت واریز وجه منتخبان نخستین 
طرح فــروش یکپارچــه خودروهــا، )۲۵ 
خرداد ماه(، این آمادگی وجود دارد که پنج 
محصول گروه خودروســازی سایپا شامل 
کوییک S، کوییک R، ســاینا S، ســاینا و 
احتمالا شاهین، را بدون فرآیند قرعه کشی 
و با ســامانه یکپارچه عرضه کنیم؛ البته این 
موضوع بنابر قول ســایپا و بســته به میزان 
ظرفیت باقی مانده از دوره فروش یکپارچه 

اول دارد.
امید قالیباف  در این رابطه توضیح داد: از ۲۵ 
خرداد ماه که اسامی قطعی شده منتخبانی 
که تکمیل وجه می کنند، مشــخص خواهد 
شد، خودروســازان آمادگی دارند که برای 
 ،S چند مدل خودرو همچون ســاینا، ساینا
کوییک S، کوییک R و به احتمال بســیار 
شاهین، را بدون قرعه کشی و البته از مسیر 
سامانه یکپارچه فروش داشته باشند. البته 
خودروهایی که ممکن است وارد این طرح 
فروش بدون قرعه کشــی شــوند، در قالب 
فروش فوق العاده، پیش فروش و مشــارکت 

در تولید خواهد بود.
ســخنگوی وزارت صمــت افــزود: بر این 
اساس موضوع جدی اســت و قطعا محقق 
خواهد شد اما بایســتی منتظر ماند تا نتایج 
نهایی واریز منتخبان در مرحله اول فروش 
یکپارچه و تعداد افرادی قطعی و رزرویی ها 
که تکمیل وجه می کنند، مشــخص شود. 
سپس بر اساس ظرفیت باقی مانده، ترازی 
گرفته شود و طبق آن اعلام شود چه تعداد 
از خودروهــای فــوق امکان عرضــه بدون 

قرعه کشی خواهند داشت.
وی تاکیــد کــرد: خودروســازان اینگونه 
قول داده اند که این اتفــاق رخ دهد و ما نیز 
براساس قول خودروســازان اعلام می کنیم 
که فروش به این شــیوه قابلیت وقوع خواهد 
داشت و ماهم معتقد هســتیم که این اتفاق 
به احتمال بسیار رخ خواهد داد. البته ممکن 
اســت که برای همــه خودروهــای مذکور 
محقق نشــود و برای یک یا دو مورد صورت 
گیرد؛ این پنج محصول ســایپا خودروهایی 
هســتند که بالقوه امکان حذف قرعه کشی 
برایشــان وجود دارد اما اینکه همه آن ها یا 
چند مورد در این مرحله، به این شکل عرضه 

شوند، بستگی به تعیین تکلیف واریزی های 
مرحله اول خواهد داشت.

حذف قرعه کشی برای ۵۰ مدل خودرو 
تا شهریور ماه 

ایــن مقــام مســئول در وزات صنعــت، 
معدن و تجارت در پاســخ بــه اینکه برخی 
اظهارنظرهایــی مبنــی بر اینکــه وزارت 
صمت، قصد حــذف قرعه کشــی را ندارد، 
گفت: فرامــوش نکنیم که وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت با وعده حذف قرعه کشــی 
روی کار آمــد؛ بنابرایــن حــذف فرآیند 
قرعه کشی خودرو سیاست حتمی و قطعی 

وزارت صمت اســت. اما همانطور که اشاره 
شــد، برای ۲۵ خرداد ماه برای بخشــی از 
خودروها، قرعه کشی را حذف خواهیم کرد. 
هم راســتا با افزایش تولید خودرو، تا پایان 
شــهریور ماه ۵۰ درصد مدل دیگر از فرایند 
قرعه کشــی خارج خواهد شد. تا پایان سال 
هم می توان گفت، تمــام خودروها قابلیت 
واگــذاری بــدون قرعه کشــی را خواهند 

داشت.

پایان 14۰1 یا اوایل سال آینده حذف 
قرعه کشی خودرو 

قالیباف تصریح کرد: اما نکته قابل توجه این 

اســت که با توجه به اینکه فشار تقاضا برای 
برخی خودروها کمتر و برای برخی بیشــتر 
اســت، آن خودروهایی که متقاضی کمتر 
دارند، زودتر می توان به حذف قرعه کشــی 
برســیم و بــرای خودروهایی کــه میزان 
تقاضای بیشــتری دارند، قدری دیرتر؛ اما 
این موضوع بــدان معنا نیســت که وزارت 
صمت حذف قرعه کشــی را دنبال نخواهد 
کرد. زمان مورد نیاز برای حذف قرعه کشی 
برای خودروهای پرتقاضاتر، بیشتر خواهد 
بود. حداکثر تا پایان ســال جــاری یا نهایتا 
اوایل ســال آینده )برای مدل خودروهای 
بســیار پرطرفدار( می توانیــم خودروها را 

بدون قرعه کشی عرضه کنیم.    

قرعه کشی حذف می شود، اما عرضه 
 تنها در قالب سامانه یکپارچه 

خواهد بود
ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تاکید کــرد: خودروســازان به تدریج بدون 
فرآیند قرعه کشــی عرضه خواهند کرد، اما 
قطعا فــروش و تخصیص از طریق ســامانه 
یکپارچه خواهد بود و قرار  نیســت سامانه 
یکپارچه به عنوان تنظیم گــر بازار خودرو، 

غیرفعال شود.

تیرماه؛ مرحله دوم تخصیص ها
وی یادآور شد: مرحله دوم تخصیص خودرو 
از طریق ســامانه یکپارچه در تیرماه خواهد 
بود کــه ممکن اســت نیمــه اول تیرماه یا 
نیمه دوم آن باشــد؛ این موضوع بستگی به 
آمادگی عرضه خودرو توسط خودروسازان 

خواهد داشت و تعیین کننده خواهد بود.

خریدار  کارشناســان معتقدند هرچند 
مبارزه قهری با بگیر و ببنــد، پلمب و غیره 
اثربخش اســت، اما به این شــیوه نمی توان 
به طــور دائم با قاچــاق مبارزه کــرد و باید 

مقابله ای نظام مند در پیش گرفت.
 هرچند در سال های گذشته افزایش نرخ ارز، 
ممنوعیت های وارداتی، ساماندهی واردات 
و محدود کردن حضور برندهای خارجی در 
کشــور و مبارزه دولت با قاچاق در سال های 
گذشته،  سبب کاهش قاچاق پوشاک شده، 
اما گشتی در بازار و در سطح خرده فروشی ها 
و عمده فروشی ها همچنان حکایت از وجود 
کالای قاچاق و واردات غیررســمی است. بر 
اســاس اظهارات مسوولان ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، اقدامات مقابله ای به منظور 
جلوگیــری از ورود، حمــل و عرضه کالای 
قاچاق از هفته گذشــته با تاکید معاون اول 
رییس جمهور شــدت گرفته اســت.معاون 
حقوقی و امور مقابله ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز از برنامه دولت برای مقابله مستمر 
و بــدون توقف بــا قاچاق خبــر داد و گفت: 
برنامه ریزی های مقابله بــا کالاهای قاچاق 
در ســطح عرضه به صورت بــدون توقف در 

مدت ســه ماه برای پنج گروه کالایی انجام 
خواهد شــد.در ایــن زمینه، عضــو هیات 
مدیره جامعه متخصصین نســاجی ایران به 
ایرنا گفت: با توجه به اینکه قاچاق مقوله ای 
آمارپذیر نیست، در سال های گذشته ارقام 
مختلفی از ۷۰۰ میلیون تا ۲.۵ میلیارد دلار 
برای قاچاق پوشاک در کشور عنوان می شده 
اســت.»علیرضا حائری« بیان داشت: با این 
حال اتحادیه گمرک های جهانی در ســال 
۲۰۲۰ آمار صادرات پوشاک به ایران را ۷۰۰ 
میلیون دلار اعلام کرد و همان سال گمرک 
کشــورمان واردات رسمی پوشــاک را ۵۰ 
میلیون دلار؛ بر این اســاس می توان گفت 
۶۵۰ میلیــون دلار آمار پوشــاک قاچاق به 
کشور بوده است.وی یادآور شد: در سال های 
اخیر افزایش نــرخ ارز و کاهش قدرت خرید 
مردم سبب شــده که خرید کالاهای قاچاق 
کمتر شــود، با این حــال از تاثیــر افزایش 
قیمت های داخلی بر تمایل به مصرف کالای 
قاچاق نمی توان گذشت.عضو هیات مدیره 
جامعه متخصصین نســاجی ایــران اظهار 
داشت: در سه سال گذشته به اسم حمایت از 
تولید، واردات پوشاک به کشور ممنوع شد، 

اما این موضوع فقط بــه نفع تولیدکنندگان 
)و نه تولید( بوده اســت به ارتقای تولیدات 
و رشــد این صنعت کمکی نکرد.وی گفت: 
ممنوعیــت واردات ضمــن اینکــه بــرای 
تولیدکنندگان داخلــی منفعت دارد، آنها را 
به تنها بازیگران این عرصه تبدیل کرده است 
و در نتیجــه کیفیت، اولویت نخست شــان 
نبوده و نخواهد بــود و فقط به دنبال افزایش 
کمیت تولیــد و افزایش قیمت ها هســتند.
حائری تاکید کرد:  هرچنــد مبارزه قهری با 
بگیر و ببند و پلمب و... اثربخش اســت، اما 
به این شــیوه نمی توان به طور دائم با قاچاق 

مبارزه کرد. اگر مبارزه با پدیده شوم قاچاق 
نظام مند نباشد، فقط با بگیر و ببند نمی توان 
مبارزه کرد زیرا این مبــارزه باید به طور دائم 
ادامه داشــته باشــد که مســتهلک کننده 
نیروهای انســانی اســت، همچنین مساله 

قاچاق از بین نمی رود.
ایــن عضو هیــات مدیــره خانــه صنعت، 
معدن تجارت اســتان تهران تصریح کرد: 
 عمده پوشــاک قاچاق از امارات و ترکیه به 
کشورمان وارد می شــود و با توجه به اینکه 
امارات از خود تولید پوشــاک ندارد، به نظر 
می رســد از چین، ویتنام، تایلند و پاکستان 

به مقصد کشورمان قاچاق می شود.

مقرون به صرفه شدن ورود کالای قاچاق
همچنین نایب رییس هیات مدیره اتحادیه 
تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران در 
این زمینه به خبرنگار ایرنــا گفت: امروز به 
دلیل نرخ تورم و بالارفتن قیمت مواد اولیه، 
دســتمزدها و غیره، ورود کالای قاچاق به 

کشور کاملًا مقرون به صرفه شده است.
»مجیــد نامی«  افــزود: هرچنــد واردات 
پارچه همچنان وجود دارد، امــا با توجه به 

وضعیت اقتصادی کشور و افزایش قیمت ها، 
همچنان شــاهد وجود پوشــاک قاچاق در 

عمده فروشی ها و خرده فروشی ها هستیم.
وی معتقد است: عمده پوشــاک قاچاق از 
چین، هند، بنگلادش، امارات و حتی ترکیه 
وارد کشور می شــود و با توجه به عدم تولید 
پوشاک در امارات، بخش عمده ای از قاچاق 
از این کشــور به صورت اســتوک، پوشاک 
خارج از فصل یا تولیدات سایر کشورهاست.

آمار قاچاق پوشاک
این مقام صنفی یادآور شــد: آمــار دقیقی 
در خصوص واردات پوشــاک قاچاق وجود 
ندارد، اما ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
آمــار آن را در ســال های ۹۶ و ۹۷ حــدود 
۲.۵ میلیارد دلار، ســال ۹۸ نزدیک به ۱.۸ 
میلیارد دلار، ســال ۹۹ حدود ۷۰۰ میلیون 
دلار و برای پارسال بین ۳۰۰ تا ۴۰۰  میلیون 
دلار عنوان می کرد، هرچنــد برآورد بخش 
خصوصی ســالیانه حــدود ۲ میلیارد دلار 
است.وی گفت: امروز تورم و افزایش شدید 
هزینه ها، زمینه ســاز جذاب شدن واردات و 

قاچاق به کشور را فراهم کرده است.

وزیر جهاد کشاورزی : چک های برگشتی و بدهی ها مانع دریافت تسهیلات تولیدکنندگان نمی شود

کدام کالای ایرانی در عمان بیشترین طرفدار را دارد؟
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وزیرنیرواعلامکرد
وی ریل حکمرانی موثر آب تلاش برای حرکت ر

 وزیر نیرو ضمن اشاره به اقدام های انجام شــده در بخش آب، بر تلاش 
وزارت نیرو برای حرکت روی ریل حکمرانی موثر آب تاکید کرد.

به گزارش  پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »علی اکبر محرابیان« در 
سی و یکمین جلســه شورای آب متشــکل از مدیران شرکت مدیریت 
منابع آب ایران، شرکت توسعه منابع آب و نیرو، شرکت آب و فاضلاب و 
مدیران حوضه های آبریز، پس از توجه به گزارش های ارائه شده، نکات 
خود پیرامون حرکت وزارت نیرو در مسیر سیاست گذاری و حکمرانی 

موثر آب را تبیین کرد.
همکاری و تعامل گِــروداران منابع آب در بخــش دولتی و خصوصی و 
مصرف کنندگان آب یکی از محورهای مــورد تاکید برای بهره برداری 

بهینه از منابع آب عنوان شد.

جمع آوری کارت های سوخت صحت دارد؟
رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران ســوخت گفت: تاکنون 
هیچ اطلاعیه و بخش نامه ای دال بر اینکــه جایگاه ها کارت آزاد ۳۰۰۰ 
تومانی را جمع آوری کنند در سراسر کشور نداشته ایم، مگر نقاط مرزی.

همایون صالحی، درباره اخباری مبنی بر جمع آوری کارت های سوخت 
اظهار داشت: کارت های ســوخت به هیچ وجه جمع آوری نشده و این 
اخبار شایعه اســت و تاکنون هیچ اطلاعیه و بخش نامه ای دال بر اینکه 
جایگاه ها کارت آزاد ۳۰۰۰ تومانی را جمع آوری کنند در سراسر کشور 

نداشته ایم، مگر نقاط مرزی.
وی افزود: در شــهرهای مرزی کارت های آزاد سوخت جمع آوری شده 
و حتی برای برخی جایگاه ها محدودیت ســوخت اعمال شــده و مردم 

نمی توانند از کارت آزاد جایگاه استفاده کنند.
رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران ســوخت تصریح کرد: در 
حال حاضر در همه جایگاه های سراسر کشــور از طریق آزاد هم بنزین 
را توزیع می کنند، اما کارت گازوئیل جمع آوری شــده، در هر شــهری 
حداکثر ۳ جایگاهی که در مســیر خاصی هستند و برای موارد ضروری 
برای جلوگیری از توقف کامیون هایی که احیانا کارت شــان گم شده و 
یا ربوده شده کارت آزاد هم موجود اســت تا در موارد اضطراری امکان 

خدمات رسانی داشته باشد.

وی تاکید کرد: در حال حاضر به لحاظ توزیع ســوخت در شرایط خوبی 
هستیم و مشکلی وجود ندارد. 

صالحی در ادامه گفت: در جایگاه های عرضه نفت گاز بر اساس شرایطی 
که دارند، ســهمیه بندی صورت گرفته و به تشــخیص شرکت پخش 
ســوخت تعلق می گیرد و این ممکن است باعث شــود چند ساعت در 
روز بدون نفت گاز باقی بمانند چون سهمیه محدود است و ممکن است 
جایگاه پس از عرضه موجودی ســوخت تعطیل شود و این از مشکلات 
این جایگاه ها است، به طوری که ممکن است در روز بیش از ۱۲ ساعت 
جایگاه تعطیل باشــد امــا در مورد بنزیــن به هیچ وجــه محدودیتی 

نداشتیم و در تمام جایگاه ها مثل همیشه عرضه صورت می گیرد.
وی توضیح داد: شــرکت طرحی به نــام پایش و پیمایــش دارد که بر 
اساس کیلومتر طی شــده به جایگاه ها بر سهمیه تعلق می گیرد، تعداد 
کامیون ها نیز مشخص شده است، مثلا ۵۵ میلیون لیتر در روز نفت گاز 
در جایگاه های سراسر کشــور توزیع می شــود و بیش از این سوختی 
انتقال داده نمی شــود اما در مورد بنزین نیاز  باشــد در اختیار جایگاه 
قرار می گیرد و دلیل آن نیز تفاوت قیمت فاحش به همســایگان است 
که ترجیح می دهند بر پایه محددویت و ســهمیه بندی برای خودرو و 

جایگاه تخصیص دهند.

امکان قطع از راه دور برق مراکز مجاز استخراج 
رمزارز وجود دارد

مجری طرح تامین برق رمزارز ها گفت: مراکز مجاز اســتخراج رمزارز، 
برای کنترل بیشتر، مجهز به کنتور هوشمند شدند.

 محمد خــدادادی بهلولی گفت: از الزامات قانونی کــه وزارت نیرو باید 
درباره استخراج کنندگان رمزارز انجام دهد، نصب کنتور های هوشمند 
است. کنتور های هوشمند میزان مصرف را به صورت لحظه ای نظارت و 

از راه دور برای مراکز کنترل برق ارسال می کند.
او گفت: نصب کنتور های هوشــمند فقط قرائت لحظه ای مصرف مراکز 
استخراج رمزارز را امکان پذیر نکرده، بلکه امکان کنترل از راه دور را هم 

به وجود آورده و می توانیم از راه دور اقدام به قطع برق این مراکز کنیم.
به گفته مجری طرح تامین برق رمزارزهــا، طبق مصوبه هیئت وزیران 
در سال ۱۳۹۸، در ایامی که شبکه برق محدودیت دارد، استفاده مراکز 
مجاز استخراج رمزارز از این شبکه، ممنوع است. اگر شبکه محدودیتی 
نداشته باشــد، تامین برق آن ها انجام خواهد شــد، اما در زمان صدور 
مجوز نیز بــه این گروه از صنایع اعلام شــده که در زمــان اوج مصرف، 
نمی توانند از شــبکه سراســری برق مصرف کنند باید تامین برق را از 

روش های خودتامین انجام دهند.
آنطور که مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران گفته، هم اکنون حدود ۲۰۰ مگاوات ظرفیت اســتفاده مجاز 
مراکز استخراج رمزارز در شبکه برق وجود دارد و حداقل میزان مصرف 
مراکز غیرمجاز نیز، حدود ۱۲۰۰ مگاوات برآورد می شــود که تاکنون، 
حدود ۶۵۰ مگاوات شناســایی، ضبط و در اختیــار مراجع قانونی قرار 

گرفته است.

 میزان مصرف آب تهران به ۳ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون لیتر نزدیک شد

 تهران با ۳ میلیارد و ۵۷۰ میلیون لیتر رکورددار مصرف آب در کشــور 
شد بر همین اســاس ســخنگوی صنعت آب ضمن درخواست از مردم 
برای رعایت الگوی مصــرف مطابق اطلاع رســانی های وزارت نیرو، از 

تلاش برای رفع محدودیت های آبی در کشور خبر داد.
مصرف آب در کلان شــهر تهران درحالی به ۳ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون 
متر مکعب نزدیک می شود که مجموع بارش های کشور نسبت به دوره 
درازمدت با کاهش همراه اســت و هنوز روزهای گرم تر ســال در پیش 
است.بر همین اســاس و طبق اعلام پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، 
»فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب کشور در باره تامین مطمئن 
آب در تابستان پیش رو، گفت: مدیریت مخازن و سدها، کنترل هفتگی 

برنامه منابع و مصارف سدها، اولویت جدی وزارت نیرو است.
وی ادامــه داد: به منظور مدیریت مطمئن تامیــن آب به ویژه در بخش 
شرب، مدیریت مخازن ســدها و کنترل هفتگی برنامه منابع و مصارف 
ســدها از اولویت های جــدی وزارت نیــرو در دولت ســیزدهم بوده، 
به طوری که با کنتــرل صورت گرفته روی مصــارف، خروجی مخازن 

سدها در سال جاری حدود ۲۳ درصد کاهش داشته است.

و نیر

براســاس برنامه ریــزی قــرار شــده طــرح پایلوت 
هوشمندسازی جایگاه های سی ان جی در شهر تهران 
پس از تســت های امنیتی و پدافنــدی در دو جایگاه 
در پایتخت به صــورت پایلوت اجرایی خواهد شــد و 
درصورت حصول نتیجه مثبت اجرای آن به سراســر 

کشور تسری خواهد یافت.
 عدالــت در توزیــع یارانه هــای بخــش حمل ونقل، 
زیرســاخت کارآمد،  انعطاف پذیری، سیاست پذیری، 
کاهــش چشــمگیر هزینه هــا، افزایش شــفافیت 
و فسادســتیزی، افزایــش درآمــد دولــت از محل 
تحدید قاچــاق و انحراف فرآورده ها، چابک ســازی و 
کوچک سازی دولت همســو با سیاست های اصل ۴۴ 
قانون اساســی، مدیریت توزیع و اعمال سیاست های 

تشــویقی و امــکان توســعه طرح هــای 
ملی پالایشــی از جملــه اهــداف و مزایای 
اجرای طــرح ملــی بهنگام ســازی فروش 
در هوشمندســازی جایگاه هــای عرضــه 

سی ان جی در کشور است.
حذف دوربیــن پلاک خوان و زیرســاخت 
ارتباطی، تجمیع داده های فروش به صورت 

برخط، تســهیم خودکار وجوه دریافتی از مشتریان، 
رصد آنلاین شــرایط فنی و داده های فنی جایگاه ها و 
امکان اعمال سیاســت های تنبیهی برای خودروهای 
پرخطــر از جملــه دســتاوردهای ایــن طــرح در 
هوشمندسازی جایگاه های عرضه سی ان جی خواهد 

بود.

علی اکبــر نژادعلــی - مدیرعامل شــرکت 
ملی پخــش فرآورده هــای نفتــی در این 
باره گفــت: به منظور اجرایی ســازی  بحث 
هوشمندســازی جایگاه های عرضه سوخت 
گاز طبیعــی اتاق های فکر متعددی شــکل 
گرفت و نظرات مطرح و چالش ها بررســی و 
مطالعه شد. اجرای این پروژه  در دو سه  سال 
گذشــته مغفول مانده بود و به رغــم تمهیدات، وجود 
نیرو و مشاوره ها و تکنولوژی  لازم، در ابتدای کار ادامه 
فرآیند میســر نبود و با ادامه این روند، نه تنها پروژه به 
بهره برداری نمی رســید، بلکه هزینــه هنگفتی را نیز 

تحمیل می کرد.
وی با تأکید بر اینکه برای اجرای طرح بهنگام ســازی 

فــروش در هوشمندســازی عرضــه ســی ان جی در 
جایگاه های عرضه سوخت گاز طبیعی از ایده ها و افکار 
نو بهره گرفته شد، بیان کرد: ما پیش از این با پروژه ای 
میلیاردی روبه رو بودیم که اجــرای آن در قالب طرح 

جدید به نفع اقتصاد و صنعت کشور تمام خواهد شد.
طبق اعــلام وزارت نفــت، مدیرعامل شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی تأکید کــرد: در این طرح به 
مجوزهایی چون تأکید بر داشتن معاینه فنی خودروها 
و تأمین امنیت و مدیریت فــروش از طریق ارتباطات 

الکترونیکی تأکید و تمرکز شده است.
روز گذشــته از طرح بهنگام ســازی فروش )بهنوش( 
در هوشمندسازی عرضه ســی ان جی در جایگاه های 

عرضه گاز طبیعی رونمایی شد.

CNG

محمدحسین ســیف اللهی مقدم   وزیر 
نفت، تکمیل توســعه میدان های مشترک 
از اهم واجبات است و میدان های مشترکی 
که تا امروز به ســراغ آنها نرفته اند، در دولت 

سیزدهم تعیین تکلیف می شوند.
 به نقــل از وزارت نفت، طبــق اعلام »جواد 
اوجی« وزیر نفت، تکمیل توسعه میدان های 
مشــترک از اهم واجبات است و میدان های 
مشــترکی که تا امروز به سراغ آنها نرفته اند، 
در دولت سیزدهم تعیین تکلیف می شوند. 
در ایــن زمینــه نیــز برنامه مدونــی برای 
تکمیل توســعه میدان های مشترک داریم.
گســتردگی میدان هــای نفــت و گاز در 
ایران ســبب شــده برخی از این میدان ها با 
کشورهای همسایه مشــترک باشد و نیمی 
از میدان ها در طرف ایــران و نیمی دیگر در 

طرف کشور همسایه قرار بگیرد.
ایران در تمامی ســال های پــس از انقلاب 
غیر از دوران جنگ، هرسال کشف جدیدی 
داشته و در این مدت در مجموع ۷۳ میدان 
مشــتمل بر ۳۶ میدان نفتــی و ۳۷ میدان 
گازی کشــف شــده که از این میان، بخش 

زیادی میدان مرزی و مشترک بوده اند.
ایران با در اختیار داشــتن حداقل ۲۸ میدان 
مشــترک نفت و گاز با کشورهای همسایه از 
جمله ۱۸ میدان نفتی، چهار میدان گازی و ۶ 
میدان نفت و گاز، یکی از معدود کشــورهای 
جهان با این تعداد ســاختار مشترک است. 
از این ۲۸ میــدان، ایران با عــراق ۱۲ حوزه 
مشــترک، با امارات هفت مخزن مشترک، 
با قطر و عمان هرکدام دو مخزن مشــترک 
و با عربســتان، کویت و ترکمنستان هرکدام 
یک مخــزن مشــترک دارد و بــه عبارتی 
حــدود ۵۰ درصد ذخایــر گاز طبیعی ایران 
در مخازن مشترک اســت. از این رو مطالعه 
و شــناخت تمامی ابعــاد سیاســی، فنی، 
اقتصادی و حقوقی توســعه مخازن مشترک 
هیدروکربوری بــا تأکید بر مدیریت صیانتی 
مخزن، از اهمیت و ضرورت برخوردار اســت 
و دولت ســیزدهم با توجه بــه حیاتی بودن 
این مســئله برای منافع کشور، آن را در صدر 

اولویت های خود قرار داده است.

تشکیل کارگروه راهبری مخازن 
مشترک نفت و گاز

به این ترتیــب، کارگروه راهبــری مخازن 

مشــترک نفــت و گاز با ابــلاغ مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران تشکیل شده است.

در ابلاغیــه مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران خطاب به مدیران عامل شــرکت های 
تابع و مدیران و رؤســای واحدهای ستادی 
این شرکت آمده است: با اســتناد به اسناد 
بالادســتی، قوانین برنامه های پنج ســاله 
توســعه کشــور، به ویــژه سیاســت های 
کلی نظــام ابلاغــی مقام معظــم رهبری 
در زمینه صیانت از منافــع ملی در مخازن 
مشــترک نفت و گاز، همســو با برداشت 
حداکثری از میدان های مشــترک نفت و 
گاز و اولویت دهی بــه برنامه ها و اقدام های 
اکتشافی، توســعه ای و تولیدی در شرکت 
ملــی نفــت ایــران و به منظور اســتفاده 
حداکثــری از ظرفیت هــای ســتادی و 
عملیاتی و همکاری تمامی کارشناســان، 
نخبــگان و صنعتگران، کارگــروه راهبری 
مخــازن مشــترک نفــت و گاز تشــکیل 

می شود.

محدوده فعالیت کارگروه
محــدوده فعالیــت کمیته شــامل تمامی 
فعالیت هــای مرتبط با مخازن مشــترک 
در  مشــترک  میدان هــای  و  تولیــدی 
حال توســعه و توســعه نیافته نفــت و گاز 

و ظرفیت هــای اکتشــافی هیدروکربنی 
مرزی خواهد بــود و اهم شــرح وظایف در 
ســه حوزه میدان های تولیدی، توسعه ای و 
ظرفیت های اکتشافی هیدروکربنی مرزی 
موارد تدوین و ابلاغ سیاســت ها، برنامه ها 
و نقشــه راه توســعه و تولید از میدان های 
مشــترک نفت و گاز، تدویــن و نظارت بر 
پیاده سازی نقشه راه توســعه دانش فنی و 
به کارگیری فناوری های نــو برای افزایش 
ضریب برداشــت از میدان های مشــترک 
به منظور افزایش برداشت و حداکثرسازی 
سهم کشــور، برنامه ریزی با رویکرد اولویت 
تولید از مخــازن مشــترک در برنامه های 
کوتاه مدت سالانه و بلندمدت، اولویت دهی 
به طرح های اکتشــافی، تولیــدی، حفظ و 
نگهداشت و توسعه ای میدان های مشترک 
نفت و گاز در تدویــن برنامه ها و تخصیص 
منابــع انســانی، مالــی، دکل، تجهیزات و 
دیگر منابــع و فرآیندهای تصمیم ســازی 
و تصمیم گیــری، نظارت بر حســن اجرای 
و  توســعه ای  و  اکتشــافی  پروژه هــای 
برنامه های تولیدی میدان های مشــترک، 
تدوین و نظارت بر حســن اجــرای برنامه 
جامع اکتشــافی برای پوشــش دهی همه 
نواحی مــرزی کشــور )خشــکی و دریا(، 
تدوین و پیاده ســازی راهکار و فرآیندهای 

نظارت و رصد دائمی فعالیت ها و برنامه های 
اکتشــافی، تولیدی و توسعه ای کشورهای 
همســایه در میدان های مشترک به منظور 
حراســت از منافــع ملی، پیگیــری ایجاد 
و نظــارت بــر فعالیت هــای کمیته های 
مشــترک فنی میدان هــا با کشــورهای 
همســایه با هدف تولید متعادل و متناسب 
و جلوگیــری از رقابت هــای منفی مخرب، 
ایجاد ســامانه مرکزی تولید و فعالیت های 
فعلی و برنامه های اکتشاف، توسعه و تولید 
میدان های مشترک برای مدیریت متمرکز 
و ایجاد کارگروه های فنی به منظور ارزیابی، 
تصمیم ســازی و تهیه و تدوین گزارش های 

منظم ۶ ماهه خواهد بود.

راهبری یکپارچه فعالیت ها
نشســت های کمیته به صــورت منظم زیر 
نظر مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران و 
عضویت مدیران ستادی و شرکت های تابع 
و با رویکرد سیاســت گذاری، برنامه ریزی، 
تصمیم گیری و راهبری یکپارچه فعالیت ها 
و انسجام بخشــی به فعالیت های گسترده 
زنجیره اکتشــاف، ارزیابی، توسعه و تولید 
در میدان های مشــترک نفت و گاز تشکیل 
خواهــد شــد. مدیریت هــای ســتادی و 
مدیران عامل و هیئت مدیره شــرکت های 

تابع موظف به اجــرا و پیگیری تصمیم های 
کمیته و ارائه گزارش عملکرد خواهند بود.

بدون شــک تشــکیل کارگــروه راهبری 
مخازن مشــترک نفــت و گاز می تواند به 
انسجام هرچه بیشــتر فعالیت ها در مسیر 
تکمیل و توســعه میدان های مشترک نفت 

و گاز بینجامد.
همان هدف گذاری که جــواد اوجی بر آن 
تأکید داشــته و در برنامه خود برای وزارت 
نفت در سرفصل اکتشــاف، توسعه، حفظ و 
نگهداشــت تولید )نفت، گاز و میعانات( با 
اولویت میدان های مشــترک برنامه هایی 
همچون تعیین تکلیف اکتشــاف، توسعه، 
تولید و نگهداشت توان تولید از میدان های 
مشترک نفتی و گازی اعم از توسعه نیافته 
و قدیمی در نواحی خشــکی و دریا، ایجاد 
بســتر مناســب و ارائه مشــوق های لازم 
به منظــور جذب ســرمایه و تأمیــن مالی 
توسعه و تولید از میدان های مشترک، رفع 
و اصلاح رویه های موجود مانند اصلاح نوع 
قراردادها و شــیوه مناقصات با هدف بهبود 
وضعیت توســعه و افزایش و نگهداشــت 
توان تولید با اولویت میدان های مشــترک، 
تکمیل توسعه میدان گازی پارس جنوبی، 
اجرای برنامه های گسترده نگهداشت توان 
تولید میدان گازی پــارس جنوبی و تعیین 
تکلیف فشــارافزایی این میدان، تهیه طرح 
جامــع به همــراه پیش بینــی منابع مالی 
موردنیاز به منظور بازســازی و نوســازی 
تأسیسات تولید نفت و گاز مورد اشاره قرار 

گرفته است.
جواد اوجی در برنامه پیشنهادی به مجلس 
شورای اســلامی با اشــاره به عدم تعیین 
تکلیف توسعه و تولید میدان های مشترک 
نفــت و گاز تصریح کــرد: به منظور تعیین 
تکلیف، تکمیل / توسعه و تولید حداکثری 
از میدان های مشــترک نفتی و گازی مهم 
در نواحی خشــکی و دریایی اقدام مؤثری 
صورت نگرفته اســت و در سال ۹۲ نسبت 
به فسخ برخی قراردادهای سرمایه گذاری 
خارجــی و داخلی اقدام شــده اســت که 
بــرای مثال بــه فســخ قــرارداد خارجی 
توسعه میدان مشــترک آزادگان جنوبی و 
قراردادهای داخلی توســعه فاز ۱۱ میدان 
مشترک پارس جنوبی و فرزاد A می توان 

اشاره کرد.

ح پایلوت هوشمندسازی جایگاه های سی ان جی در شهر تهران اجرای طر

آیاروسیهجایایرانراگرفتهاست؟

جنگ رسانه ای علیه دولت سیزدهم در بازار نفت
خریدار  در حالــی که برخــی منتقدان 
دولت ســیزدهم به دنبال زیرســوال بردن 
دستاوردهای این دولت در افزایش صادرات 
نفت با تکیه بر جنگ رســانه ای جایگزینی 
نفت ایران توســط جنگ روســیه هستند، 
آمار موسسات بین المللی نشان می دهد که 
نفت روسیه در هیچ بازاری جای نفت ایران 

را نگرفته است.
 حدود ۱۱۰ روز از حمله روسیه به اوکراین 
می گذرد. جنگی که بیش از هر چیز بر بازار 
نفت اثرگذار بوده و قیمــت نفت را از حدود 
۸۰ دلار تا بالای ۱۲۰ دلار در هر بشــکه بالا 
برده اســت.این تنش علاوه بر افزایش ۵۰ 
درصــدی قیمت طلای ســیاه، موازنه بازار 
نفت را نیــز تغییــر داده و باتوجه به تحریم 
صنعت نفت و گاز روســیه توســط اتحادیه 
اروپا، روسیه به دنبال بازارهای جدید برای 

فروش نفت خود است.
در این میان نزدیکی بازارهای بزرگ آســیا 
شــامل چین و هند باعث شــده تا توجه به 
این دو بــازار بیشــتر شــود. بازارهایی که 
به طور ســنتی، بیشــترین نفــت خود را 
از تولیدکننــدگان خاورمیانــه دریافــت 

می کنند.
همیــن موضــوع نگرانی هایی نســبت به 
جایگزینی نفت روسیه به جای ایران در بازار 
چین را دامن شد. نگرانی هایی که با نگاهی 

به آمارها چندان درست نیست.

تولید نفت ایران در ماه های اخیر با استناد به 
آمار اوپک افزایش پیدا کرده است. باتوجه به 
اینکه میزان مصرف داخلی ثابت بوده، نفت 
تولید شده بیشتر صرف صادرات شده است.

همچنیــن بــر اســاس گزارش مؤسســه 
مطالعات انرژی آکسفورد که تحولات بازار 
نفت بعد از جنگ روســیه و اوکراین را مورد 
بررســی قرار داده اســت، تغییر بازار نفت 
روسیه از اروپا به آســیا تاثیری بر بازار نفت 
ایران نداشته و تا پایان ســال نیز این تاثیر 
بین ۵۰ تا ۱۵۰ هزار بشــکه در روز خواهد 

بود.
همچنین صــادرات نفت روســیه به هند 
حدوداً ۷۰۰ هــزار بشــکه در روز افزایش 

داشــته بنابرایــن مقصد اصلــی افزایش 
صادرات نفت روســیه کشــور هند بوده و 
صادرات به چین تغییر خاصی نکرده است. 
بازار نفت ایران نیز بیشــتر بر چین متمرکز 
اســت و چین حتی در شــرایط تحریم نیز 

واردات نفت از ایران را متوقف نکرد.
از همین رو، چرخش صادرات نفت روســیه 
از اروپا به ســمت بازارهای آســیا، صادرات 
نفت ایران را تحت تاثیر قرار نداده است و با 
تکیه بر همین آمار می توان شایعات مربوط 
به کاهش صــادرات نفت ایران بــا توجه به 

تحریم های روسیه را تکذیب کرد.
از سوی دیگر، صادرات نفت روسیه از طریق 
خط لوله ثابت بوده و صادرات دریایی خود را 

از زمستان سال گذشته افزایش داده است.
با توجه به آنکه بیشتر صادرات نفت روسیه 
به چین از طریق خط لوله انجام می شــود، 
صادرات نفت روسیه به چین افزایشی نبوده 
و افزایش صــادرات دریایی به مســیرهای 

دورتر مانند هند انجام شده است.
همچنین آمار تانکر ترکرز نشــان می دهد 
که  صــادرات نفت ایــران در مــاه آوریل 
)اردیبهشت( ۱.۱ میلیون بشکه بوده است. 
طبق آمار موسسه کپلر نیز ایران روزانه ۸۰۰ 
هزار بشــکه نفت صادر کرده است. این در 
شرایطی اســت که صادرات نفت ایران در 
دولت قبل تــا زیر ۵۰۰ هزار بشــکه در روز 
پایین آمده بود اما دولت سیزدهم با تکیه بر 

توان داخلی و بدون توجه به ادامه تحریم ها، 
صادرات نفت را افزایش داد.

طبق پیش بینی موسســه مطالعات انرژی 
آکســفورد تولید نفت ایران نیز افزایشــی 
است و تا پایان ســال جاری میلادی، تولید 
نفت ایــران از ۲.۵ میلیون بشــکه فعلی به 

۲.۷۵ میلیون بشکه می رسد.
بنابراین تا کنون نفت روســیه در هیچ یک 
از بازارهای نفت ایران جایگزین نفت نشده 
اســت. در حالی که آمارها نشــان می دهد، 
نفت روســیه بیش از همه بر بازارهای نفت 
آمریکا و اعضای اوپک پــلاس اثرگذار بوده 
است. البته ممکن است تا پایان سال حدود 
۵۰ هزار بشــکه از صادرات نفت ایران تحت 

تاثیر روسیه قرار گیرد.
آمارهای موسسه مطالعات انرژی آکسفورد 
نشــان می دهد کــه تاکنون نفت روســیه 
حدود یک میلیون بشــکه از بازارهای نفت 
اعضــای اوپک پلاس را به خــود اختصاص 

داده است.
این موضــوع در خصــوص نفــت آمریکا 
نیز صادق بــوده و نفت روســیه حدود یک 
میلیون بشــکه از بــازار نفت آمریــکا را با 

ریسک همراه کرده است.
بنابراین نه تنها روســیه وارد بازار نفت ایران 
نشده بلکه ایران و روســیه توانستند در این 
مدت با همکاری هم صادرات نفت بیشتری 

داشته باشند.
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درخواستابطالمصوبه
 مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان 

قانونی نیست
رئیس کانون عالی بازنشســتگان تأمین اجتماعی گفت:بازنشستگان 
تامین اجتماعی تغییر در مصوبات شورای عالی کار و رویه های قانونی 

تعیین میزان افزایش حقوق بازنشستگان را مغایر با قانون می دانند.
علی اصغر بیــات افزود: مصوبــه اخیر هیأت دولــت در خصوص نحوه 
افزایش حقوق مســتمری بگیــران غیر حداقــل بگیــر، نگرانی ها و 
دغدغه های زیادی را از ســوی بازنشستگان، تشــکلات و کانون های 
بازنشســتگی و همچنین صاحبنظــران و حتی نماینــدگان مجلس 

شورای اسلامی به همراه داشته است.
وی ادامه داد: به همین دلیل با توجه بــه ابعاد مختلف این موضوع، پس 
از برگزاری نشســت اضطراری با حضور رؤســای کانون های اســتانی 
کارگران بازنشسته و مســتمری بگیر تأمین اجتماعی و بررسی آخرین 
تحولات انجام شــده، جلســه ای را نیز با اعضای کمیسیون اجتماعی 
مجلس، رئیس کمیســیون اقتصادی، مســئولان مرکز پژوهش های 
مجلس، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیر عامل ســازمان تأمین 
اجتماعی برگزار و ضمن انتقال نگرانی ها و تشــریح تبعات منفی اقدام 
اخیر هیأت دولت، مواضع شــفاف خود را نیز درخصــوص غیر قانونی 
بودن مصوبه مذکور و تاکیــد بر اجرای عین مصوبه شــورای عالی کار 

اعلام کردیم.
بیات اذعان داشت: در این جلســه اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس 
نیز نحوه افزایش حقوق بازنشســتگان را مغایر با قانون تأمین اجتماعی 
دانســتند لذا با اســتماع نظرات و دیدگاه های مختلف، در نهایت مقرر 
شد نهایتاً ظرف ۴۸ ساعت آینده این مصوبه توسط هیأت دولت ابطال 
شود و در غیر این صورت، کمیسیون اجتماعی مجلس راسا درخواست 

ابطال آن را در صحن علنی مجلس مطرح خواهد کرد.
رئیس کانون عالی خاطرنشان کرد: متأســفانه در سالهای اخیر آستانه 
تحمل و قدرت خرید بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی 
به خاطر افزایش نرخ تــورم و هزینه های زندگی به پایین ترین ســطح 
خود رســیده و انتظار می رود مســئولان با حساســیت بیشــتری به 

درخواست ها و مطالبات قانونی این قشر توجه کنند.

بیات با تشکر از دســتور رئیس جمهور مبنی بر رســیدگی به موضوع 
افزایش حقوق بازنشستگان گفت: تشکلات و کانون های بازنشستگی 
از ســاعات اولیه ابلاغ مصوبه اخیر دولت، جلسات و دیدارهای زیادی با 
نمایندگان مجلس، وزرا و همچنین مسئولان سازمان تأمین اجتماعی 
داشــتند و مکاتباتی هم به مســئولان طراز اول کشــور با هدف رفع 
دغدغه ها و تأمین امنیت خاطر آحاد بازنشســتگان و مستمری بگیران 

ارسال کرده اند.
رئیس کانون عالی کارگران بازنشسته و مســتمری بگیر سراسر کشور 
وظیفه و رســالت اصلی کانون ها و تشکلات بازنشســتگی را پیگیری 
مجدانه و قانون مدارانه مســائل و مشــکلات بازنشستگان و مستمری 
بگیران دانســت و گفت: با تمام توان و با اســتفاده از همه ظرفیت های 
موجود در راســتای حفظ و صیانت از حقوق بازنشستگان و مستمری 

بگیران ثابت قدم هستیم.

مشاورامورزنانوخانوادهسازمانحفاظتمحیطزیست:

حفاظت محیط زیست باید از خانواده آغاز شود
 مشــاور امور زنان و خانواده ســازمان حفاظت محیط زیســت با بیان 
اینکه خانواده از مهم ترین اهرم جامعه پذیری در افزایش سطح آگاهی 
زیست محیطی اســت، تاکید کرد: صیانت از محیط زیســت را باید از 
خانواده آغاز کرده و الگــوی مصرف را با رویکرد زیســت محیطی و بر 

اساس تعالیم اسلامی و فرهنگ ایرانی اصلاح کنیم.
به گزارش ســازمان حفاظت محیط زیســت، نجمه کمالــی گفت: در 
کشورهای درحال توســعه از جمله ایران، مسائل زیست محیطی بیش 
از آن چه که جنبه فنی داشته باشــند، از محتوای اجتماعی - فرهنگی 
برخوردار است، بنابراین هدف نهایی حفاظت محیط زیست دررابطه با 
محیط اجتماعی، توســعه و افزایش آگاهی های زیســت محیطی در 
سطح جامعه و نیز تقویت فرهنگ زیســت محیطی در سطوح مختلف 
اجرایی است.وی با اشــاره به نقش خانواده در ترویج فرهنگ حفاظت 
از محیط زیست افزود: آموزش، ارتقای ســطح آگاهی، فرهنگ سازی 
حفاظت از محیط زیســت می تواند در تغییر ســبک زندگی سازگار با 

محیط زیست و احترام به طبیعت نقش مؤثری داشته باشد.

کمالی با بیان اینکه فرزنــدان همواره الگوی رفتــاری پدر و مادر خود 
را ســرلوحه زندگی قرار می دهند، تصریح کرد: باتوجه به پررنگ بودن 
نقش تربیتی و عاطفی مادر نســبت به پدر، فرزندان از رفتارهای مادر 
الگوبرداری می کنند و از این ظرفیت می توانیم برای نهادینه ســاختن 
یک الگوی رفتاری و سبک زندگی متناســب با محیط زیست استفاده 
کنیم.وی با اشاره به اینکه زنان می توانند با اصلاح الگوی مصرف، تغییر 
سبک زندگی خانوادگی در حفاظت از محیط زیست تأثیرگذار باشند، 
ادامــه داد: اصلاح روش مصــرف آب، به کارگیری شــیوه های صحیح 
مصرف آب، مدیریت تولید زباله و پســماندهای خانگــی، مدیریت و 
مصرف بهینه انرژی در خانه از جمله مؤلفه هایی اســت که می تواند در 

محیط زیست انسان تأثیرات مثبتی داشته باشد.
مشاور امور زنان و خانواده ســازمان حفاظت محیط زیست  از خانواده 
به عنوان اصلی تریــن نهاد برای آموزش نســل آینــده در حفاظت از 
محیط زیســت یادکرد و گفت: آموزش وپرورش، مراکز آموزش عالی، 
رسانه ها در تربیت و پرورش نسلی که به محیط زیست احترام بگذارد و 

در حفظ و صیانت از آن کوشا باشد جایگاه مهمی دارند.
وی با اشــاره به جایگاه طبیعت و حفاظت از محیط زیســت در اسلام 
اظهار داشــت: دین اســلام همــواره در خصوص صیانــت از طبیعت 
و محیط زیســت انســان تاکید کرده و از ائمه اطهار )ع( نیز روایت ها و 
احادیث بسیاری در حفاظت از محیط زیســت و توجه به طبیعت ذکر 
شده است.کمالی تاکید کرد: ضرورت دارد به صورت هدفمند به ارتقای 
دانــش خانواده ها با تاکید بر تعالیم اســلامی، فرهنــگ ایرانی و اقلیم 
منطقه پرداخته شود تا پس از آن آثار مثبت تربیت نسل نو در خصوص 

حفاظت از محیط زیست را مشاهده کنیم.

شهر

 معاون تحقیقــات و فناوری وزارت بهداشــت گفت: 
یکی از اهداف ما در راســتای شعار ســال تمرکز روی 
صندوق های پژوهش و فناوری حوزه سلامت در جهت 

حمایت از دانش بنیان ها و فناورهای کشور است.
دکتــر یونس پناهــی در نشســتی با مدیــران عامل 
صندوق هــای پژوهــش و فنــاوری بــا بیــان اینکه 
صندوق های پژوهش و فناوری باید برنامه مشــخص 
ارائه کنند، افزود: باید بدانیم که هر صندوق چه بخشی 
از مشکلات حوزه سلامت را رفع می کند. اگر نیاز است 
بر تعداد صندوق ها در یک زمینــه خاص اضافه کنیم، 
ســرمایه گذاری را افزایش دهیم یا حتی برعکس. باید 
آگاهانه عمل کنیم که با افزایش حمایت از صندوق ها 

به کجا می رسیم. 
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت، با اشاره 

به محدودیــت منابع مالی گفــت: مطلوب 
اســت منابع مالی در اختیــار صندوق های 
پژوهش و فناوری قرار گیرد تــا به فناوران و 
دانش بنیان ها اختصاص یابد و آنها در جهت 

ثروت آفرینی و اشتغال زایی حرکت کنند. 
دکتر پناهی با اشــاره به ایــن که صندوق ها 
باید از محل رفع نیازهای کشــور به سرمایه 

و ثروت برســند نه از طریق حمایت های دولتی، گفت: 
معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت به فناوری 
اعتقاد راسخ دارد. شعار ســال هم در راستای باورها و 
فعالیت هایی است که از سال گذشته آغاز کردیم و این 

هم زمانی را منشأ اتفاقات خیر می دانیم.
وی افزود: راه اندازی قرارگاه تولید دانش بنیان و ایجاد 
شورای عالی فناوری به ریاست وزیر بهداشت از جمله 

اقدامات انجام شــده در ایــن جهت تاکنون 
است. رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت نیز 
در این نشست گفت: صندوق های پژوهش و 
فناوری مهم ترین ابزار حمایتی حوزه فناوری 
به شــمار می روند از جنس بخش خصوصی 
هســتند و می توانند تعامــل مطلوب تری با 

بخش خصوصی داشته باشند. 
دکتــر محمدرضا منظم  بــا بیان اینکــه هدف اصلی 
معاونت تحقیقات و فناوری در سال تولید؛ دانش بنیان 
و اشتغال آفرین، حمایت و تقویت از دانش بنیان هاست، 
گفت: از کل بودجه معاونت تاکنون ۴۴ میلیارد تومان 
برای قراردادهای عاملیت یا سهام به دانشگاه های علوم 
پزشکی در سراسر کشور پرداخت شده است  تا فناورها 
بتوانند از آن اســتفاده کنند. این رقم در سال گذشته 

بالغ بر ۷۰ درصد بودجه معاونت بود.
وی با تاکیــد بر اینکــه مهم ترین دغدغــه اثرگذاری 
اقدامات در حوزه سلامت باید باشد، افزود: باید بررسی 
شود که چند درصد از محصولاتی که تاکنون حمایت 
شــدند جزو اولویت های ملی کشور هســتند؟ میزان 
صرفه جویی ارزی، اثرگــذاری اقتصادی، کارآفرینی و 

اشتغال زایی ایجاد شده نیز باید بررسی شود.
رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت در پایان از واگذاری 
منابع طرح های یک درصــد به صندوق های پژوهش و 

فناوری خبر داد.
در این نشســت مدیــران عامل هر یــک از ۶ صندوق 
پژوهــش و فناوری  حاضــر ضمن معرفــی تاریخچه 
راه اندازی صنــدوق خود به ارائه گزارشــی از اقدامات 

انجام شده پرداختند.

 عضویت و صــدور پروانه تخصصی تمــام الکترونیکی 
شــد و به تمام روان شناسان و مشــاوران دارای پروانه 
کد یکتــای QR و رمزینه که نشــانگر نمــاد اعتماد 
الکترونیکی روان شناســان و مشــاوران معتبر است،  
اختصاص داده می شــود. ســازمان نظام روانشناسی 

ومشاوره جمهوری اســلامی ایران ، ازآنجاکه رویکرد 
اصلی سازمان نظام روان شناســی و مشاوره ارائه کلیه 
خدمــات به صــورت الکترونیکــی و غیرحضوری در 
کوتاه ترین زمان  اســت از کلیه اعضای ســازمان، اعم 
از اعضای قدیم و اعضای جدید، خواهشــمند است از 

 ) https://my.pcoiran.ir( طریق لینک عضویــت
نسبت به تکمیل پروفایل کاربری شخصی و بارگذاری 
مدارک لازم اقدام فرمایند و پس از آن از طریق پروفایل 
خویش نســبت به احراز پروانه یا درخواســت صدور 
پروانه اقدام کنند.افرادی که در سامانه جدید مدیریت 

اعضای ســازمان اطلاعات خود را تکمیل و بارگذاری 
کرده اند، می توانند برای ورود با کد ملی خویش بعنوان 
نام کاربری و رمز دلخواه وارد سامانه شوند؛بدیهی است 
تمام مکاتبات ســازمان با اعضا و امور مالی و عضویت و 

پروانه از طریق پروفایل جدید صورت خواهد پذیرفت.

صندوق

وانه پر

خریدار   وزیر کشــور با اشــاره به نادیده 
گرفته شــدن حقوق کودکان در فلسطین، 
یمن و افغانستان، نوع نگاه غرب به کودکان 

را آبروریزی بزرگی برای آنان عنوان کرد.
احمد وحیــدی با حضــور در  نخســتین 
همایش ملی حمایت از اطفــال و نوجوانان 
آســیب دیده و در معــرض آســیب های 
اجتماعی که در تالار وزارت کشــور برگزار 
شد با اشــاره به مبانی فکری و نظری درباره 
کودکان اظهار داشــت: یــک مبانی همان 
مبانی ای اســت که در قالب کنوانســیون 
حقــوق کــودک در غــرب حاکم بــوده و 
کمیته هــای مختلف حقوقــی، فرهنگی، 
اجتماعــی ، حقــوق بشــر برداشــت ها و 

تفاسیری از آن ارائه می کنند.
وی با بیان اینکه خود کنوانســیون حاوی 
اشکالات فراوانی است، گفت: اگر بخواهیم 
با تفسیر خوشــبینانه از کنار آن رد شویم، 
در موضوعاتــی که ایــن کمیته ها پیگیری 
می کنند فضای تیــره و تاریــک و منزجر 
کننده وجود دارد.وحیدی ادامه داد: تفسیر 
کمیته های کنوانسیون حقوق بشر، ممکن 
است فارغ از هر اصل اخلاقی، معنوی و فارغ 
از هر اصل تربیتی و هر اصلــی که به حفظ 
بنیان های جامعه کمک می کند که از نگاه 

ما، خانواده است، صورت گیرد.
وزیر کشــور با بیان اینکــه در مبانی غربی 
فضای تیــره و تاریکی وجــود دارد که همه 
تحت عنــوان حق کودک انجام می شــود، 
اظهار داشــت: وقتی کودکان در فلسطین، 
یمن و افغانســتان آنچنان مــورد هجوم و 
تهاجم قــرار می گیرند و بــه بدترین وجه 
کشــته و زندانی میشــوند، ظاهراً کودک و 

نوجوان محسوب نمی شوند.
وزیر کشــور با بیان اینکه نوع نگاه به کودک 
و نوجــوان در غــرب، آبروریــزی بزرگی 
برای غرب  اســت، اظهار داشــت: اصلا به 
عکس هایی که از کــودکان یمنی که تحت 
تحریم و جنگ هســتند، منتشــر می شود 
کاری ندارند و هیچ وجدانی به درد نمی آید 

و اعتراضی وجود ندارد.

وی با اشــاره به اینکه رئیس جمهور آمریکا 
و غرب ژســت بی طرفی می گیرند، عنوان 
کرد: بســیاری از کودکان کار و خیابان در 
ایران، کودکان افغانســتانی هســتند که 
توســط آمریکایی ها از خانه و کاشانه خود 
رانده شــدند و کســی کاری ندارد که این 
ظلم ها چگونــه این افراد را بی سرپرســت 
کرده است.وحیدی با یادآوری این موضوع 
که رهبــر انقلاب اســلامی در ســال های 
گذشته دســتور دادند که کودکان مهاجر 
در ایران تحت آمــوزش رایگان قرار بگیرند، 
تاکید کرد: ایــن نوع نگاه در ایران اســت و 

تفاوت آن با نگاه غرب، مشخص است.
وزیر کشــور با بیان اینکه اگر نــوع نگاهی 
که در غرب اســت بــه کشــورهای دیگر و 
کشورهای اسلامی کشیده شود آمار بسیار 
نگران کننده خواهد بود، گفت: در غرب یک 
تمدن پوسیده فارغ از اخلاق، هویت و رشد 
معنوی وجود دارد که روز به روز خودشــان 

دچار مشکلات جدید می شوند.
وحیدی تاکید کرد: اولین مســئله مهم این 

است که در کشــور خود مراقبت کنیم که 
مبانی فکری غلط، منحــط و ضد اخلاقی را 
رشد کند.وی تاکید کرد: باید مراقبت کنیم 
که جریان ضد کودک و نوجوان که در غرب 
است را به عنوان حق کودک جا نزنند و به ما 

نخورانند.
وزیر کشــور با بیان اینکه مراقبت از مبانی 
فکری و عملی خودمــان در حوزه کودک و 
نوجوان مهم است، اظهار داشت: سندی که 
شورای عالی انقلاب فرهنگی برای کودکان 
تهیه و رئیس جمهور آن را ابلاغ کرده است، 
سند ارزشمندی بوده که باید مبانی نظری 

و عملی در این حوزه باشد.
وی با بیان اینکه در عالم اســلام کودکانی 
داریــم که به اســم کودک هســتند اما هر 
بزرگســالی در مقابــل عظمت مقــام آنان 
تعظیــم می کند اظهــار داشــت: در کدام 
مذهب مانند حضرت علــی اصغر، حضرت 
قاســم ابن الحســن پیدا می کنیــم و یا در 
کدام مذهبی دختــری مانند رقیه خاتون و 
یا ســکینه خاتون پیدا می کنیم که مراجع 

بزرگ در ســن ۹۰ ســالگی در مقابل مقام 
آنان تعظیم می کنند و درس می آموزند.

وحیدی با بیــان اینکه خیلی مهم اســت 
که بدانیم این ها در مبانــی دینی، فکری و 
رفتاری ما وجــود دارد، افزود: کودک از نظر 
ما لزوماً کودکی نیست که در برخی ادبیات 
وجود دارد؛ کودک می توانــد به مقام عالی 
برسد.وزیر کشــور ادامه داد: وقتی راجع به 
کودکان حرف می زنیم در حقیقت راجع به 
کســانی حرف میزنیم که می توانند دنیا را 

تغییر دهند.
وحیدی به شهید فهمیده و کلام امام راحل 
درباره ایشان اشاره کرد و گفت: حضرت امام 
که شــخصیت بی نظیری در حوزه علمی، 
عرفانی و سیاســی بودند در خصوص شهید 
فهمیده که کودکی ۱۳ ســاله بودند، اعلام 
می کنند کــه رهبر ما آن کودک ۱۳ ســال 

است.
وی تاکید کرد: ما فرهنگــی داریم که باید 
کودک و نوجوان در آن به اوج برســد و این 

فرهنگ است که کودک را بالا میکشد.

وحیدی با اشاره به ســخنان امام راحل در 
این خصوص ادامــه داد: در زمانی که امام را 
تبعید می کردند و ســاواک از ایشان پرسید 
که سربازان تو کجا هســتند، امام فرمودند 

سربازان من در گهواره هستند.
وزیر کشور یادآور شد: ســاختن دنیای نو و 
تمدن نو از مسیر کار خوب و ارزشمند است 
که باید برای کودکان و نوجوانان انجام شود.

به گفته وی، با توجه به کودکانی که به دلیل 
برخی مشــکلات خانوادگــی و اجتماعی 
حامی جدی ندارند، این مســئله مهم است 
و از بزرگترین کارهای عبــادی و اجتماعی 

محسوب می شود.
وحیدی با بیان اینکه فوری ترین کار در این 
حوزه باید بازگرداندن کــودکان به آغوش 
گرم خانواده باشــد، تاکید کرد: رشــد یک 
نوجوان و کودک در خانــواده را با هیچ چیز 

دیگری نمی توان عوض کرد.
وی با بیان اینکــه این کــودکان پاره های 
تن ما هســتند و هرگز از ما جدا نیستند بر 
تلاش برای نجات کودکان کار تاکید کرد و 
افزود: کمتر کاری را می تــوان پیدا کرد که 
دارای چنین ارزشی باشد.وزیر کشور افزود: 
بین کودکان کار فرقی ندارد ممکن اســت 
کودکان مهاجر باشند؛ کودکان مهاجر چه 
گناهــی کرده اند که آمریکایی هــا آنها را از 

خانه و کاشانه خود آواره کردند.
وحیدی با اشــاره بــه تفــاوت اقتضائات 
فرهنگــی اســتان های مختلــف در حوزه 
کــودک و نوجــوان نیــز گفت: مســائل 
فرهنگی و اجتماعی در استان های مختلف 
اقتضائات خــود را دارد و  نمی توان الگویی 

کلیشه ای برای همه جا  ارائه کرد.
وی یــادآور شــد: کــودک نبایــد تحت 
فشــارهای روحی و روانی کــه قابل تحمل 
نیســت قرار گیرد اما اگر مســیر رشد یک 

فرزند از کار است، کار مسیر رشد میشود.
وزیــر کشــور ادامــه داد: از فرهنگ عمیق 
با تاریخ بزرگــی برخوردار هســتیم و نیاز 
نیست در حوزه کودک و نوجوان از فرهنگ 

دیگران وام بگیریم.

وهش و فناوری سلامت برای حمایت از دانش بنیان ها ورت تقویت صندوق های پژ ضر

ونیکی و دارای کد یکتا وانشناسی به صورت الکتر وانه تخصصی سازمان نظام ر صدور پر

برخیابعادوزوایامشخصنشده

جزئیات بیشتر از سرقت در شعبه دانشگاه بانک ملی
خریدار  فرمانده کل انتظامی کشور گفت 
کــه تحقیقات دربــاره ســرقت از صندوق 
امانات شعبه دانشگاه بانک ملی ایران هنوز 
ادامه دارد و برخی ابعــاد و زوایای دیگر این 
ســرقت هنوز مشخص نشــده اما می توان 

گفت که ۹۰درصد پرونده حل شده است.
سردار حســین اشــتری در مراســم آغاز 
عملیات اجرایــی ۱۴۱۲ واحد ســازمانی 
پلیس که صبح امروز در مقر مرکزی پلیس 
آگاهی تهران بزرگ برگزار شد، اظهار کرد: 
امروز با توجه به شرایط ویژه ای که در منطقه 
و برخی کشــورهای جهان حاکم اســت، 
امنیتی باثبات در کشــور داریم و بحمدالله 
حضور رزمندگان اســلام، نیروهای مسلح 
مقتدر، پلیس هوشــمند و مقتــدر و مردم 
هوشــیار در کنار هدایت هــای مقام معظم 
رهبری سبب شده تا در شــرایط مناسبی 

قرار بگیریم. 
وی با بیان اینکه دشمن به دنبال عدم بیان 
واقعیت ها و بزرگنمایی نقاط ضعف و تزریق 
یاس به مردم اســت، گفت: جهــاد تبیین 

در همه مردم و مســئولین امــری واجب و 
ضروری اســت. ما داشــته های زیادی در 
کشــور داریم. در شــرایط تهدید و تحریم 
و شــیطنت های دشــمن در داخل کشور 
با لطــف و عنایت الهی گام هــای بزرگی در 
کشور برداشته شده است. برای مثال تولید 
واکسن پیشــرفت بزرگی در حوزه پزشکی 
اســت.روزهایی بود کــه روزی ۷۰۰ نفر از 
مردم ما جان خود را از دست می دادند. این 

اقدام کاری ملموس و مشخص است.
اشتری ادامه داد: ما پیشرفت های خوبی در 
حوزه دانش بنیان و نخبگان کشور داشتیم.

ما هرســاله با لطف و عنایت الهی و نیروهای 
کارآزمــوده و حرفــه ای و تجهیــزات روز 
پیشرفت کردیم. باید روی این ها کار کنیم و 

امید را در مردم زنده نگه داریم. 
فرمانده فراجا افزود: هر ســازمانی که امید 
داشته باشد پیشــرفت می کند و عکس آن 
نیز صادق اســت.وی به ماجرای ســرقت از 
صندوق امانات شعبه دانشگاه بانک ملی نیز 
اشاره کرد و با بیان برخی جزئیات بیشتر از 

آن اظهارکرد: روز دوشنبه که خبر سرقت از 
بانک مخابره شــد، همه نگران شدند. ما در 
هفته های گذشــته متروپل آبادان، خارج 
شــدن قطار از ریل و فوت مردم را داشتیم. 
این خبر نیز نگران کننــده هم بود که مردم 
متاثر شــدند و افرادی هم که می خواستند 
اقتدار جمهوری اسلامی را زیر سوال ببرند 

خوشخال شدند. 
وی ادامه داد: از همان ساعات اولیه که خبر 
به پلیس رســید پلیس آگاهــی در صحنه 

حضور پیــدا کرد. من تاکید کــردم که این 
موضوع بــه جد دنبــال شــود. در دقایق و 
ســاعات اولیه که گزارش داده می شــد و 
زوایای مختلف آشکار نشــده بود، ما نگران 
می شدیم اما در کمتر از ۴۸ ساعت سارقین 
با کمترین سرنخ ها شناســایی شدند. این 
سرقت حرفه ای و پیچیده بود و افراد درگیر 
در آن تجربه و ســابقه داشــتند و متاسفانه 
ضعف ها و خلاءهــای امنیتی به ســارقان 
کمک کرد. اشتری با بیان اینکه کارآگاهان 
ما سرمایه جمهوری اسلامی هستند، گفت: 
در ایــن پرونده کارآگاهان بــا تجربه خوب 
خود و داده های به دســت آمــده و فناوری 
روز با کمترین اطلاعات به موضوع و نتیجه 

مطلوب رسیدند.
وی ادامه داد: مــا روی دقت بــالا و اطلاع 
رسانی درســت تاکید داشــتیم و تقریبا به 
اکثر زوایای پرونده دســت پیــدا کردیم. 
هنوز متهامان دیگری وجود دارند و زوایای 
دیگری مانده اما ۹۰ درصد کار انجام شــده 
اســت. این موضوع فشــار زیادی به ما وارد 

کرد و افراد مالباخته نیز  عذاب می کشیدند. 
در نهایت وقتی که اموال مردم به دســتمان 
رسید و کشف شد، چند برابر از شادی مردم 

خوشحال شدیم.
اشــتری در ادامه گفت: ما منتظریم مقدار 
بالای کشف شده توسط بانک مرکز تعیین 
تکلیف شــود و به همین دلیل مــا مقدار و 
ارزش آن را اعــلام نکردیم تا ازســوی خود 
بانک اعلام شــود. این اموال صورت جلسه و 
به نمایندگان بانک تحویل شــد تا بررسی  و 
تحویل بازماندگان شــود. مردم و مسئولین 
نیز در روزهــای اخیر یه ما لطف داشــتتد. 

مردم پس از کشف اموال خوشحال شدند.
اشتری در ادامه از عدم توجه برخی رسانه ها 
و به خصوص صداوســیما به این موضوع نیز 
انتقاد کرد و گفت: نیــروی انتظامی اقتدار 
کشور اســت. انصاف نبود که در برنامه زنده 
با کاری به این بزرگی چنین برخوردی شود. 
من همینجا بــه همکاران و مــردم تبریک 
می گویم. باید از این حرکات خوب حمایت 

کرد، ما حتما از این عزیزان تقدیر می کنیم.



مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه :

  بهینه سازی مصرف انرژی نیازمند مشوق های قانونی است

استان

اصفهان-مریم مومنی مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد 
مبارکه ابرچالش تولید در شرایط کنونی را کمبود انرژی عنوان کرد 
و گفت: اکنون مهم ترین موضوع در سطح کشور، هدررفت انرژی 
است و شدت مصرف انرژی در کشــور بالاست و اگر بتوان مصرف 
انرژی را بهینه سازی کرد، به طور قطع کمک رسان خواهد بود و با 
مدیریت صحیح مصرف می توان بخش زیادی از مشکلات را حل 

کرد.
 کمتر کســی ماجرای خاموشی های گســترده با برنامه و بدون 
برنامه سال ۱۴۰۰ را از یاد برده است؛ به خصوص اینکه در جریان 
این خاموشی ها، هم بخش خانگی و کشاورزی با قطعی برق مواجه 
شــدند و هم چراغ بســیاری از کارخانه ها و واحدهای تولیدی و 
صنعتی خاموش شد. تولید دچار مشکل شد و بسیاری از کارگران 

بیکار شدند.
شــیفت های کاری از بین رفتند و خاموشی بســیاری از خطوط 
تولیدی را فراگرفت و حالا در اولین ســال از قرن جدید، روز از نو و 
روزی از نو. بسیاری از واحدهای تولیدی نگران سرنوشتی هستند 
که عدم سرمایه گذاری در صنعت برق کشور در سال های گذشته 
برای آن ها رقم زده و نه تنها فرصت تولید و توسعه را از آن ها گرفته، 
بلکه ارزآوری آن ها را نیز تحت تأثیر قرار داده و از اشــتغال آن ها 

کاسته است.
مدیــر انــرژی و ســیالات شــرکت فــولاد مبارکــه در مورد 
محدودیت های تأمین انرژی برق گفت: امسال نیز تهدید کمبود 
برق و انرژی گاز کماکان جدی اســت؛ با این تفاوت که در ســال 
گذشــته، بی برنامگی و عدم اعلام برنامه دقیق برای خاموشی ها 
یکی از مشکلات جدی صنعت فولاد کشور و ازجمله فولاد مبارکه 

به شمار می رفت و به صنعت ضربه وارد کرد.
به گفتــه امیــر طباطباییان، امســال در زمینه یادشــده هنوز 

محدودیتی اعمال نشــده اســت، هرچند زمزمه هایی به گوش 
می رسد که با ارائه برنامه به کارخانه های فولادی و صنایع پرمصرف 
کشور بتوانند هم زمان با اوج مصرف برق، برنامه های کاهش تولید 
ازجمله رفتن برخی از خطوط تولیدی به اورهال و تعمیرات اساسی 

را اجرا کنند.
وی تصریح کرد: البته دمــای پایین هوا در اردیبهشــت ۱۴۰۱ 
و بارش های ســال پیش به دیرتر شروع شــدن محدودیت های 
برق کمک کرده اســت. ازاین رو تصــور ما این اســت که دولت 
محدودیت ها و خاموشــی های برق را دیرتر اعلام کند، هرچند 

به طور قطع محدودیت تأمین برق وجود خواهد داشت و ما را دچار 
مشکل خواهد کرد.

وی با اشاره به راهکارهای پیش بینی شده برای مواجهه با کمبود 
برق در سال ۱۴۰۱ خاطرنشــان کرد: هم اکنون در حال احداث 
نیروگاه های حرارتی و تجدیدپذیر هستیم، ولی هیچ یک به نتیجه 
اصلی که تولید انرژی الکتریکی باشد، نرسیده است. برنامه ما آن 
است که نیروگاه ۱۰۰۰ مگاواتی سیکل ترکیبی با راندمان بالا در 
فولاد مبارکه را قبل از شروع محدودیت های سال ۱۴۰۲ به مدار 
تولید بیاوریم کــه در حال حاضر عمده تجهیزات اصلی توســط 

شرکت مپنا ساخته شده و عملیات اجرایی پروژه در حال انجام و 
با سرعت خوبی در حال پیشرفت است.

بهینه سازی مصرف انرژی نیازمند مشوق های قانونی
مدیر انرژی و سیالات شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: از 
سوی دیگر بازار بهینه سازی مصرف انرژی نیز لازم است که از سوی 
دولت و سازمان های مربوطه راه اندازی شود تا مشوقی برای تمامی 
صنایعی باشــد که در حوزه بهینه ســازی انرژی سرمایه گذاری 
می کنند. در اصل ما راهکار را می دانیم ولی هیچ مشــوقی برای 
سرمایه گذاران در حوزه بهینه سازی انرژی ایجاد نکرده ایم و بهتر 
است با مشوق های عملی بهینه سازی را عملیاتی کنیم. در واقع اگر 
با بهینه سازی منفعتی به سرمایه گذار نرسد، کسی دنبال این کار 

نخواهد رفت.
وی درمورد اینکه چقدر از ظرفیت های تولیدی فولاد مبارکه بابت 
کمبود برق و گاز و مواد اولیه معطل مانده است، گفت: در کل کشور 
به خاطر نبود انرژی در سال ۱۴۰۰ تقریبا ۶ میلیارد دلار صادرات 
بخش فولاد از دست رفت. باید به این نکته اشاره کرد که در کشور 
حدود ۳۵ میلیون تــن ظرفیت تولید فولاد خام داریم که ســال 
گذشته حدود ۲۷ میلیون تن تولید شده است. عمده این افت تولید 
یا به دلیل قطعی برق بوده یا اعمال محدودیت در حوزه تأمین گاز 

که به هرحال، اثر منفی خود را بر تولید بر جای گذاشته است.
وی درباره برون رفت از مشکلات حوزه تأمین پایدار انرژی تصریح 
کرد: مهم ترین موضوع، بهینه ســازی مصرف انــرژی در حوزه 
صنعتی، تولیدی، تجاری و کشــاورزی اســت. اکنون مهم ترین 
موضوع در ســطح کشــور، هدررفت انرژی است و شدت مصرف 
انرژی در کشور بالاســت و اگر بتوان مصرف انرژی را بهینه سازی 
کرد، به طور قطع کمک رســان خواهد بود و بــا مدیریت صحیح 

مصرف می توان بخش زیادی از مشکلات را حل کرد.

البرز – مظفری   دکتر بهمنی شــهردار کمالشهرگفت  
:اهدف گسترش فرهنگ نماز ، مدیریت شهری همواره در 
تعامل و همکاری با متولیان فرهنگی شهر بویژه ستاد نماز 
جمعه  می باشد.دکتر بهمنی در حاشیه برپایی نماز جمعه 
این هفته کمالشهر ضمن تاکید بر این مطلب افزود:شورای 
اسلامی و شهرداری به عنوان یکی از متولیان فرهنگی شهر 
همواره در تلاش است تا با همکاری دیگر فعالان  این عرصه 
مهم، نسبت به حضور پرشور شــهروندان محترم درفریضه 
نماز دشمن شکن جمعه که مهمترین مصداق اتحاد همدلی 
بین مسلمانان اســت و همچین رفع مشکلات پیش روی 
اهداف فرهنگی شهر بویژه برپایی نماز جماعت در مساجد 
که مهمترین پایگاه های فرهنگی اســلامی است ،اقدامات 
لازم را معمول نماید.شهردار کمالشهر در ادامه ضمن اشاره 
به تعامل ســازنده فی مابین مدیریت شــهری و ستاد نماز 
جمعه و نتایج مطلوب آن گفت:همسویی تلاشها و اقدامات 
فرهنگی در جهت رســیدن به اهداف عالی ، قطعا مستلزم 
همکاری فی مابیــن متولیان امر اســت  و تلاش مجریان و 
ناظران این حوزه مهم ، میتوانــد تاثیرات ماندگار و پایداری 
را برجای بگذارد که در جامعه بویــژه در بحث نماز جمعه ، 

بسیار ملموس خواهد بود.دکتر بهمنی که در معیت اعضای 
شورای اسلامی و معاونین شهرداری در فریضه نماز جمعه 
شــرکت نموده بود ، در خاتمه با اشــاره به اقدامات صورت 
گرفته در حوزه نمازجمعه، خاطر نشــان کــرد: مدیریت 
شــهری تعهداتی را در مقابل ســتاد نماز جمعه کمالشهر 
پذیرفته اســت که با در نظر گرفتن مشکلات شهرداری در 
حوزه های اقتصادی و زیرساختی ، در تلاشیم تاحد امکان 
به این تعهدات جامه عمل پوشانده و آنها را در حد بضاعت ، 

عملی نمائیم .

مدیر شرکت ملی پخش  اردبیل-افســون جبارزاده 
فرآورده های نفتی منطقه اردبیل گفت: با تشدید نظارت بر 
نحوه تامین و توزیع نفتگاز، ناوگان حمل و نقل دیزلی )باری 
و مســافری( درسطح مســیرهای مواصلاتی استان اردبیل 
سهمیه نفتگاز تخصیصی خود را با کارت هوشمند سوخت 

دریافت می کنند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه اردبیل سید حجت مدنی ضمن اشاره به نحوه 
تخصیص سوخت بر وسایل نقلیه گازوئیلی گفت: طبق مصوبه 
اعلامی از ســوی هیات وزیران، سهمیه ســوخت )نفتگاز( 
دارندگان وسائط باری و مســافری بر اساس پیمایش انجام 
شده که میزان سهمیه تخصیصی توسط سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

ارسال و در کارتهای هوشمند سوخت شارژ می شود.
 مدنی گفت: تامین ســوخت با کیفیت وتوزیــع به موقع آن 
از رسالت های مهم شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
بحســاب می آید و در حال حاضر ارائه سوخت )گازوئیل( بر 
اساس کارکرد ماهیانه، برای خودروهای برون شهری با اخذ 
بارنامه و ثبت در ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای و 

تائید امور پایانه های استان و برای خودروهای درون شهری 
 www.utcms.ir با اخذ پروانه فعالیت و ثبت نام در آدرس
و تائید شهرداریها )تاکسیرانی( و صدور بار برگ روزانه امکان 

پذیر است.
 وی خاطرنشان کرد: سازمان های متولی )شهرداریها، اداره 
کل حمل و نقل و پایانه ها( در راســتای تکریم ارباب رجوع و 
پیشگیری از مراجعات این قشــر زحمتکش به جایگاه های 
سوخت جهت نفت گاز اضطراری می بایست نسبت به توجیه 
مالکین خودروهای مذکور و رفع مشــکل سامانه ای آنها در 

خصوص ثبت نام و تغذیه سهمیه اقدام کنند.

اردبیلالبرز
شهردار کمالشهر :

  مدیریت شهری همواره در تعامل  با متولیان فرهنگی شهراست
  به منظور؛خدمات رسانی مطلوب به رانندگان ناوگان دیزلی

تشدید نظارت بر نحوه تامین و توزیع نفتگاز بخش حمل و نقل در منطقه اردبیل 

در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی صنعت نفت انجام شد؛

  همکاری موثر شرکت ملی حفاری ایران با دستگاه 
وپل آبادان های امداد رسان در حادثه ساختمان متر

اهواز – محمد مجدم شــرکت ملی حفاری ایران در راستای انجام وظایف در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی صنعت نفت همگام با ســایر شرکت های نفتی، 
همیاری و همکاری موثری با دستگاه های امداد رسان در حادثه ساختمان متروپل 
آبادان ایفا کرد. رضا الاسوند رئیس پدافند غیرعامل و مدیریت بحران این شرکت، 
ضمن تسلیت به خانواده های جانباختگان و آرزوی شفای عاجل برای مجروحان 
و مصدومان این حادثه دلخــراش، در بیان اقدامات به عمل آمــده در این ارتباط، 
توضیح داد: براســاس دستور و تاکید مدیرعامل شــرکت، در اولین ساعات بعد از 
وقوع حادثه ریزش ساختمان، از سوی مدیریت HSE، پدافند غیرعامل و مدیریت 
بحران شرکت، شماری از نیروهای آتش نشان، خدمات پزشکی و امور پشتیبانی 
به موقعیت اعزام شدند. وی با اشــاره به بازدید دکتر گلپایگانی مدیرعامل، مدیر ، 
رؤسا و کارشناسان بخش های HSE، پدافند غیر عامل و مدیریت بحران به عنوان 
نمایندگان تام الاختیار مدیرعامل در منطقه مستقر و به طور مستمر در جلسات 
ستاد فرماندهی آبادان حضور داشتند، گفت: حسب اعلام نیاز این ستاد ۲۵ نفر از 
آتش نشانان این مدیریت در قالب گروه های پنج نفره و ۶ نفر از تکنسین های فوریت 
های پزشکی با دو دستگاه خودروی آمبولانس با تجهیزات به صورت ۲۴ ساعته در 
محل استقرار یافتند. الاسوند افزود: همچنین بر اساس برنامه ریزی انجام شده، مواد 
غذایی و اقلام مورد نیاز به صورت سه روز یک بار از سوی شرکت  های ملی حفاری 
ایران، ملی مناطق نفتخیز جنوب و بهره برداری نفت و گاز اروندان تامین و به آبادان 
ارسال گردید که در این مدت از سوی شــرکت ملی حفاری ایران طی سه مرحله 
هربار یک هزار وعده صبحانه، یک هزار وعده ناهار، یک هزار وعده شام و مقادیری 
آب معدنی، آب میوه، مواد پروتئینی، خشکبار و سایر مواد خوراکی تهیه و در اختیار 
واحد های متولی بــرای توزیع قرار گرفت که در این خصــوص ۳۵ نفر از کارکنان 

پایگاه مقاومت بسیج عهده دار خرید ، بارگیری ، انتقال و تخلیه مواد غذایی شدند .
رئیس پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شــرکت ملی حفاری ایران اظهار کرد: 
استقرار چهار دســتگاه خودروی کمک دار، دو دستگاه خودروی آمبولانس، یک 
دستگاه خودروی کامیونت یخچال دار برای حمل مواد غذایی از اهواز به آبادان، یک 
دستگاه مینی بار، کاور شــب نما و اختصاص ۱۰ دستگاه بی سیم دستی به همراه 
متعلقات و … که ستاد بحران در آبادان اعلام نیاز کرده بود از دیگر مواردی است که 

از جانب شرکت به موقع تامین و در اختیار امداد گران قرار داده شد.
وی گفت: همچنین با توجه نیاز مبرم به صفحه سنگ دستگاه های برش بنزینی 
واحدهای آتش نشــانی و جمعیت هــلال احمر جهت برشــکاری میلگرد های 
ساختمان تخریب شــده جهت آواربرداری، بر اســاس پیگیری های انجام شده، 
تعداد قابل توجهی صفحه سنگ تهیه و در اختیار واحدهای پیش گفته برای شتاب 

بخشی در انجام کار قرار گرفت .

  

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خبر داد؛

شناسایی واحدهای فرسوده در لرستان

خرم آباد -طولابی  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری لرستان گفت: 
شناسایی واحدهای فرسوده در استان در دست پیگیری است.

احمدرضــا دالوند در خصــوص بافت های فرســوده لرســتان، اظهار کــرد: از 
ساختمان های فرسوده میدان ۲۲ بهمن )کیو( بازدیدهایی انجام شد.

وی گفت: بر اساس این بازدید بنا شــد که مذاکراتی با مردم و ساکنین آن منطقه 
انجام شود. معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری لرستان بیان کرد: چنانچه 
بتوانیم در دو جنبه کمک کنیم که یکی پرداخت تسهیلات بود و دیگری در بحث 
تراکم به عنوان یک عامل تشویقی مجموعه شــهرداری صحبت کنند و چنانچه 
ساکنین تمایل داشتند در بحث تراکم ها کمک آنها کنیم و ساختمان  های فرسوده 
را بازســازی کنیم. دالوند عنوان کرد: ساختمان این منطقه در جلسه شورای فنی 

استان مطرح خواهد شد و مورد ارزیابی و بررسی فنی قرار خواهد گرفت.
وی اظهار کرد: شناسایی واحدهای فرسوده در استان در دست پیگیری است.

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری لرســتان بیان کرد: بحث بافت های 
فرسوده در جهش مسکن اطلاع رسانی شده که چنانچه افراد تمایل داشته باشند از 

تسهیلات جهش مسکن و از عوامل تشویقی استفاده کنند.

 

 بهره گیری از ظرفیت دستگاه قضا
 برای حل مشکلات شرکت های دانش بنیان

گرگان-مهنازمحمدزمانی با همکاری ســتاد اقتصاد مقاومتی دادگستری 
گلســتان تلاش برای رفع چالش های پیش روی ۲ واحد از شــرکت های بزرگ 
دانش بنیان استان آغاز شدرئیس کل دادگستری گلستان  از دو واحد دانش بنیان 
در استان بازدید و مشکلات و چالش های این شــرکت ها را از نزدیک بررسی کرد.

حیدر آسیابی گفت: از پارسال کار شناسایی و دسته بندی مشکلات و موانع بر سر 
راه بخش تولید و سرمایه گذاری آغاز شده است و ظرفیت دستگاه قضایی استان را 
برای برطرف کردن موانع بکار گرفته ایم.او گفت: پارسال بیش از ۴۰۰ مورد بازدید از 
واحد های تولیدی استان داشتیم که در همین بازدید های میدانی مشکلات زیادی 

با کمک دستگاه های اجرایی و بانک ها حل شد.

 

برق ادارات پرمصرف گلستان قطع می شود
گرگان-مهنازمحمدزمانی سرپرست شــرکت توزیع نیروی برق گلستان 
گفت: به دنبال اخطارهای داده شده، انشعاب ادارات مستقر در گلستان که مصرف 
برق خود را بر اساس مصوبه ابلاغی هیئت وزیران به شرکتهای توزیع و استانداران 
کاهش نداده اند براســاس این مصوبه قطع خواهد شد. ســید احمد موسوی در 
گفتگوی با خبرنگاران با اشاره به رشد ۵۰درصدی در مصرف برق در استان گفت 
: جهت رفاه حال مشترکین ، براساس مصوبه اســتانداری؛ ساعات کار ادارات یک 
ساعت زودتر از حالت عادی شروع و همچنین به پایان می رسد تا در مصرف انرژی 

برق مدیریت شود که مشکلی برای مشترکین پیش نیاید.
وی افزود : با این وجود باتوجه به رصد های صورت گرفته از طریق کنتورهای فهام، 
مشخص گردید که برخی ادارات مصرف برق خود را مدیریت نکرده، ؛ ضمن اعلام 
هشدار ،به آنها اعلام می گردد که درصورت عدم مدیریت ، براساس مصوبه هیئت 

وزیران برق آنها قطع خواهد شد.

سنندج –فاطمه ملایی  مدیرکل امور بانوان و 
خانواده استانداری کردستان، گفت: بانوان هنرمند 
و پرتلاش کردستانی نقش به سزایی در تولید و خلق 

محصولات بی بدیل صنایع دستی دارند.
لیلا آژیر در بازدید از کارگاه های فعال صنایع دستی 
شهرســتان دهــگلان کــه به مناســبت هفته 
صنایع دستی انجام شد، اظهار کرد: کردستان دارای 
ظرفیت ها و پتانسیل های بســیار خوبی در حوزه 

صنایع دستی است.
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری کردستان، 
افزود: صنایع دستی در این استان و به ویژه شهرستان 
دهگلان قدمت فراوانی دارد و زنان هنرمند این دیار 

در این زمینه فعالیت چشمگیری دارند.
وی هدف از این بازدیدها را بیان مسائل و مشکلات 
بانوان فعال در این عرصه عنوان کرد و گفت: اقدام ها 
و فعالیت های انجام شده بانوان در این کارگاه ها قابل 

تقدیر است.
آژیر یادآور شد: از بانوان کارآفرین و سرپرست خانوار 
در این حوزه حمایت خواهیم کــرد چرا که هر چه 
تولید رونق بیشتری پیدا کند، اشتغال زایی بیشتر 

و آسیب های اجتماعی کمتر خواهد شد.
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری کردستان، 
بیان کرد: امیدواریم با همکاری متولیان این حوزه، 
از تمام ظرفیت ها و پتانسیل ها برای حمایت از زنان 

سرپرست خانوار و خانواده های بدسرپرست استفاده 
شود. مســئول اداره میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی شهرســتان دهگلان نیز در این 
بازدید، گفت: زنان روستایی این شهرستان همواره 
در تولید محصولات متنوع صنایع دستی پیشرو و 
پیش قدم بوده اند. بهزاد غفوری، اظهار کرد: در این 
شهرستان درصد بالایی از محصولات صنایع  دستی 
با هنرمندی زنان در روستاها خلق می شود و سهم 

عمده ای از پیکره تولید را به خود اختصاص داده اند.
مســئول اداره میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی شهرستان دهگلان، افزود: ثبت ملی 
گلیم بافی کاکو سفلی اقدامی ارزشمند در معرفی 

توانمندی هــای حوزه صنایع دســتی این منطقه 
بود که با همت و تــلاش اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان و هنرمندان فعال 

انجام شد.
وی یادآور شــد: به منظور توانمندســازی بانوان 
صنعتگر در این شهرســتان دوره های آموزشــی 
صنایع دســتی به  صورت حضوری و مجازی برگزار 

می شود.
غفوری بیان کــرد: امیدواریم با شناســایی و رفع 
مشکلات و پاســخ به مطالبات بانوان فعال در این 
حوزه، روند تولید صنایع دستی رو به رشد و توسعه 

حرکت کند.

 نقش بی بدیل بانوان کردستانی در خلق محصولات صنایع دستی

بوشهر –رضا حیدری مدیرکل بنادر و دریانوردی استان 
بوشــهر گفت: هشــت پروژه اولویت دار بنادر این استان برای 

۱۴۰۱ معرفی شدند.
محمد شکیبی نســب در تشــریح این خبر اظهار کرد: پروژه 
نخست شــامل طرح توسعه بندر ریگ اســت که در این پروژه 
احداث دستک شرقی، لایروبی خور و انحراف رود شور اجرایی 

می شود.
وی بیان کرد: در قالب طرح توسعه بندر ریگ انجام لایروبی بندر 

ریگ با اولویت ویژه و در خرداد ماه سال جاری انجام خواهد شد.
شکیبی نســب ادامه داد: تهیه برآورد اولیه موج شکن )دستک 
غربی( نیز منوط به انجام مطالعات ژئوتکنیک است و در خصوص 
انحراف رود شور نیز طرح اولیه در مطالعات ارائه شده که مشاور 

باید بررسی های بیشتری در این خصوص انجام دهد.
وی اضافه کرد: برای بندر دیر نیز ســاخت ۴ پست اسکله رمپ 
لندیکرافت و مطالعه و احداث ســاختمان به شــکل سوله به 
مساحت ۳۰۰ مترمربع جهت اسقرار دستگاه های مرتبط با امر 

صادرات و واردات تدارک دیده شده است.

شکیبی نسب ادامه داد: اعتبار موردنیاز احداث ۴ پست اسکله 
رمپ بالغ بر ۱۴۰میلیارد تومان برآورد شده است.

وی یادآور شــد: برای بندر دیر همچنین احداث ســاختمان 
قرنطینه بهداشتی و نباتی و پلیس امنیت اقتصادی و گذرنامه 
نهایی شــده و مقرر شــد در ۲ پکیج مناقصه )احداث رمپ ها و 

ساختمان قرنطینه نباتی(بصورت جداگانه انجام شود.
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشــهر گفت: در ارتباط با 
بندر کنگان نیز تکمیل پروژه موج شــکن کنگان، احداث انبار 
سرپوشیده، مطالعه و احداث اسکله های انگشتی، اسکله رمپ 
و پنج هزار مترمربع بارانداز از اولویت  های این بندر برای ســال 

۱۴۰۱ است.
شکیبی نسب ادامه داد: مطالعه انبار سرپوشیده کنگان به اتمام 
رسیده و استحصال مکان احداث انبار نیز تا پایان سال به اتمام 

می رسد.
وی با اشــاره به اینکه مطالعات احداث اسکله انگشتی کنگان 
توسط سازمان بنادر اجرایی می شود، افزود: احداث موج شکن 
بندر کنگان اکنون با پیشــرفت ۶۲درصد در حال اجرا بوده و تا 

پایان سال به بهره برداری خواهد رسید.
شکیبی نسب ادامه داد: در بندر عســلویه نیز پروژه اولویت دار 
اطاله موج شکن بازوی شرقی، احداث دایک و لایروبی حوضچه 

جدید از اولویت های سال جاری است.
وی افزود: برای بندر بوشهر نیز مطالعه و احداث اسکله نفتی در 
زون نفتی جزیره نگین پیش بینی شده است که در این زمینه 
کاربرگ اخذ مجوز انجام مطالعه و احداث یک پست اسکله نفتی 

تهیه و به سازمان ارسال شده است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: برای بندر گناوه 
نیز طرح توسعه بندر گناوه شــامل احداث موج شکن، لایروبی 
و دیوارکشــی بین اراضی از اولویت  های تعیین شده برای سال 

۱۴۰۱ است که اکنون کار در مرحله انجام مطالعات است.
وی افزود: برای بندر دیلم نیز در قالب طرح توسعه، احداث موج 
شکن، لایروبی و دیوارکشــی اراضی در دستور کار قرار دارد که 

اکنون مطالعات آن در حال انجام است.
شکیبی نسب یادآور شد: برآورد لایروبی در این بندر حدود یک 

میلیون متر مکعب پیش بینی شده است.

وی ادامه داد: اتمام پروژه اسکله مسافری بوشهر در نیمه نخست 
امسال شامل احداث ۷ عدد دلفین مهار و یک پلتفرم جهت سوار 
و پیاده شدن مســافر از دیگر اولویت های این اداره کل است که 
با توجه به پیش بینی استفاده از این اســکله برای جام جهانی 

فوتبال در قطر با اولویت ویژه ای دنبال می شود.

شیراز –چراغی مدیــر کل راه و شهرسازی استان فارس 
اعلام کرد: به منظور نوســازی و بهسازی بافت های فرسوده 
شهری تســهیلاتی با شــرایط ویژه و کارمزد ۵/9درصد به 
متقاضیان نوســازی و بهســازی مســکن در محلات هدف 

بازآفرینی شهری تعلق می گیرد.
محمــود رضا طالبــان مدیر کل راه و شهرســازی اســتان 
فارس گفت: بر اساس ابلاغ شــرکت باز آفرینی شهری ایران 
و پیگیری ها، مکاتبات و رایزنی های انجام شــده ســهمیه 
اســتان فارس در کمیته اســتانی اعتبارات بند الف تبصره 

۱8 قانون بودجه تعداد ۱9۵۱ فقره تسهیلات تایید و پس از 
تصویب به شرکت باز آفرینی ایران اعلام شد.

وی اضافه کرد: در همین راستا مکاتباتی با شهرداری شیراز 
، انجمن انبوه ســازان مسکن و ساختمان اســتان ،سازمان 
نظام مهندسی، ســازمان کاردانی ســاختمان و همچنین 
انجمن پیمانکاران ســاختمان اســتان فارس در خصوص 
معرفی واجدین شــرایط جهت دریافت تسهیلات نوسازی 

و بهسازی بافت فرسوده صورت گرفته است.
مدیر کل راه و شهرسازی اســتان فارس متذکر شد: میزان 

تســهیلات پرداختی به متقاضیان در شــهر شــیراز ۴۰۰ 
میلیون تومان به ازاء ســاخت هر واحد مســکونی و در سایر 
شهرســتانها ۳۵۰ میلیــون تومان اســت. جهت تســهیل 
در شــرایط نوســازی بافت های فرســوده و ناکارامد، این 
تسهیلات با سود ۵/9 درصد با شــرایط باز پرداخت حداکثر 
۲۴ ماه دوران مشــارکت و ۱۲۰ ماه فروش اقســاطی ارائه 

می شود.
طالبان خاطر نشــان ســاخت : به جهت کاهــش مراجعات 
مردمی و در راســتای تحقق اهداف دولت الکترونیک،جهت 

دریافت تســهیلات کافی متقاضیان ) ســاکنین و مالکین 
بافت های فرسوده مصوب سطح شــهر( با مراجعه به سایت 
FACILITY.UDRC.IR ثبت نام خود را انجام داده و 

سایر مراحل را بر اساس راهنمایی سایت ادامه دهند.
دبیر شــورای مســکن اســتان فارس ، همچنین افزود: بر 
اساس خروجی سامانه) از ابتدای بهمن ماه ۱۴۰۰( تا کنون 
متقاضیان جهــت دریافت ۱۱۰۰ فقره تســهیلات به بانک 
مســکن معرفی که ۲۵۰ فقره آن منجر به قرارداد مشارکت 

مدنی و پرداخت تسهیلات شده است.

بوشهر

فارس

وژه اولویت دار بنادر استان بوشهر برای 1401 معرفی شدند   8 پر

مدیر کل راه و شهرسازی استان فارس خبرداد؛

 تسهیلات ویژه برای متقاضیان نوسازی و بهسازی محلات هدف بازآفرینی شهری
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ارزیابیمثبتصرافانازابلاغیهجدیدبانکمرکزی

ارزهای صادراتی در راه صرافی ها

خریــدار   صرافــان معتقدند ابلاغیــه جدید 
بانک مرکزی و صــدور مجوز خریــد توافقی ارز 
صادرکنندگان توســط صرافی  منجــر به عرضه 
گســتره ارزهای صادراتی در بازار خواهد شد که 

به تعدیل نرخ ارز کمک خواهد کرد.
 بانــک مرکــزی دیــروز در دســتورالعملی به 
صرافی های مجــاز اعلام کرد کــه می توانند ارز 
اســکناس صادرکننــدگان را بــا نــرخ توافقی، 
خریداری و بــه متقاضیان ارز بــدون محدودیت 

بفروشند.
 با این اقــدام بانک مرکــزی دو برنامــه مهم در 
راستای تسهیل عرضه و فروش ارز اجرایی خواهد 

شد:
اول آنکــه خریــد ارز صادرکننــدگان بــا نرخ 
توافقی و غیردســتوری منجر بــه افزایش انگیزه 
صادرکنندگان برای بازگشــت ارزهای صادراتی 

خواهد شد.
 از سوی دیگر بانک مرکزی با صدور مجوز فروش 
ارز در سرفصل ۲۴)سایر( با حراز هویت متقاضی، 

امکان خرید ارز برای متقاضیان از کانال رسمی را 
تسهیل کرده است.

 در این باره کامران سلطانی زاده عضو شورای عالی 
کانون صرافــان در گفت وگو با ایبِنا با اشــاره به 
ابلاغیه ای که بانک مرکزی در ســامانه ســنا به 
صرافی های ابلاغ کرده اســت، اظهار داشت: این 
یک مجوزی بــرای خرید ارز به قیمــت توافقی 
از صادرکننــدگان اســت. یعنی بــه این صورت 
که صادرکننــدگان بــرای فــروش ارز حاصل 
از صــادرات، بــدون قیمــت دســتوری و بدون 
محدودیت و بر اســاس توافق با خریــدار، نرخ را 

مشخص می کنند و به صرافی می فروشند.
وی با بیان اینکه در ادامه بر اســاس سرفصل های 
مشخص شده در ســامانه ســنا، نیازهای ارزی 
مردم پاسخ داده خواهد شد، افزود: احتمالا بانک 
مرکزی ســقف و ســرفصل های مدنظر را اعلام 

خواهد کرد.
ســلطانی زاده افزود: زمانی کــه صادرکنندگان 
بتوانند ارز خود را با قیمت توافقی بفروشند، حجم 

قابل توجهی از ارز صادرکنندگان که معمولا نگه 
می دارند تا قیمت اصلاح شــود، بدون توقف و در 
جهت تامین گردش نقدینگی خود، به سیســتم 

صرافی ها عرضه خواهد شد.
 یعنی اینکه بانک مرکزی در این طرح بدون اینکه 
از منابع ارزی خودش اســتفاده کند، می تواند از 
منابع واقعی در بازار ارز و به صورت اصلاح چرخه 
قیمتی بهره مند شود و هر زمان که نیاز و ضرورت 
داشــت می تواند از منابع ارزی خودش استفاده 

کند.
وی تاکید کرد: فعلا با ایــن مصوبه، بانک مرکزی 
نیازی نــدارد که از منابع ارزی خودش اســتفاده 
کند و این اقدام بسیار مثبتی برای بازار ارز خواهد 

بود.
به گفته ســلطانی زاده قیمت واقعی و توافقی هم 
باعث ایجاد رقابــت و جذابیت بــرای فروش ارز 
حاصل از صادرات در یک مدت زمان کم و با حجم 
زیاد می شود که به تعدیل نرخ کمک قابل توجهی 

خواهد داشت.

شعبه
 اهمیت سامانه هوشمند پایش تراکنش

 در عرصه خدمات غیرحضوری بانکی  
توســعه فناوری های نوین در عملیــات بانکی غیرحضــوری از قبیل 
اینترنت بانک و موبایل بانک، اهمیت اســتقرار ســامانه های هوشمند 
بــرای پایش تراکنــش هــا را افزایش داده اســت.به گــزارش روابط 
عمومی بانک توســعه صادرات ایران، ایجاد شــرایط ارائه خدمات پایه 
غیرحضوری به مشــتریان از یک ســو و افزایش تراکنش های بانکی از 
ســوی دیگر، بانکها را بر آن داشته اســت تا با هدف شناسایی عملیات 

مشکوک به پولشویی استقرار سامانه های هوشمند را جدی بگیرند.
از آنجایی که پولشــویی به عنــوان یک جرم مالی تاثیــر منفی جبران 
ناپذیری بر توســعه اقتصادی کشــورها به جای می گذارد ، همکاری 

مردم با بانکها در زمینه مقابله با پولشویی ضرورت می یابد.
براساس این گزارش، همراهی مشتریان در ارائه مستندات و اطلاعات 
صحیح و تکمیل دقیق فــرم های بانکی گرچه مــدت زمان کوتاهی از 
وقت افراد را به خــود اختصاص می دهد اما این امر در راســتای بهبود 
فضای کسب وکار و ســلامت مراودات مالی ، حفظ و صیانت از سپرده 

های مشتریان و در نهایت منافع کشور خواهد بود.

وستایی   نوسازی بیش از ١٧ هزار مسکن ر
با تسهیلات بانک صادرات ایران

۱۷ هزار و ۶۲۷  مســکن روســتایی در اقصی نقاط کشــور در ۱۵ ماه 
اخیر با پرداخت هشــت هزار و ۶۳۲ میلیارد ریال تســهیلات بهسازی 
و نوســازی مســکن روســتایی بانک صادرات ایران در مقابل حوادث 
غیرمترقبه مســتحکم شــدند.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، این بانک طی ســال ۱۴۰۰ بــا پرداخت ۱۴ هــزار و ۷۰۶ فقره 
تســهیلات حمایتی به ارزش هفت هــزار و ۲۴۹ میلیــارد ریال برای 
نوسازی و بهسازی مســکن و احداث حمام روستایی همانند سال های 
گذشــته ســهم مهمی در رفع محرومیت، فقر و مقاوم سازی مسکن و 
اماکن روستایی داشته اســت. همچنین این بانک از ابتدای سال جاری 
تا نیمه خردادماه دو هزار و ۹۲۱ مســکن روستایی تسهیلاتی به ارزش 
هزار و ۳۸۳ میلیارد ریــال از بانک صادرات ایــران دریافت کرده اند و 
به این ترتیب ایــن بانک از ابتدای ســال ۱۴۰۰ تاکنــون با پرداخت 
هشــت هزار و ۶۳۲ میلیارد ریال موجب تقویت اســتحکام و نوسازی 
۱۷ هزار و ۶۲۷ مسکن روستایی در اقصی نقاط کشور شده است.بانک 
صادرات ایران سالانه با پرداخت هزاران میلیارد ریال وام قرض الحسنه 
و حمایت از بخش های مختلف اشتغال و کارآفرینی و بیماران نیازمند، 
بازنشستگان، بهســازی و نوسازی مسکن روســتایی  و کمک به رونق 
تولید، حمایت از کسب و کارها و اقشار آســیب دیده از کرونا، کمک به 

دسترسی بهتر و بیشتر هموطنان به منابع بانکی را در دستور کار دارد.

افزایش نسبت توانگری مالی شرکت بیمه تعاون 
به »۱۳۷«

به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون ، تازه ترین ارزیابی ها نشــان می 
دهد این شرکت توانسته است در ســال گذشته با حفظ سطح توانگری 

مالی »یک«، بالاترین سطح توانگری مالی را از آن خود کند.
توانگری مالی یکی از مهمترین شاخص های ارزیابی مالی شرکت های 
بیمه است که متناسب با ســرمایه الزامی و سرمایه موجود محاسبه می 
شود.شرکت هایی که در ســطح توانگری »یک« قرار دارند، از وضعیت 
مطلوب برخوردارند و می توانند به تعهدات خود در مقابل بیمه گزاران و 

صاحبان حقوق آنها به بهترین شکل ایفای نقش کنند.

بانک قرض الحسنه مهر ایران حدود ۳۵۰ 
میلیارد ریال در امور عام المنفعه صرف کرد

بانک قرض الحســنه مهر ایــران حدود ۳۵۰ 
میلیارد ریال برای خرید تجهیزات پزشــکی و 

آزادسازی زندانیان صرف کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه 
مهر ایران، در گزارش هیــأت مدیره بانک به 
مجمع عمومــی، اقدامــات بانــک در حوزه 

مسئولیت اجتماعی تشریح شد.
بانک قرض الحسنه مهر ایران نخستین بانک کشور است که در راستای 
اجرای بانکداری اســلامی و با مجوز مجمع عمومی مورخ ۳۰ شهریور 
۱۳۹۹ بخشــی از منابع حاصل از دریافت جریمه دیرکــرد خود را در 

حوزه مسئولیت اجتماعی و امور عام المنفعه هزینه کرده است.
بر همین اساس بانک در ســال ۱۳۹۹ مبلغ ۱۳۰ میلیارد ریال ناشی از 
دریافت وجه التــزام را برای تهیه و توزیع تجهیزات پزشــکی مرتبط با 
کرونا هزینه کرد. بانک قرض الحســنه مهر ایران در ســال ۱۴۰۰ نیز، 
مبلغ ۱۶۰ میلیارد ریــال را از این محــل به تهیه و توزیــع تجهیزات 

پزشکی مرتبط با کرونا تخصیص داد.
 این بانــک در مجموع ۲۹۰ میلیــارد ریال را برای تهیــه ۲۵هزار قلم 
تجهیزات پزشــکی مقابله با کرونا اختصاص داده و در چارچوب طرح 
شهید ســلیمانی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در مراکز 

بهداشتی و درمانی سراسر کشور توزیع کرده است.
افزون بر این، بانک قرض الحسنه مهر ایران مبلغ ۵۰ میلیارد ریال را نیز 
در سال ۱۴۰۰ به آزادی بانوان زندانی سرپرست خانوار تخصیص داده 

است.
این  موارد تنها بخشی از اقدامات بانک قرض الحسنه مهر ایران در سال ۲ 
سال گذشته به شمار می رود که آن را به پیشگام شبکه بانکی کشور در 

حوزه مسئولیت اجتماعی و امور عام المنفعه تبدیل کرده است.
در بخش دیگری از گزارش هیأت مدیره بانک قرض الحســنه مهر ایران 
به مجمع عمومی، تأکید شد این بانک بسیاری از خدمات غیرحضوری 

بانکی را برای نخستین بار به جامعه ارائه کرده است.
افتتاح حساب آنلاین، درخواست تسهیلات آنلاین، کارت هدیه آنلاین 
و احراز هویت آنلاین سجام از جمله خدماتی اســت که نخستین بار از 

سوی بانک قرض الحسنه مهر ایران ارائه شد.
روند توسعه خدمات غیرحضوری از سوی بانک قرض الحسنه مهر ایران 
متوقف نشده و گزارش ارائه شده از ســوی هیأت مدیره بانک به مجمع 
عمومی، نشــان می دهد ابزارهای بانکداری نوین در این بانک همچنان 

رو به گسترش است.
راه اندازی ســامانه ضمان برای تســهیل دریافت وثایــق و تضامین 
وام ها، اعطای نســخه الکترونیک قرارداد به مشــتریان در راستای 
گسترش بانکداری الکترونیکی و حذف قراردادهای فیزیکی، تدوین 
دســتورالعمل پرداخت وام بــدون ضامن و متعاقباً ســامانه ضمان 
بخشــی از اقدامات انجام شده توســط این بانک در سال ۱۴۰۰ بوده 

است.
افزون بر این، راه اندازی ســامانه اســتخراج اطلاعات پایه مشتریان و 
حســاب ها و ارســال به بانک مرکزی و واحد اطلاعات مالی، راه اندازی 
سامانه اســتخراج تراکنش های درون بانکی بیش از ۵۰۰ میلیون ریال 
و CTR، اختصاص کد شهاب به اکثر قریب به اتفاق مشتریان و ارتقای 
رتبه بانک در این زمینه، ســاماندهی اطلاعات هویتی و حســاب های 
اتباع غیرایرانی و مسدودسازی حساب های فاقد کد شهاب نیز از جمله 
اقدامات بانک در حوزه شفاف ســازی عملکرد و نظارت بر فرآیندهای 

بانکی به شمار می رود.

مهر

رعایت الزامات بهداشتی راه پیشگیری از ابتلا؛

تب شالیزار را جدی بگیرید
 ارتقا ســلامت  در خانواده و افزایش امید به زندگی از طریق پیشــگیری، آگاه سازی، 
حســاس ســازی و ارائه خدمات از جمله محورهای برنامه ارتقا سلامت  در سطح استان 
مازندران می باشد. در همین راستا روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران اقدام 
به تهیه گزارشــی آموزشی کرده است و از زوایای مختلف به این موضوع مهم پرداخته 
اســت تا برای ســاکنان مازندران در ارتباط با سلامت شان روشنگری کند. پرداختن به 
ســلامت در حوزه های مختلف زندگی فردی و اجتماعی انســان ها ضروری اســت.  تب 
شالیزار با نام علمی )لپتوسپیروزیس( یکی از بیماری های مشترک بین انسان و دام است 
که در مناطق گرمسیری، مناطق با بارندگی زیاد و مناطقی که سطح آب های زیر زمینی بالا 
می باشــد بومی اســت این باکتری راه  های متعددی برای ورود به بدن داشته و طیف 
وسیعی از علائم را بروز می دهد. علائم اولیه این بیماری مشابه آنفولانزا است، به همین 
دلیل تشخیص اولیه آن مشکل بوده و در بسیاری از موارد عدم تشخیص درست و به موقع سبب پیشرفت بیماری و دشوار 
شدن درمان آن می شود. درحالی که با تشخیص به هنگام می توان عوارض ناشی از بیماری را کاهش داد. به نظر می رسد آگاهی 
دهی در باره این بیماری به ویژه از لحاظ نحوه بیماری زایی و راه  های تشخیص آن، می تواند نقش موثری در ایجاد شناخت بهتر 
این بیماری داشته باشد. در همین راستا روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران با تهیه گزارشی تلاش کرده است تا در 

اتخاذ راهکارهای پیشگیری و ساکنان استان  بخصوص شالیکاران زحمتکش مازندران را راهنمایی و کمک کند.

علایم تب شالیزار:
لپتوســپیروز یا تب شالیزار بیشتر در مناطق معتدل آب و هوایی 
مانند نواحی شــمالی ایران شایع می شــود راه انتقال بیماری  به 
انســان از طریــق تماس با آب یاخــاک آلوده،خــوردن غذا یا آب 
آلوده،تماس پوســتی مخاطی خراش های پوستی وتنفس آئووسل 

ها می باشد
بیماری تب شالیزار فقط کشاورزان و شالیکاران را درگیر نمی کند 
بلکه برخی صیادان، معدنچیان و کارگران کشتارگاه ها وصیادان را 
که بدون رعایت مسائل بهداشتی با حیوانات در تماس هستند، نیز 

در معرض خطر این بیماری قرار دارند.
تب شــالیزار به طور کلی از طریــق تماس با آب، غذا و خاکی که با 
ادرار حیوانات وحشــی و اهلی آلوده شده باشد، به افرادی که با 
این عناصر در تماس هســتند، منتقل می شود و در حالت عادی و 
در صورت محافظت و مراقبت این بیماری منتقل نمی شود، اما اگر 
پوســت زخمی و جراحت دیده یا اعضای مخاطی بدن مانند چشم، 
بینی و دهان در معرض و تماس با عناصر آلوده قرار گیرد، بیماری 

به فرد منتقل می شود.
این بیماری طیف وسیعی از علائم را بروز می دهد. علائم اولیه آن 
مشــابه آنفلوآنزا و یا کرونا اســت و به همین دلیل هم تشخیص 
اولیه آن حتی توسط پزشک در صورت انجام نشدن آزمایشات لازم 
مشــکل است در حالی که در بســیاری از موارد، تشخیص ندادن 
درســت و بموقع سبب پیشرفت بیماری و دشوار شدن درمان آن 

می شود.
علائم این بیماری گاهی با »مننژیت« هم اشــتباه گرفته می شــود 
به خاطر این که با تب، لرز و ســردرد شــدید همراه می شــود. 
سرفه خشک، تب، ســردرد، درد عضلانی، تهوع و استفراغ و لرز، 
درد شــکم، درگیری ریه، درد استخوان، احتقان ملتحمه )التهاب و 
قرمزی چشم(، بزرگ شدن غدد لنفاوی، بزرگ شدن طحال و کبد، 
ســفتی ماهیچه ها و بثورات جلدی از جمله علایمی است که اگر در 
این فصل ســال به سراغ فردی آمد فوری باید به پزشک مراجعه 

کند و تحت درمان قرار گیرد.
این نشانه را دارید، به پزشک مراجعه کنید:

مهم ترین علامت این بیماری شــروع حــاد وناگهانی ،تب ،دردهای 

عضلانی به ویژه درد کمر، ســردرد، ســاق پا و پشت چشم است. 
البتــه در 90 درصد موارد فرد بیمار بــدون هیچگونه عارضه ای 
بهبــود پیدا می کند ولی 10 درصد از بیماران به نوع شــدید تب 
شــالیزار مبتلا می شــوند که در این وضعیت عوارض بعدی مانند 
گرفتگی کبدی، زردی چشم، تنبلی و نارسایی کلیه، دفع نامناسب، 
بالارفتن سموم بدن، کاهش پلاکت خون، درگیری ریوی و خونریزی 

مغزی به سراغ بیمار می آید.

سابقه تب شالیزار در ایران:
این بیماری ازسال 1376ابتدا دراستان گیلان وسپس در استان 
های مازندران وگلســتان ومواردی نیز بصورت انفرادی در استان 
های فارس ،تهران وســایر نقاط کشــور شناسایی وگ زارش شده 
اســت و از آن سال به بعد هم اطلاع رســانی به صورت گسترده 
از طریق شــبکه بهداشــت و درمان و مراکز بهداشت روستایی و 
رسانه ها در دســتور کار قرار گرفت تا کشاورزان و سایر افرادی 
که در معرض ابتلا قرار دارند، در دوره زمانی نگران کننده بیشتر 

مراقبت کنند.
تشــخیص بیماری تب شــالیزار در صورت مراجعه به پزشــک و 
اظهار درســت و بموقع اطلاعات نیازمند آزمایش خون و آزمایش 
اختصاصی از فرد بیمار است. یکی از شیوه های بسیار مناسب برای 
تشخیص این بیماری آزمایش » MAT » است و در صورت مسجل 
شــدن ابتلای فرد به تب شالیزار توسط پزشــک، با تجویز دارو و 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی، بیماری با علائم خفیف تا 5 روز 
با درمان بهبود می یابد .در موارد شدید ممکن است نیاز به درمان 

10 تا 14 روز باشد.  

رعایت الزامات بهداشتی راه پیشگیری از ابتلا:
برای بیماری تب شــالیزار واکســنی وجود نــدارد و بهترین راه 
پیشــگیری، رعایت موارد بهداشتی توسط کشــاورزان و افرادی 
داست که در معرض این بیماری قرار می گیرند. دانستن اطلاعات 
درباره علایم بیماری کمک بزرگی به افراد در معرض خطر است تا 

بموقع به پزشک مراجعه کنند.
در پنجم اردیبهشــت ماه امســال بــود که دکتر علیپــور معاون 

بهداشتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران همزمان با آغاز زمان 
نشاء در شالیزارهای استان، ضمن هشــداربه کشاورزان از آنان 
خواســت در فعالیت های خود برای در امان ماندن از این بیماری 

نکات بهداشتی را رعایت کنند.
بنــا به اظهــارات دکتــر علیپور، تب شــالیزار با اصطــلاح علمی 
»لپتوســپیروز« که به عنوان یک بیماری مسری، بومی و فصلی در 
مازندران و دیگر اســتان های شمالی شناخته می شود هر ساله از 
اردیبهشــت ماه و همزمان با گرم شدن تدریجی هوا و اوج گیری 
کشــت برنج، شایع می شود و تا شهریور ماه و پایان زمان برداشت 
محصول، نگرانی ها در افزایش ابتلا به این بیماری در استان ادامه 

دارد.

تب شالیزار را جدی بگیرید:
به گفته معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران،علت این 
که از دوره زمانی اردیبهشــت تا شــهریور به عنوان آغاز و پایان 
نگرانی شــیوع تب شــالیزار یاد می شــود، آن است که مشابهت 
بیماری تب شــالیزار با آنفلوانزا، سرماخوردگی و کرونا باعث شده 
تا این بیماری توسط بیماران و خانواده هایشان جدی گرفته نشود 

تب شالیزار مهمان ناخوانده مازندرانی ها:
دکتر علیپورمعاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران  
از تب شالیزار به عنوان شــایع ترین بیماری استان در فصل بهار 

وتابستان یاد کرد و گفت :  تب شالیزار بیماری بومی است
دکتر عباس علیپور افزود: شــالیکاران برای در امان ماندن از تب 
شــالیزار باید نکات بهداشــتی را باجدیت رعایت کنند و در زمان 

ورود به اراضی کشاورزی چکمه و دستکش استفاده کنند.
وی آب های راکد ســطحی در شــالیزار را اصلی ترین عامل ایجاد 
بیماری تب شــالیزار دانست و تصریح کرد: کشت برنج به صورت 
طبیعی نیاز به آب دارد بنابرین شــرایط لازم برای رشــد باکتری 

»لپتوسپیرا« در شالیزار فراهم می شود.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران اضافه کرد: 
شیوع این بیماری در حیوانات با علائم خفیف همراه است و حیوان 
آلوده از طریق ادرار کردن در آب  باکتری لپتوســپیرا را دفع و به 
انســان منتقل می کند؛ البته انتقال مستقیم بیماری از حیوان به 

انسان امکان پذیر نیست.
وی با بیان این که تب شالیزار در هوای خنک و سرد شایع نیست، 
گفت: تماس با آب های سطحی موجب فراگیری این بیماری می شود 
و تنها کشاورزان در معرض خطر نیستند و ماهی گیران و در برخی 
موارد شناگرانی که در آبندان و استخرهای مصنوعی و طبیعی پا به 

آب می زنند هم نیز باید مراقب باشند.
دکتر علیپور به برخی شباهت های تب شالیزار با آنفلوآنزا و کرونا 
اشاره کرد و افزود: این بیماری دارای سه مرحله است و ابتدا فرد 
دچار تب و ســردرد می شود و ســپس بدن درد می گیرد، اما قرمز 
شــدن چشم ها مهم ترین علامت بیماری است و در برخی از مواقع 

درد شکمی و تهوع و استفراغ نیز وجود دارد.
وی با بیان اینکه تب و بدن درد جزو علایم مشــترک با کرونا است، 
اضافه کرد: باکتری عامل بیماری تب شالیزار در آب زندگی می کند 
و آب راکد و مزارع بهترین فضا برای رشد آن است لذا کشاورزان 
هنگام کار در شالیزار با پای برهنه و پوست دست زخمی نباشند، 

زیرا باکتری به بدن آنان انتقال پیدا می کند.

مراجعه دیرهنگام به مراکز درمانی ممنوع:
معــاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازنــدران یکی از 
نگرانی هــای مراکز بهداشــتی و درمانی اســتان در ارتباط با این 
بیماری را مراجعه دیرهنگام به مراکز درمانی برشــمرد و توصیه 
کرد: افراد در صورت داشــتن یکی از علائم این بیماری که شامل 
تب، لرز، سردرد، اســتفراغ و درد عضلانی است به پزشک معالج 

خودشان مراجعه کنند.
علیپور بــا بیان این که هم اکنون تعــدادی از افراد مبتلا به این 
بیماری در بیمارستان ها بستری هستند، گفت: خوشبختانه تمامی 
مبتلایان به این بیماری، حال عمومی مساعدی دارند و جان باخته ای 
به دلیل ابتلا این بیماری در ســال جاری در استان گزارش نشده 

است. 

ورت استفاده از دستکش و چکمه: ضر
در همین راســتا، دكتر فرهنگ بابا محمودی  شایع ترین راه ابتلای 
به بیماری تب شــالیزار در كشــاورزان را انتقال غیرمستقیم این 
بیماری از طریق خراش پوســتی در حین انجــام كار عنوان كرد و 
گفــت: با ایجاد خراش در پوســت این بیماری از طریق سیســتم 
گردش خون وارد بدن می شــود و به تمام اعضای بدن ســرایت 

می كند.
مدیر گروه بیماری های عفونی دانشــگاه علوم پزشــكی مازندران 
از كشــاورزان خواســت تا با رعایت نكات بهداشتی و استفاده از 
دستكش برای پیشگیری و جلوگیری از ابتلا به این بیماری خطرناك 

و گاهی مهلك همكاری بكنند.
بیماری تب شــالیزار كه به تب برنج، تب شالیكاران و با نام علمی 
لیتو سیپروز معروف است با تب و لرز و سر درد شروع می شود و 
در مراحل شدیدتر علائم دیگری مثل یرقان و نارسایی كلیه به آن 
افزوده می شــود. باكتری عامل این بیماری از طریق ادرار حیوانات 
آلوده مثل گاو و گوسفند و بعضی جوندگان مثل موش وارد آب ها 

و محیط اطراف قابل انتقال است.
بیماری لیتوسیپروزدر استان های شمالی كشور گیلان، مازندران و 

گلستان بیش از بقیه استان ها شیوع پیدا كرده است.
این بیماری مخصوص جوامعی است كه غالب افراد آن به كشاورزی 
و ماهیگیری اشــتغال دارند و اراضی شالیزاری و آب های سطحی 
مهم ترین عامل انتقال این بیماری محســوب می شــوند كه وجود 
خراش در بدن و ارتباط با خاك آلوده مهم ترین عامل در انتقال این 

بیماری به انسان هاباشد.
اگر فردی با پای برهنه، بویژه زخمی وارد این آب ها شود یا دست 
خود را در آب های آلوده بشــوید و یا در آن شنا كند عامل بیماری 

وارد بدن وی شــده و پس از حدود یــك هفته علائم بیمای ظاهر 
می شــود. دســت زدن به طناب آلودۀ حیــوان و یا فضولات آن و 
هم چنیــن تماس با علف های آلوده می توانــد موجب انتقال این 

بیماری شود.

هشدارها در باره تب شالیزار:
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران درباره شیوع 
بیماری تب شالیزار دراین استان هشدار داد و گفت: باکتری عامل 
این بیماری می تواند از طریق چشــم، مخاط دهان، خراش پوست یا 
منافذ دیگر و یا حتی مجاورت با محیط آلوده وارد بدن انسان شود.
وی نخســتین علامت ابتلا به تب شــالیزار را تب بالا عنوان کرد و 
افزود: احساس ضعف و خســتگی، درد عضلانی و زردی و قرمزی 
چشــم ها، درگیر شدن ریه، قلب و کبد و در موارد حاد فوت بیمار 
را در پی دارد که البته در سال های اخیر به دلیل آنکه کشاورزان 

به موقع برای درمان به پزشک مراجعه می کنند فوتی نداشتیم.
معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران اظهار کرد: 
شــباهت های میان علائم کرونا و تب شــالیزار وجود دارد و ممکن 
اســت افراد این دو بیماری را با یکدیگر اشتباه بگیرند، اما باید 
توضیح داد که  طول دوره کمون تب شــالیزار کوتاه است و بین 3 

تا 7 روز علائم خود را نشان می دهد.
وی اضافه کرد: تب شــالیزار در شمال شــایع تربوده و افراد در 
صورت بروز علائم باید به مراکز درمانی مراجعه کنند. تب شالیزار 
معمولًا از اواخر اردیبهشت و در فصل نشاء افزایش پیدا می کند 
و در دوره برداشــت برنج نیز به دلیل شستن دست با آب حاشیه 
شــالیزار ممکن است موجب ابتلای کشاورزان به این بیماری شود 
این موضوع هشدار دهنده اســت و می طلبد شالیکاران با رعایت 
دقیق موارد بهداشتی از مبتلا شدن به تب شالیزار جلوگیری کنند.
او افزود: شــالیکاران تا جایی که ممکن اســت از تجمع و کنار هم 

قرار گرفتن خودداری و فاصله 1.5 متری را رعایت کنند.
وی اســتفاده از ماســک و کارگر های محلی را نیز به شــالیکاران 
توصیــه کرد و افزود: کارگران و شــالیکاران در موقع صرف غذا، 

بصورت جداگانه غذا بخورند و در کنار یکدیگر قرار نگیرند.
وی با اشــاره به اینکه در هنگام نشا برنج بیماری تب شالیزار نیز 
به سراغ کشــاورزان می آید از آنان خواســت در موقع کار، حتما 
از دستکش و چکمه اســتفاده کنند، چون زخمی بودن دست یا پا 

می تواند زمینه ابتلا به تب شالیزار شود.
او ادامه داد: کشــاورزان از آب چاه یا آب زمین شالیزاری به هیچ 
عنوان برای شــرب، شستن دســت و پا و یا وضو گرفتن استفاده 

نکنند و حتما از آب تصفیه شده استفاده شود.


